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صحبت درباره احیای روابط تهران و قاهره طی سال های 
مختلف دولت های متفاوت مطرح بوده است و هم اکنون نیز 

این مساله از سوی هر دو طرف مطرح می شود...

احیای روابط ایران و مصر 

 استقال کانون های وکای دادگستری امری است بدیهی و 
حیاتی و ضروری جهت حفظ اعتبار و حفظ سامت دستگاه 

قضا و این امر یک خواسته شخصی از سوی وکا نیست. ..

به کجا چنین شتابان...؟
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 سرنوشت مشابه برخی تصمیمات برای رفع بدحجابی: »تعطیل شود« 
داستان  گشت ها؛  از ثارا...  تا   ارشاد

      ابتکار: »لایحه حجاب و عفاف« فاصله ها را بیشتر می کند

»آرمان ملی«  به بررسی وضعیت بازار خودرو می پردازد؛
چشم انداز بازار خودرو در سایه افت و خیز قیمت ها

 آرمان ملی: سی ام مرداد، آموزش و پرورش اعام کرد که با هدف ارائه مشاوره به دانش آموزان کنکوری، بالغ بر 7۰۰ 
پایگاه راه اندازی کرده است که در هر شهرستان، منطقه و ناحیه ۲ پایگاه انتخاب رشته یکی در مرکز مشاوره شهرستان، 

منطقه و ناحیه...

آرمان ملی: شرایط معیشتی و تامین مایحتاج اولیه مردم در حالی هر روز سخت تر از روز قبل می شود که بنا به اخبار 
منتشره نرخ تورم در حال کاهشی شدن است... 

آرمان ملی:  در حالی که اصاح طلبان هنوز استراتژی خود را برای انتخابات 
مجلس مشخص نکرده اند که بیشتر نیز به دلیل عملکرد نهادهای نظارتی در 

انتخابات گذشته است...

آیت ا... سید حسن خمینی به دولت مردان:

  باید به سفره مردم 
توجه شود
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اعتراض مجلس به فیلترینگ و کیفیت اینترنت

وزیر ارتباطات منتقد خودش شد
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       عیسی زارع پور: آمادگی داریم برخی از سرویس ها را باز کنیم
        آذری جهرمی:گزارش مجلس یعنی ناکارآمدی فیلترینگ

 امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

تک صدایى 
 راه به جایى نمى برد 

      قرار نیست همه اتفاقات خوب در فضای تک صدایی رخ بدهد 

سخنگوی شورای نگهبان:به کجا چنین شتابان...؟

  علی محمد نمازی مصلحتى در انتخابات بالاتر از رعایت اصل بى طرفى نیست
 فعال سیاسی 

عدم مشارکت سودی ندارد

 محمد علی سبحانی
دیپلمات سابق

  عبدالصمد خرمشاهی 
 وکیل پایه یک دادگستری 

واکنش آمریکا به رصد ناو آمریکایى در تنگه هرمز 

     عکس:  ایسنا

نیروهای مسلح دست 
تعدی به ایران را قطع 
خواهند کرد

بازار مشاوره انتخاب رشته داغ است ؛ از یک میلیون و پانصدهزار تومان  تا 10 میلیون

لطفا کارت بکشید

»آرمان ملی« دلایل و راهکار بحران معیشتی حال حاضر را بررسی می کند؛ 
بهبود  وضعیت معیشتی مردم 

در گرو چیست؟

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

آرمان ملی: سخنگوی شــورای نگهبان گفت: هیچ مصلحتی در انتخابات 
بالاتر از حفظ اعتماد و رعایت بی طرفی از سوی دستگاه های اجرایی و نظارتی 
اصل نیست. هادی طحان نظیف  با اشاره اصاح قانون انتخابات سال هاست که 
مورد بحث و گفت وگوست، گفت: نقطه عطف این موضوع اباغ سیاست های 
کلی نظام از ســوی رهبر معظم انقاب در سال ۱۳۹۵ بود. در این سیاست ها 
با یک رویکرد آسیب شناسانه، نظام مسائل انتخابات مشخص شد. در ۱۸ بند 
به تمام موضوعات مربوط به انتخابات پرداخته شــده است. راهکارهایی هم 
در این سیاست ها ارائه شده که برای اجرایی شــدن باید به قانون و مقررات 
تبدیل شود. وی گفت: مسائلی در این مصوبه آمده که به نفع مردم و داوطلبان 
ارزیابی می شود. افزایش مهلت رسیدگی ها در این مصوبه، فرصت رسیدگی 
به صاحیت های داوطلبان را افزایش می دهد و این امکان را به وجود می آورد 
تا دفاعیات کسانی که صاحیت شان رد شــده یا احراز نشده است را با دقت 
شنید و مورد بررسی قرار داد. وی  قانون جدید انتخابات مجلس را به روزرسانی 

قانون قدیم براساس شــرایط و اقتضائات روز دانســت که در سال ۱۳7۸ به 
تصویب رسیده و به عقیده بسیاری شاکله آن مربوط به دهه 6۰ بود و سپس 
گفت: اگرچه قانون جدید تمام بندهای سیاســت های کلی را پوشش نداده 
است اما تاش قابل تقدیری است و بجز به روزرسانی قانون، ابتکاراتی همچون 
پیش بینی مرحله »پیش ثبت نام« دارد. سخنگوی شورای نگهبان به برخی از 
ویژگی های قانون جدید نیز اشاره کرد و درباره موضوع تبلیغات گفت: امروزه 
عمده تبلیغات به دلایلی از فضای فیزیکی به فضای مجازی منتقل شده است، 
اما در قوانین قبلی در این موارد احکام روشنی در قانون نداشتیم و در سال های 
گذشته اگر فردی در خصوص تبلیغات در فضای مجازی اعتراض می کرد با خلأ 
قانونی مواجه بودیم. این در حالی است که در قانون درباره جزئیات تبلیغات در 
فضای فیزیکی همچون اندازه پوستر نیز اظهارنظر شده بود. از این رو لازم بود 
تا در این حوزه و همچنین در حوزه های تخلفات و جرایم به روزرســانی هایی 

به وجود آید.

فیلم آخرین رصد ناوگروه بالگردبر 
تروریســتی آمریکا در تنگه هرمز 
توسط سامانه های پایش و کنترل 
نیــروی دریایی ســپاه در روز ۲6 
مرداد ماه ســال ۱۴۰۲ در معرض 
شــرکت کنندگان در مجمع عالی 
فرماندهان و مســئولین سپاه قرار 
گرفت. سردار علیرضا تنگسیری، 
فرمانده نیروی دریایی ســپاه  در 
تشــریح این اقدام گفــت: در این 
رصد، ناوبالگردبر شناور آمریکایی ها 
مبادرت به پــرواز بالگرد می کنند. 

اما، بعد از اخطار کنترل بانــد تنگه هرمز، ناو تیپ 
ذوالفقــار که مســئولیت کنترل بانــد ورودی را 
عهده دار است و همچنین حضور شناورهای نیروی 
دریایی سپاه، آنها مجبور به نشــاندن بالگردها بر 
روی ناو می  شوند. وی خاطرنشــان کرد: آخرین 
خروج آمریکایی ها در آبان ماه ۱۴۰۰ بوده اســت 
و اقدام اخیر اولین ورود به خلیج فارس به شــمار 
می رود. فرمانده نیروی دریایی ســپاه با اشاره به 
اقتدار و صابت دریادلان نیروی دریایی ســپاه و 
تاکید بر اینکه ایران اسامی کشورهای همسایه در 
منطقه  خلیج فارس خود قادر به برقراری امنیت 
هستند و نیازی به حضور بیگانگان ندارند، تصریح 
کرد: این رهگیری هوشمندانه و حضور مقتدرانه 
میدانی در عرصه اشراف اطاعاتی و رصد تهدیدات 

و به ویژه رفت و آمد ناوهای کشــورهای متخاصم 
فرامنطقه ای نشــان داد که فرزندان ملت ایران به 
ویژه دریادلان نیروی دریایی سپاه پاسداران انقاب 
اســامی اجازه نخواهند داد این منطقه راهبردی 
بار دیگر به جولانگاه دشمنان امت اسامی و برهم 
زنندگان امنیت خلیج فارس و تنگه راهبردی هرمز 
تبدیل شود.  ۳۰ مرداد هم روابط عمومی فرماندهی 
مرکزی نیروی دریایی ایــالات متحده اعام کرد 
که برد کوپر فرمانده ناوگان پنجم نیروی دریایی 
آمریکا در پی تصمیم این کشــور بــرای افزایش 
گشــت زنی کشــتی های جنگی و جنگنده های 
خود در خلیج فــارس و تنگه هرمــز از خدمه ناو 
یو اس اس پــل همیلتون بازدید کــرد. برد کوپر 
فرمانده ناوگان پنجم ایــالات متحده روز جمعه 

به اتفاق همتایان دریایی انگلیسی 
و فرانســوی خود با ناو موشک انداز 
 DDG( یو اس اس پل همیلتــون
6۰( از تنگه هرمز عبور کردند. کوپر 
گفت: در حالی که ارتش آمریکا قصد 
دارد گشــت زنی های مشترك خود 
با متحدان و شرکای منطقه ای اش 
را در خلیــج فارس و تنگــه هرمز 
افزایش دهــد، فرماندهی و خدمه 
ناو یو اس اس پل همیلتون وظیفه 
قابل توجهی بر عهده دارند. به نوشته 
تارنمای خبری ناوی، ناو موشک انداز 
یو اس اس پل همیلتون پس از خروج از شهر سن 
دیگو در ژانویه سال جاری میادی، ماموریت خود 

را از ماه فوریه در خاورمیانه آغاز کرده است.

  واکنش آمریکا به رصد ایران 
پایگاه خبری نیِوال اینســتیتیوت آمریکا نوشت، 
در پی آخرین رصد ناوگروه بالگردبر تروریســتی 
آمریکا در تنگه هرمز توســط سامانه های پایش و 
کنترل نیروی دریایی سپاه سابرینا سینگ، معاون 
سخنگوی وزارت دفاع آمریکا)پنتاگون( در واکنش 
به این موضوع به خبرنگاران گفت که این ویدیوی 
منتشر شده از سوی ایران را ندیده است که در آن 
یک بالگرد آمریکایی با رصد نیروی دریایی ایران 

مجبور به فرود می شود. 

ادامه یادداشت
... وکای دادگستری در جهت اعمال رسالت اجتماعی و 
شغلی خودشان باید از استقال کافی در محاکم برخوردار 
باشند. چرا که وکیل به عنوان مدافع حقوق افراد باید آزاد 
باشــد و بدون هیچگونه محافظه کاری در مقابل دستگاه قضا به 
دفاع از موکل خود بپردازد والا در غیر این صورت اگر این استقال 
از او گرفته شود نه تنها نمی تواند مسئولیت خود را به نحو احسن 
انجام دهد بلکه مانند شــیر بی یال و دم و اشکمی می شود که در 
محاکم صرفا نقش مترسک را ایفا خواهد کرد. کانون های وکا در 
تمامی دنیا یک نهاد مدنی، صنفی و مســتقلی هستند که وظیفه 
دفاع از حقوق متهمان را برعهده دارند. شکی نیست در کنار قضات 
مستقل، وکای مستقل خود نوعی از مظاهر اقتدار قوه قضائیه به 
شمار می روند که در جهت اجرای عدالت و کشف حقیقت در کنار 
قضات همکاری و تاش می کنند. هر اندازه وکیلی بتواند به صورت 
آزاد و مســتقل شــجاعانه به دفاع از حقوق حقه موکل بپردازد، 
احتمال صدور آرای متقن و مقرون به انصاف قضائی در چارچوب 
موازین قانونی بیشــتر خواهد بود. متاســفانه در سال های اخیر 
به خصوص بعد از تصویب قانون انتخاب وکیل توسط اصحاب دعوا 
در سال ۱۳7۸ شاهد بودیم که استقال کانون ها به تدریج کمرنگ 
و کمرنگ تر شد. متاسفانه برخی نهادها بدون درنظر گرفتن این امر 
مهم که استقال وکیل و کانون های وکا که تنها نهاد متولی حق 
دفاع مستقل در محاکم هســتند نوعی تضمین دادرسی عادلانه 
و تحقق عدالت اســت با تصویب لوایح و بخشــنامه ها به انحای 
مختلف درصــدد برآمدند که این نهاد مدنــی دیرپا را جزو ابواب 
جمعی خودشان درآورند و نظارت بر آنها داشته باشند. حال آنکه 
کانون های وکای سراسر کشور همان گونه که همگان می دانند 
چه در امور مالی و چه در امــر تعقیب وکای مختلف خودگردان 
بوده و نظارت تام و تمام داشته اند و باز مع الاسف از همین زاویه 
نگاه و در همین راستا و در همین مســیر مجلس یازدهم با طرح 
و تصویب لوایح گوناگون از جمله طرح تسهیل و اخیرا با تصویب 
ماده چهارم لایحه قانون برنامه هفتم توسعه که حق صدور پروانه 
از ســوی کانون های وکا را از آنان گرفته و به قوه مجریه واگذار 
کرده است، که این امر نیز در واقع خاف اصول و مبانی حقوق و 
در تعارض و تناقض با قانون اساسی است. نگارنده بارها در ارتباط 
با خسارت های جبران ناپذیر قانون تسهیل و آیین نامه پیشنهادی 
قوه قضائیه در گذشته نه چندان دور هشدار داده بود و اینک نیز در 
مواجهه با تصویب این قانون که انطباق و هماهنگی با حقوق ملت و 
یک نظام پیشرفته دادرسی و یک سیستم پیشرفته دادرسی ندارد. 
درخاتمه تاکید می کنم ماده ۲۲ لایحه قانونی اســتقال کانون 
وکا وظیفه تمشیت امور وکا و صدور پروانه وکا را برعهده خود 
کانون ها گذاشته اســت. هرگونه تحدید و خدشه در ماده مزبور و 
نادیده گرفتن استقال وکیل موجب خسران هم برای تشکیات 
قضائی و هم برای عامه مردم که خواســتار دادرســی منصفانه 

هستند، خواهد شد..

در خاطر داریم چهره های شناخته شده سیاسی در انتخابات های قبلی همواره و در 
هر مرحله ای مردم را به حضور در پای صندوق های رای دعوت می کردند اما اکنون 
تاشی در این زمینه صورت نمی گیرد. اصولگرایان نیز این بار خود را به آب و آتش 
نمی زنند که انتخابات رقابتی ایجاد شود. از این منظر احتمالا خالص سازی در مجلس 
آینده را در دســتور کار قرار داده اند و این مورد اهمیت بیشتری در برابر مشارکت 
مردم در انتخابات برای طیفی از اصولگرایان دارد. گویا مجلس آینده از مجلس فعلی 
خالص تر خواهد بود. بسیاری معتقد بودند علی لاریجانی در انتخابات کاندیدا خواهد 
شد و پیشنهادهای ائتاف گون از ســوی برخی اصولگرایان هم به وی داده شد اما 
ظاهرا علی لاریجانی بیش از هر فردی خالص سازی را درك کرد و اعام کرد که در آن 
همراهی نخواهد کرد. بیش از ۴۰ هزار نفر در انتخابات پیش رو پیش ثبت نام کرده اند 
که نباید آن را حسن بلکه ایراد باید دانست زیرا حضور تک تک افراد در انتخابات در 
معنای پایان تفکر حزب محوری در کشور است اگر چند حزب فراگیر در کشور فعال 
بودند نهایتا باید ۱۰۰۰ نفر در انتخابات نام نویســی می کردند نه اینکه ۴۰ هزار نفر 
در انتخابات ثبت نام کنند و کیهان بنویسد که حضور این حجم از ثبت نام کنندگان 
نشانه آماده بودن مردم برای حضور در پای صندق های رای است. چهره های خاص 
در انتخابات ثبت نام نکردند این در حالی است که ثبت نام الکترونیک بود و نامزدها 
نیاز نبود یک روز را برای حضور در ستادهای ثبت نام وقت بگذارند. این شرایط نفعی 
برای کشور ندارد آن هم در شرایطی که مشکاتی برای احیای برجام وجود دارد. با 
وجود این مشکات زمانی مدیران پیگیر حل مسائل می شوند که احساس کنند مردم 
در صحنه هستند. این درحالی است که فضای کشور هنوز انتخاباتی نیست. البته در 
آینده خواهند گفت که چون مجموعه اصاح طلبان رای نداشته اند وارد رقابت های 
انتخاباتی نشدند اما واقعیت آن است که مشارکت اکنون جزو اولویت ها نیست و این 
مساله در آینده صدماتی را ایجاد می کند چرا که افراد کم تجربه و ناتوان با آرای کم در 
قوه مقننه قرار گرفته و عما وضعیت نامطلوبی را در قانونگذاری کشور ایجاد می  کنند. 

نماینده ولی فقیه در کردستان:
به خانواده مهسا امینى سر زدیم و از آن ها دلجویى کردیم 
به گزارش پارســینه و به نقل از جماران؛ حجت الاسام والمسلمین عبدالرضا 
پورذهبی، نماینده، ولی فقیه در استان کردستان گفت: بافاصله بعد از اتفاقی که 
برای  مهسا امینی افتاد، بسیاری از افرادی که در استان مسئولیت داشتند، از حقیر 
گرفته تا مســئولین عالی رتبه دولتی و نظامی، همه رفتیم، سرزدیم و دلجویی و 
پیگیری کردیم. با خانواده ایشان و برخی از عزیزان، تماس ها و صحبت هایی داشتیم. 
رفتیم و گفت وگوی صمیمانه ای داشتیم و بزرگواران هم پذیرایی خوبی از ما داشتند، 
درد دل کردند و گزارش آن را هم مکتوب کردیم. پدر ایشان با بنده در تماس است 
و خواسته هایی درباره محل دفن ایشان دارد که با چالش های فیزیکی مواجه است؛ 
درخواستی درباره مزار مرحومه مهسا امینی دارند و امکاناتی می خواهند که در آن جا 
زمانی که پدر و مادر می روند سایبانی باشد. ما با مراجع ذی ربط صحبت کردیم که 
ممکن است احیاناً ایجاد سایبان باعث حواشی شود. چون احتمال دارد گروه هایی 
بیایند و در صدد کار و برنامه دیگری باشــند و بخواهند تجمعی ایجاد کنند. البته 

آن ها هنوز پیگیر مسائل قانونی دخترشان هستند.
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  صحبت درباره احیای روابط تهران و قاهره طی سال های 
مختلف دولت های متفاوت مطرح بوده است و هم اکنون نیز 
این مساله از سوی هر دو طرف مطرح می شود. یکی از دورانی 
که می شد بسیاری پیش از این ها روابط دو کشور احیا شود 
در دولت اصاحات بود که رئیس جمهور وقت جناب آقای 
خاتمی با رئیس جمهور وقت مصر ماقات کردند و توافق شد 
که این رابطه برقرار شود و دو طرف هم تاش هایی را کردند 
ولی با این حال با مشکاتی در آن دوره مواجه شدیم و گویی 
تندروها نمی خواستند این اتفاق توسط دولت اصاحات رقم 
بخورد. لذا روزی که قرار بود فردای آن بیانیه احیای روابط در 
پایتخت های دو کشور اعام شود به رغم اینکه شورای شهر 
وقت به درخواست وزارت امور خارجه تصویب کرد که اسم 
خیابان خالد اسامبولی را تغییر دهند و در مقابل کارهایی را هم 
مصری ها انجام دهند یکدفعه عکسی در روزنامه ای منتشر شد 
که در آنجا یکی از مقامات ایرانی و برخی از چهره های شناخته 
و ناشناخته کنار یک نمادی از قبر خالد اسامبولی در بهشت 
زهرا ظاهر شدند و اتفاقاتی از این دست باعث شد که در نهایت 
کار به نتیجه نرسید. البته بعد از آن نیز دولت هایی که روی کار 
آمدند همواره برای احیای روابط تهران و قاهره اعام آمادگی 
کردند. به نظر می رسد دولت فعلی هم همین رویکرد را داشته 
باشد و دولت مصر نیز برای این مساله اعام آمادگی می کند. چرا 
که هم در طرف ایرانی و هم در طرف مصری مردم خیلی تمایل 
دارند که این رابطه برقرار شود. فلذا ابراز تمایل از هر دو طرف 
می شود اما اینکه دو طرف چقدر جدی باشند تا به نتیجه برسند 
هنوز قضاوت سخت و زود است. تا زمانی که این احیای روابط 
انجام نشود گویی اینکه پذیرفتن آن سخت است. البته اصل 
احیای روابط و تمایل برای ایجاد یک فضای مثبت در روابط 
میان ایران و مصر که بزرگ ترین و مهم ترین کشور عربی است 
بسیار مهم است. از طرفی مصری ها نیز همیشه نگاه به ایران و 
ارتباط موثر با کشورمان را داشتند و تمایل داشتند که به عنوان 
برادر بزرگ کشورهای عرب منطقه در ارتباط با ایران نقش بازی 
کنند. لذا ارزیابی احیای روابط ایران و مصر چندان غیر واقعی 
نیست و با کمی جدیت می تواند اتفاق بیفتد. هر چند که هنوز 
زمان این مساله مشخص نیست و حتی معلوم نیست که این 
روابط در کوتاه مدت احیا گردد. بنابر این به واقع می توان گفت 
آنچه تاکنون مطرح شده فعا نوعی ابراز تمایل و گفت وگو های 
ابتدایی است و هنوز مشخص نیست که گفت وگو های جدی در 
این خصوص صورت گرفته باشد. اما به نظر می رسد که احیای 
روابط به طور واقعی گفت وگوهای خیلی جدی تر از این را لازم 
دارد. چرا که ایران با رژیم صهیونیستی رابطه ندارد و مصر هم 
با اسرائیل قرارداد صلح امضا کرده و روابط خوبی دارد. اتفاقا 
همیشه یکی از نقطه های اختاف دولت هایی که در ایران 
بوده اند همین مساله بوده که این اتفاق در دو طرف به شکلی 
رقم خورده است. مصری ها هم طبیعتا مثل سعودی ها که شروع 
کردند و می خواهند که همزمان با ایران و اسرائیل ارتباط داشته 
باشند. لذا می خواهند بگویند که هم با هر دو  طرف همزمان 
ارتباط داشته باشیم. اگر ایران احیانا با این مساله صلح و داستان 
کمپ دیوید مشکلی نداشته باشد این اتفاق ممکن است شدنی 
باشد. هر چند که باید تاسف خورد که چرا همیشه کارها را دیر 
انجام می دهیم و زمانی که کار راحت تر و بدون دغدغه تر انجام 
می شد آن را انجام ندادیم. هر چند که اکنون این کار احتمالا 
انجام می شود اما مقداری سخت تر و طبیعتا امتیازهایی نیز باید 

تبادل شود. 

  احیای روابط ایران و مصر
یادداشت

 رونمایی از پهپاد »مهاجر ۱۰«
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری به 
مناسبت روز »صنعت دفاعی« ضمن بازدید 
از نمایشگاه آخرین دستاوردهای صنایع 
دفاعی کشور، از پهپاد »مهاجر ۱۰« با بیشینه 
مداومت پروازی ۲۴ ساعت در ارتقاع 7 هزار 
متری و با شعاع عملیاتی ۲ هزار کیلومتری 
رونمایی کرد. بیشینه ظرفیت سوخت پهپاد 
۴۵۰ لیتر و بیشینه وزن   ،»۱۰ »مهاجر 
محموله آن ۳۰۰ کیلوگرم است. حداکثر 
سرعت این پهپاد ۲۱۰ کیلومتر بر ساعت 
بوده و قابلیت حمل انواع مهمات و بمب های 
قائم، الماس و دستواره را دارا بوده و مجهز 
به سامانه های جنگ الکترونیک و اشراف 

اطاعاتی است. 

 روابط کامل تهران و مصر 
برقرار خواهد شد

رئیس شورای امور خارجی مصر تصریح 
کرد تماس ها با ایران ادامه دارد و قاهره 
برای ازسرگیری روابط خود با تهران نیازی 
به میانجیگری یا مداخله طرف های دیگر 
ندارد. رئیس شورای روابط خارجی مصر گفت: 
»تماس ها با ایران برقرار است، اما ضرورتی 
ندارد که علنی شود. وی افزود: »بازگشت 
روابط کامل با تهران انجام خواهد شد، اما قاهره 
ماحظات خود را دارد.« وی در ادامه عنوان 
کرد: مصر برای ازسرگیری روابطش با ایران 
نیازی به میانجیگری و یا دخالت طرف های 

دیگر ندارد. 

 امنیت کامل در مرزها 
برقرار است

معاون اجرایی نیروی زمینی مطرح کرد: 
امنیت اقتدار می آورد به طوری که امروز دشمن 
در مقابل ایران التماس می کند و قدرت های 
بزرگ نیز نمی توانند در مقابل کشور عرض 
اندام کنند چراکه دستاوردهای ما برای مقابله 
با دشمن به روز بوده و امروز با تاش نیروهای 
ارتش، انتظامی و مرزبانی امنیت کامل در 
مرزها برقرار است. امیر سرتیپ کیومرث 
شرفی اظهار کرد: حضور نیروهای مردمی، 
ارتش و سپاه در کنار هم عامل شکست دشمن 
در هشت سال جنگ بود که دشمن این موضوع 

را محاسبه نکرده بود. 

 دولت قبل مقصر است 
رئیس سازمان پدافند غیر عامل کشور 
گفت: سهل انگاری  و ساده اندیشی  دولت 
گذشته سبب شد زیرساخت های افکار عمومی 
و شکل دهی باور و ذهن مردم تحت تاثیر 
شبکه های اجتماعی خارج پایه که در اختیار 
دشمنان است، قرار گیرد. سردار غامرضا 
جالی با بیان اینکه مدرسه آماده، راهکار 
تضمین پایداری مدارس و دفاع از دانش آموزان 
برابر انواع مختلف تهدید است، ادامه داد: 
آمادگی ساختار، مدیر و معلمان مدرسه از 
جمله ویژگی های یک مدرسه آماده است. 
همچنین کسب چنین آمادگی نیازمند برنامه  
و سازوکار مبتنی بر پدافند غیر عامل در برابر 
تهدیدات و حوادث احتمالی است. جالی 
گفت: آمادگی با آموزش، تمرین و رزمایش 
کسب می شود. این امر آمادگی خانواده برای 
مشارکت در مسائل مهم مدرسه و دانش آموزان 

را هم می طلبد. 

 عربستان خواهان مرحله 
جدیدی از روابط با تهران

دیروز  سعودی  وزیران  شورای  جلسه 
)سه شنبه( به ریاست سلمان بن عبدالعزیز، 
پادشاه این کشور در قصرالسام جده برگزار 
شد. در بخشی از این جلسه به گام های اتخاذ 
شده در راستای اجرای توافق ازسرگیری روابط 
تهران و ریاض از جمله آغاز فعالیت سفیران 
دو کشور پرداخته شد وزیران سعودی تاکید 
کردند که خواهان آغاز مرحله جدیدی از روابط 
با جمهوری اسامی ایران بر اساس منافع 
مشترك و احترام متقابل هستند. حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری 
اسامی ایران ۲6 مردادماه در راس هیاتی وارد 
عربستان شد و در این سفر با مقامات ارشد 
سعودی از جمله محمد بن سلمان، ولیعهد 
این کشور دیدار و رایرنی کرد. امیرعبداللهیان 
که به دعوت فیصل بن فرحان، وزیر امور 
خارجه عربستان به ریاض سفر کرد، عصر 
روز پنجشنبه گذشته بعد از دیدار با همتای 
سعودی خود در وزارت امور خارجه عربستان 
در یک نشست مطبوعاتی مشترك با وی 

شرکت کرد. 

 موشک پرسه زن »سینا« 
رونمایی شد

موشک پرسه زن »سینا« طراحی و تولید 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در 
۱۴۰۲ رونمایی  نمایشگاه صنعت دفاعی 
شد. برد این موشک انتحاری ۵ کیلومتر و 
مداومت پروازی آن ۸ دقیقه است. این موشک 
سبک وزن می تواند علیه اهدافی مانند تجمع 
نفرات و خودرو عمل کند. موتور این موشک 
 EFP از نوع الکتریکی و سر جنگی آن از نوع
ترکشی است که به صورت دستی و خودکار 

هدایت می شود. 

محمد علی سبحانی
مدیر کل اسبق خاورمیانه 

 وزارت خارجه 

خبــــر
 تصمیم مهم مجلس درباره نمایندگان دریافت کننده   

خودروهای شاسی بلند
اسامی علنی می شود؟

ظاهرا پرونده اهدای اتومبیل شاسی بلند به نمایندگان تمام 
نشده است. روز گذشته نایب رئیس مجلس از مسئولیت ویژه هیات 
نظارت بر نمایندگان در پرونده خودروهای شاسی بلند روایت کرد 
و گفت: براساس بررسی های تاکنون، تعداد نمایندگان دریافت 
کننده خودرو به اندازه انگشتان دو دست نیست. مجتبی ذوالنوری 
در واکنش به نطق احمد علیرضا بیگی نماینده تبریز و تکرار ادعای 
اعطای خودروهای شاسی بلند به نمایندگان اظهار کرد: هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان پیشین بعد از نطق علیرضا بیگی تصمیمی 
برای جلوگیری از التهاب اوضاع گرفته اند و بعد هم که هیات رئیسه 
جدید انتخاب شد در اولین جلسه هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
منع نطق آقای علیرضابیگی به کلی برداشته شد. وی افزود: نکته 
بعدی مربوط به اتهام نمایندگان مجلس درباره گرفتن خودروی 
شاسی بلند و ارتباط آن با استیضاح وزیر صمت است. هم بررسی های 
قبلی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان و هم تاش موشکافانه هیات 
نظارت فعلی کاما به این نتیجه رسیده اندکه هیچ ارتباطی میان 
موضوع استیضاح و بحث تحویل خودروهای شاسی بلند به برخی از 
نمایندگان وجود نداشته است و این دو مقوله کاما بی ربط هستند. 
نماینده مردم قم در مجلس عنوان کرد: نکته سوم اینکه تعداد 
زیادی از همکاران نماینده نامه ای خطاب به هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان مرقوم کرده اند و گفته اند ما به شما وکالت تام و اختیارات 
کامل می دهیم و هم مصرانه از شما می خواهیم که بررسی کنید 
چنانچه من نماینده امضاکننده، خودم خودرویی گرفته ام، همسر 
و فرزندان و نزدیکان و اعضای دفتر من و هر کسی با سفارش من 
خودرویی تحویل گرفته است، شما در این زمینه اختیار و وکالت 
دارید که به رسانه ها اعام کنید. ذوالنوری بیان کرد: اگر من این 
کار را انجام نداده ام باید عدم آن را اعام کنید زیرا شبهه ای مطرح 
شده مبنی بر اینکه ممکن است تعدادی هم خودرو گرفته باشند 
چرا دشمنان برای تخریب چهره مجلس انقابی و نمایندگان 
خدوم ما سوار بر این موج شوند. وی ادامه داد: لذا هیات نظارت بر 
رفتار نمایندگان این موضوع را کاما به طور کامل بررسی می کند و 
بررسی ها کامل است و به دستگاه های مختلف مکاتبه شده است که 
اگر چیزی هم باشد و فرض کنیم عزیزی از نمایندگان خودرو گرفته 
باشد که براساس بررسی های تاکنون، به اندازه انگشتان دو دست 
نیست. رئیس فراکسیون دفاع و اقتدار ملی مجلس تصریح کرد: اگر 
کسانی چنین کاری انجام داده اند آنهایی را که نگرفته اند را اعام 

می کنیم تا مردم تکلیف خود را بدانند. 

   آرمان ملی: رئیس جمهور 
و اعضای هیات دولت با حضور 
در مرقد مطهر امام خمینی )ره( 
با آرمان های بنیانگذار کبیر و 
شهدای انقاب اسامی، تجدید 
حجت الاسام  کردند.  میثاق 
رئیسی در مراسم تجدید میثاق 
اعضای هیات دولت با بنیانگذار 
داشت:  اظهار  اسامی  انقاب 
ما آمده ایم با اندیشه و فکر امام 
میثاق ببندیم که  هویت دولت  
فکر و عمل امام  باشد. امام مسأله 
یک شرکت  را فی المجلس حل 
کرد و موارد اینچنین سراغ دارم . 
سلوك امام برای  ما درس است؛ 
از  گره  گشایی  مردم،  به  توجه 
مردم  و نگاه تحولی به امور. یکی 
از مسائل مهم  آن است  که بسیاری 
از نامه ها برای  دستگاه های مختلف 
به همان اندازه اهمیت دارد و اگر 
توجه  نشود دلسرد می شود. مردم  را 
آن چنانی که  امام  را دوست داشتند 
داشته  باشیم. امام  اگر اسم مردم  
را می برد سیاسی نبود و واقعا به 
مردم  باور داشت. سید ابراهیم 
رئیسی با بیان این که »سخن روز 
ما این است  که خستگی و ناامیدی 
ممنوع؛ کسی  که  امیدوار است 
می تواند مردم  را امیدوار کند«، 
گفت: راهبردی که  امام  و رهبری 
به ما آموخته اند این است امیدوار 
باشیم و راهبرد دشمنان  همه 
ایجاد یأس است . میثاق با امام  این 
است  که ما می توانیم؛ ما می توانیم 

بسیاری از گره های زندگی  مردم  
را رفع کنیم. وی تصریح کرد: 
به عنوان نمادی از دولت که در 
سراسر کشور به کار و خدمت 
مشغولند آمده ایم با امام میثاق 
ببنیدم و عرض کنیم، با اندیشه، 
فکر بلند شما میثاق ببندیم که 
هویت این دولت، فکر و اندیشه 
و عملی که امام در جامعه ارائه 
کردند باشد. اخاص امام، توجه به 
مردمِ امام، گره گشایی از کار مردمِ 
امام باید در سرلوحه کار دولت 
باشد. همچنین رئیس جمهور در 
مراسم گرامیداشت روز پزشک و 
داروساز اظهار کرد: پزشکان در 
جهت ارتقای علم پزشکی تاش 
کنند. علم پزشکی روز به روز باید 
ارتقا پیدا کند. وزارت بهداشت و 
دانشگاه های پزشکی باید در جهت 
ارتقای علم پزشکی مرجعیت پیدا 
کنند. در برخی حوزه های پزشکی 
مرجعیت داریم ولی این ظرفیت 
وجود دارد که مرجعیت بیش از 
این پیدا کنیم. ایران این ظرفیت را 

دارد و این دانش می تواند ارتقا پیدا 
کند. رئیسی گفت: زمینه جذب 
نیروی کارآمد فارغ التحصیل در 
حوزه پزشکی فراهم شود تا این 
افراد عضو هیات علمی شوند. 
جامعه پزشکی در دفاع مقدس، 
در سیل و زلزله، در دوران کرونا 
خوش درخشید و کنار مردم بود. 
من به شهدای خدمات درمانی 
در دروان کرونا احترام می گذارم. 
وی افزود: در ماقات خارجی 
سران سایر کشورها می گویند که 
داروی ایرانی را دارای استاندارد 
لازم می دانیم و مشتری هستیم. از 
یک شرکت داروسازی بازدید کردم 
آن ها گفتند هرجایی می توانید 
اعام کنید که متخصصین در کار 
دانش بنیانی که ما انجام می دهیم 
جایگاه دارند و زمینه شغل با عزت 
برای آنها وجود دارد و کسانی که 
رفته اند بدانند که زمینه شغل 
مناسب در این شرکت ها برای 
مهاجرت  و  دارد  وجود  آن ها 

می تواند معکوس شود. 

 ایران به دنبال تعامل با همه 
کشورهاست

همچنین رئیس جمهور در دیدار 
مدیران ارشد و نخبگان وزارت دفاع 
اظهار داشت: صنایع دفاعی کشور 
پشتیبان نیروهای مسلح در تامین 
و ارتقای امنیت، اقتدار و بازدارندگی 
جمهوری اسامی هستند. رئیسی با 
بیان اینکه صنایع دفاعی و هسته ای 
سنگین ترین  وجود  با  کشور 
تحریم ها، بیش ترین پیشرفت را 
داشته اند، انگیزه، همت و پشتکار را از 
عوامل اصلی موفقیت در دستیابی به 
این پیشرفت ها دانست و بر ایجاد یک 
خط ارتباطی برای سرریز پیشرفت ها 
و دستاوردهای دفاعی به صنایع دیگر 
تاکید کرد. رئیسی تصریح کرد: ایران 
به دنبال تعامل با همه کشورهای 
جهان است و دست هر کسی را که 
برای همکاری و دوستی به طرف ما 
دراز شود، به گرمی می فشاریم، اما 
نیروهای مسلح توانمند ما دستی 
را که برای تعرض و تعدی به سوی 
ایران دراز شود، قطع خواهند کرد. 
همچنین سید ابراهیم رئیسی در 
حاشیه بازدید از نمایشگاه آخرین 
دستاوردهای فناورانه و پیشرفته 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
ایران،  اسامی  جمهوری  مسلح 
دستور آغاز الحاق و واگذاری انبوه 
موشک های راهبردی »خرمشهر« 
و »حاج قاسم« به نیروهای مسلح 
و نیروی هوافضای سپاه پاسداران 

انقاب اسامی را صادر کرد.

رئیس جمهور: 

ستگ﹩ و ﹡︀ا﹝﹫︡ی ﹝﹞نوع ا︨ت  ︠
    نیروهای مسلح دست تعدی به ایران را قطع خواهند کرد

 پرتاب ماهواره بر هاى
 سیمرغ و ذوالجناح

 سخنگوی گروه فضایی وزارت دفاع 
گفت: امسال پرتاب ماهواره بر های 
سیمرغ و ذوالجناح در دستور کار 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
قرار دارد. سید احمد حسینی مونس 
ماهواره بر های  پرتاب  در  گفت: 
سیمرغ و ذوالجناح در دستور کار 
امسال وزارت دفاع حوزه های مختلف 
ماموریتی بالستیک کروز پدافند هوایی 
دستاورد های منحصر به فردی حاصل 
شده است که هر کدام از آن ها در جای 
خود جای صحبت بسیاری را دارد به 
گونه ای که تراز قدرت کشور را در زمره 
چند کشور برتر توانمند در این حوزه 
قرار داده است. وی با بیان اینکه حدود 
بیش از ۹۰ کشور ماهواره دارند که از 
این میان کمتر از 6۰ کشور سازنده 
ماهواره هستند و سایرین به کشور های 
ساخت  سفارش  فناوری  صاحب 
ماهواره های مورد نیاز خود را می دهند، 
تصریح کرد: از این تعداد حدود ۱۰ 
کشور توان پرتاب ماهواره را دارند و 
بقیه به کشور های دارای فناوری پرتاب 

ماهواره سفارش کار می دهند. 

      آرمان ملی- احسان اسقایی: کاهش سطح 
تنش بین ایران و ایالات متحده آمریکا به منظور 
اتخاذ یک تصمیم بنیادین در ارتباط با پرونده 
هسته ای بعد از سفر فرستاده آمریکایی به خلیج 
فارس و مذاکرات غیرمستقیم او با مقامات ایران 
در ارتباط با سطح غنی سازی اورانیوم، مطرح شده 
است. حل بخشی از پرونده های ایران در آژانس، 
تاش برای مبادله زندانیان، افزایش فروش نفت 
ایران، کاهش درگیری نیروهای نیابتی در منطقه و 
موارد دیگر به عنوان نشانه های پایین آمدن سطح 
تنش بین طرفین آورده شده. به نظر می رسد بخشی 
از این موارد واقعی و بخشی نیز صرفا تحلیل است. 
برای بررسی وجود یا عدم وجود نشانه کاهش تنش 
بین طرفین درگیر در پرونده هسته ای گفت وگوی 
کوتاهی با حسن بهشتی پور،کارشناس مسائل 

بین الملل صورت گرفت. 
 کاهش تنش در تبادل زندانیان

تنش های بین ایران و آمریکا زمینه های مختلفی 
دارد. در این زمینه از حسن بهشتی پور پرسیدیم 
که در چه سطحی این تنش ایجاد می شود. او در 
پاسخ گفت: اگر درگیری های رسانه ای بین ایران و 
آمریکا را یک تنش بدانیم، باید به وجود آن اذعان 
کرد چرا که مجموعه اقداماتی صورت گرفته است 
که این روند کاهش یابد اما بحث اختاف بین ایران و 
آمریکا ریشه ای است. امروز رسانه ها مدعی هستند 
که مذاکرات محرمانه ای بین طرفین وجود دارد که 
به قرارداد نانوشته منجرخواهد شد که دامنه آن نیز 
محدود است. وی افزود: از آنجا که بخشی از مسائل 
تبادل زندانیان حل شده و زندانیان به یک هتل 

منتقل شده و دارایی های ایران در کره به سوئیس 
انتقال یافته تا در بانک های این کشور به دلار و یورو 
تبدیل شود در آینده شاهد تبادل زندانیان خواهیم 
بود که این مورد می تواند نشانه کاهش تنش بین 

طرفین باشد. 
 کاهش تنش درموضوع هسته ای

از این کارشناس روابط بین الملل پرسیدیم که 
آیا ممکن است آنگونه که رسانه ها اعام کرده اند 
کاهش ذخایر اورانیوم 6۰ درصدی در ایران نشانه ای 
دیگر برای کاهش تنش باشد یا خیر که او گفت: هر 
دو طرف بر این موضع تاکید دارند و در نیمه شهریور 
ماه شاهد گزارش گروسی به شورای حکام در مورد 
ایران خواهیم بود و اگر ایران غنی سازی 6۰ درصد 
را رقیق کرده باشد، این اقدام حتما در گزارش آقای 
گروسی خواهد آمد. اگر در این گزارش آمده بود که 
ایران دست به اقدامی در این زمینه زده از این رو باید 
گفت این اخبار صحیح است. فایننشنال تایمز چاپ 
انگلستان برای اولین بار این خبر را رسانه ای کرد از 
این رو به نظر می رسد آنها هر آنچه را می خواهند به 
آن برسند رسانه ای می کنند تا زمینه های آن برای 
توافق حاصل شود. حال باید دید ما به ازای این مورد 
چیست. چرا که ایران بالای ۱۰۰ کیلو اورانیوم 6۰ 
درصد غنی کرده است و تهران در برابر آن چیزی 

را به دست آورد. 
 هر درگیری در منطقه بین ایران و آمریکا 

نیست
 بهشتی پور در پاسخ به این سوال که آیا کاهش 
تنش بین نیروهای نیابتی دو کشور در خاورمیانه 
نشانه کاهش تنش است یا خیر گفت: برخی در 

ارتباط با کاهش تنش ها در سطح برخورد نظامی 
به گونه ای سخن می گویند که هر درگیری در 
منطقه جنگ نیابتی بین ایران و آمریکاست و 
نتیجه می گیرند چون درگیری جز در سوریه به 
وجود نیامده کاهش تنش اتفاق افتاده. این درحالی 
است که تمامی درگیری هایی که در منطقه به 
وجود می آید در معنای جنگ نیابتی بین ایران و 

آمریکا نیست. 
 لزوم تفکیک سطح درگیری ها در منطقه

  وی در این ارتباط توضیح داد: د ه ها درگیری در 
منطقه صورت می گیرد که چه شروع درگیری وچه 
پایان آن باید مورد بررسی قرار گیرد. خصوصا در 
مورد در گیری بین یمن و عربستان سعودی که این 
دو کشور با هم ۱۳۰۰ کیلومتر مرز مشترك دارند و 
عربستان به خاك این کشورحمله تجاوز کارانه انجام 
داد. این درگیری ادامه داشت تا اینکه سال گذشته 
عربستان به این نتیجه رسید که نمی تواند دولت 
نزدیک به خود را در صنعا روی کار آورد و با حوثی ها 
کنار آمد. درست است که عربستان به آمریکا نزدیک 
و ایران در برابر آمریکاست اما نمی توان جنگ 
عربستان و یمن را به جنگ نیابتی بین ایران و آمریکا 
تعمیم داد. باید همین مورد را در سوریه و عراق و 
افغانستان بررسی کرد. این گونه تحلیل ها منجر به 
آن می شود که برخی می گویند ایران و آمریکا آنقدر 
با هم درگیر هستند که کل منطقه آرامش ندارد. این 
در حالی است که این تحلیل درگیری ها در فلسطین 
را در نظر نمی گیرد و موضوع داعش و مهارش را هم 
بگونه ای تحلیل می کند که گویا کل درگیری ها 

مربوط به آن، بین ایران و آمریکا بوده است. 

 واقعیت هاى کاهش تنش بین ایران و آمریکا 
حسن بهشتی پور: آژانس کاهش سطح غنی سازی را گزارش دهد؛ تنش ها کم می شود

آیت ا... سید حسن خمینی: 

 باید به سفره مردم توجه شود
 توجه  به  امور مهم، ما را از امور کوچک غافل نکند

دشمن به دنبال ایجاد 
فشار اقتصادى است

 پیشنهاد بادامچیان 
به شوراى نگهبان

قوا  کل  فرمانده  عالی  مشاور 
گفت: سیاست دشمنان ایجاد یأس، 
ناامیدی، بحران آفرینی و خدشه در 
امنیت و آرامش زندگی مردم است، 
اقتصادی و  به دنبال فشار  آن ها 
روحی و روانی، جنگ ترکیبی برای 
تأثیرگذاری بر اذهان، باورها و ارزش ها 
و توانمندی های ملت بزرگ ایران 
هستند. سردار صفوی با بیان اینکه 
استقامت و امیدآفرینی رمز عبور از 
شرایط فعلی است، گفت: در آستانه 
بازگشایی دانشگاه ها و مدارس و 
شروع سال تحصیلی جدید، اساتید 
و معلمان و همه کسانی که صاحب 
نفوذ کام هستند، تریبون و رسانه 
در اختیار دارند و در فضای مجازی 
فعال هستند، وظیفه دارند به جهاد 
تبیین عمل کنند و فداکاری های نسل 
قبلی و فداکاری های بزرگ شهیدان، 
جانبازان، آزادگان سرافراز را به نسل 

فعلی منتقل سازند. 

دبیرکل حزب مؤتلفه اسامی به 
بیان پیشنهادش به شورای نگهبان 
درباره داوطلبان مجلس دوازدهم 
پرداخت و گفت: می دانیم طبق قانون 
اساسی، شورای نگهبان، مسئولیت 
تایید صاحیت داوطلبان انتخابات ها 
را دارد که بر این اساس پیشنهاد دارم، 
به احترام مشارکت گسترده مردم 
در پیش ثبت نام انتخابات مجلس 
دوازدهم، غیر از آنها که عدم صاحیت 
دارند، ثبت نام کنندگانی که احراز 
صاحیت نشده اند را به مردم واگذار 
نمایند زیرا اگر عدم صاحیت قطعی 
نباشد عدم احراز صاحیت نمی تواند 
باشد.  کننده  نام  ثبت  رد  مبنای 
اسدا... بادامچیان در تحلیل چگونگی 
حضور اصاح طلبان در پیش ثبت نام 
انتخابات مجلس آینده اظهار داشت: 
عده ای ثبت نام کردند، برخی از آنها 
در پی عناوین جدید و مهره های سفید 
بودند، برخی تحلیل منفی داشتند 
و بخشی از اصاح طلبان هم اعام 
مخالفت و تحریم داشتند. چند نفر هم 
موضع گیری های تند سیاسی داشتند 

که اگر ما مرده ایم، همه مرده اند. 

 آرمان ملی- جامعه ایرانی با مشکات 
بسیاری از جمله مشکات معیشتی و اقتصادی 
مواجه است و این مشکات را نیز از چشم 
دولت و مجموعه حاکمیت می بینند و همین 
امر باعث شده تا اعتماد مردم به مسئولان 
و همچنین امیدشان به آینده کمرنگ شود 
و آینده را نیز با دیده تردید بنگرند. به نظر 
می رسید که این دولت بتواند با عملکردهای 
مطلوب قدمی در راستای حل مشکات مردم 
بر دارد که آنچه تا کنون مشاهده شده حکایت 
از چنین رویکردی نداشته است. به نظر 
می رسد که برای باز گرداندن امید و اعتماد 
مردم باید در صدد حل مشکات و مطالبات 
آنها بر آمد و تا آنها نیز مانند گذشته هم اعتماد 
خود را نسبت به مسئولان، دولت و حاکمیت 
از دست ندهند و هم در فرایندهای مشارکت 
جو مثل انتخابات مجلس حضور پرشوری 
داشته باشند. امری که یادگار امام)ره( نیز روز 
گذشته در مراسم تجدید میثاق رئیس جمهور 

و اعضای هیأت دولت با آرمان های بنیانگذار 
کبیر انقاب اسامی، همواره بدان تاکید 

مؤکد داشت. 
  باید به سفره مردم توجه شود

یادگار امام با تأکید بر اینکه تقسیم ثروت  
در یک کشور نباید بر اساس  نزدیکی و دوری 
به مراکز قدرت  صورت  بگیرد، گفت: توجه به 
فقرا یکی از مواردی است  که  شاید بیش از هر 
چیزی در تعابیر ائمه)ع(، بزرگان و به خصوص 
امام مشهود است. به زندگی کوچک و آنچه از 
آن تعبیر به سفره می شود، توجه  شود. واقعیت 
این است که جامعه و ملت ما هم نشان داده 
که چه مقدار سالم، خوب و آگاه به مسائل 
هستند. آیت ا... سید حسن خمینی در مراسم 
تجدید میثاق رئیس جمهور و اعضای دولت 
با آرمان های امام خمینی)ره(، با بیان اینکه 
عهدنامه مالک اشتر میثاقی جاودانه برای 
همه حکومت های اسامی است، اظهار داشت: 
در این عهدنامه گفته می شود که قسمتی از 

بیت المال را برای مستضعفین قرار بده. همتی 
که آقای رئیس جمهور و هیأت دولت در رفتن 
به سفرهای استانی و به خصوص روستاها 
دارند، می تواند مصداق همین باشد. چون به 
طور متعارف ما گرفتار چشم و گوش خودمان 
هستیم؛ کسانی که نزدیک تر به ما هستند 
بیشتر بهره می برند تا کسانی که دور هستند. 
کسی که نزدیک شما است هم باید به اندازه 
کسی که دور است، بهره ببرد. تقسیم ثروت  
در یک کشور نباید بر اساس  نزدیکی و دوری 
به مراکز قدرت  صورت  بگیرد. وی یادآور شد: 
هرکسی حقی دارد باید ادا شود؛ البته  حق 
می تواند مالی، اجتماعی و سیاسی باشد. 
این دوری و نزدیکی به تعبیر امروزی باند و 
جناح، رفیق و رانت می شود؛ همه یکسان 
حق دارند. این امور مطابق با چیزی نیست که 
مولی الموحدین)ع( اشاره می کند. سید حسن 
خمینی عنوان کرد: امام حسین)ع( می فرماید 

من از روی غرور و خوشی قیام نکرده ام. 



سخنگوی دولت:
افزایش قیمت بنزین شایعه سازی است

فاز 11 پارس جنوبی در هفته دولت افتتاح می شود
سخنگوی دولت درباره شایعه افزایش قیمت بنزین، 
اظهار کرد: دولت شفاف و روشن در این زمینه بارها 
اظهارنظر کرده است. کسانی که در این زمینه  شایعه سازی 
کردند و بارها در دو سال اخیر به این شایعه دامن زدند 
یک بار برای همیشه هدف خود را از طرح این شایعه اعام 
کنند. علی بهادری جهرمی با اشاره به دستاوردهای دولت 
سیزدهم در آستانه دوسالگی، گفت: در حوزه رشد تولید 
و اشتغال بعد از ۱۰ سال رکود به رشد اقتصادی حدود ۴ 
درصد رسیدیم. نرخ بیکاری نیز کاهش ۲درصدی طی 
۲۴ ماه اخیر داشته است؛ اشتغال پذیری فارغ التحصیان 
دانشگاهی نیز افزایش ۱۰ درصدی داشته است. وی 
افزود: در زمینه سرمایه گذاری و تامین مالی تولید نیز 
متوسط رشد سالانه سرمایه گذاری یا تشکیل سرمایه 
ثابت، طی دهه ۹۰ منفی ۵.۲ درصد بوده است. ولی 
تغییرات سرمایه گذاری در کشور از  سال ۱۴۰۰ مثبت 
بوده و رشدی ۴.۱ درصدی داشته است. رشد مثبت 
سرمایه گذاری در سال ۱۴۰۱ نیز ادامه داشته و ۲.۱ درصد 
بوده است. بهادری جهرمی تاکید کرد: در مورد تسهیات 
پرداخت شده شبکه بانکی کشور به بخش های مختلف 
۴۵ درصدی  اقتصادی در سال ۱۴۰۱ نیز  افزایش ۳/
نسبت به سال ۱۴۰۰ داشتیم و پرداخت ۸۴/6 درصد از 
کل تسهیات پرداختی به صاحبان کسب و کار را شاهد 
بودیم. سخنگوی دولت با اشاره به توسعه صادرات کشور، 
ادامه داد: در این زمینه رکورد صادرات ۵۳ میلیارد دلاری 
در پایان سال ۱۴۰۱ را داشته ایم. همچنین ارزش صادرات 
کشور در سال ۱۴۰۱ افزایش ۱۰ درصدی - بالغ بر ۵۳ 
میلیارد دلار - داشته است. تجارت با کشورهای حوزه 
اتحادیه اوراسیا افزایش ۲۰ درصدی داشته است. افزایش 
۲۰۰ درصدی صادرات نفت خام و میعانات گازی در طی 
این دو سال محقق شده است. سخنگوی دولت درباره 
طرح موضوع تعطیل مرکز تحقیقات استراتژیک ریاست 
جمهوری بیان کرد: مرکز تحقیقات استراتژیک فعال است 
اما در مورد ریاست آن هنوز تودیعی صورت نگرفته که 
به زودی رئیس جدید این مرکز معرفی خواهد شد. بهادری 
جهرمی درباره مهم ترین اقدامات و برنامه های دولت در 
سال سوم فعالیت در حوزه برگزاری سفرهای استانی، 
اظهارکرد: هدف اصلی و تاکید اساسی دولت در زمینه 
برگزاری سفرهای استانی، برداشتن فاصله میان مسئولان 
و مردم و شناخت واقعی و ملموس از مشکات مردم در 
میدان عمل و در بطن جامعه است که در این دو سال دنبال 
شده و در سال های آتی هم دنبال خواهد شد. وی افزود: 
در دوره دوم سفرهای استانی هم مهم ترین اقدامات دولت 
برای بخش های مختلف کشور تکمیل طرح ها و  پروژه های 
نیمه تمام است و در این زمینه دست همکاری به سوی همه 
نهادهای مردمی و خصوصی بلند می کند. وی اذعان کرد: 
در زمینه تأمین مسکن خانواده های فاقد مسکن نیز زمین 
برای ساخت یک میلیون و ۸۳۸۹7۴ هزار واحد مسکونی 
تامین شده است. عملیات اجرایی ۱۲۴۱۵۴ در بافت های 
فرسوده شهری و عملیات اجرایی ۲۹۵۳۱۹ در مناطق 
روستایی آغاز شده است. جهرمی با اشاره به اقدامات 
دولت در حوزه فرهنگ نیز گفت: در زمینه زیرساخت های 
فرهنگی، ظرفیت سالن های نمایش در مناطق محروم 
۴۰ درصد افزایش یافته و سرانه صندلی سینما در کشور 
نیز رشد 6 درصدی را تجربه کرده است. دبیر هیأت دولت 
با بیان اینکه در دولت سیزدهم بسیاری از جشنواره ها 
که بیش از ۱۰ سال متوقف بودند، مجدد فعال شدند، 
اظهار کرد: تعداد اعضای صندوق هنرمندان ۵۴ درصد 
افزایش یافته و تعداد خبرنگار تحت پوشش بیمه نیز رشد 
۹7 درصدی را تجربه کرده است. سخنگوی دولت درباره 
اهمیت سند امنیت غذایی یادآور شد: پیش از این اسنادی 
در جهت تامین امنیت غذایی در سند تحول دولت و اسناد 
وزارتخانه ای تدوین شده بود؛ بنابراین آغاز برنامه عملیاتی 
معطل این سند نبوده است و در وزارت جهاد کارگروه های 
مختلف در حوزه های مختلفی تشکیل شده و در وزارت 
بهداشت دبیرخانه ای در خصوص امنیت تغذیه و ایمنی 
غذا فعال شده است که هر دو اقدامات متعددی را انجام 
داده اند. وی با تاکید بر اینکه »خرید تضمینی گندم که از 
محور کالای اساسی است از مرز ۱۰ میلیون تن عبور کرد 
و افزایش بیش از دوبرابری را تجربه کرد«، گفت: درباره 
سایر غات اساسی رشد بیش از ۲۲درصدی را شاهد 
بودیم در حوزه ذخایر راهبردی اقام اساسی در این دولت 
افزایش ۵۰ دارای را شاهد هستیم. برای تامین امنیت در 
حوزه کشت یکی از محور های جدی مورد استفاده اصاح 
الگوی کشت است. وی با بیان  این که »افتتاح فاز ۱۱ پارس 
جنوبی در هفته دولت صورت خواهد گرفت« ادامه داد: 
افتتاح ها در همه وزارتخانه ها و استان ها خواهد بود و 
فهرست بسیار مفصلی هستند. در جلسه گذشته اشاره 
کردم که یکی از افتتاح های افتخارآمیز و غرورآفرین ملی 
افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی است که در هفته دولت انجام 
خواهد شد. تقریبا ۱۰۰ درصد با استفاده از توان و تخصص 
نخبگان و مهندسان ایرانی انجام شده است و آخرین فاز 
پارس جنوبی بوده که بسیار کمک کننده خواهد بود. وی 
درباره حوزه ساماندهی پرداخت ها و نظارت پذیری و ایجاد 
شفافیت در پرداخت ها اظهار کرد: پرداخت به ذینفع نهایی 
در دولت محقق شد. حقوق حقوق بگیران دولتی دارای 
شناسه یکتای پرداخت به شکل متمرکز از طریق خزانه 
به ذینفعان نهایی واریز می شود که اشراف و نظارت پذیر 
موثری را به همراه داشت. بهادری  جهرمی یادآور شد: 
ما بعد از مردمی سازی یارانه ها محدودیتی در واردکردن 
کالاهای اساسی از منظر واردکننده نداریم فقط باید 
استانداردهای قانونی از سوی واردکنندگان رعایت شود و 
هر کسی می تواند در این حوزه فعال شود که بسیاری هم 
فعال شده اند. سخنگوی دولت تاکید کرد: امیدواریم بتوانیم 
تنوع بخشی مناسبی به مبادی ورود کالاهای اساسی به 
کشور داشته باشیم که این موضوع هم امنیت غذایی را 
بیشتر پایدار و محقق می کند و هم کمک می کند انحصارها 

با تنوع بخشی به سبد مبادی وارداتی از بین ببرد.

به ویژه  سیزدهم  دولت  ملی- حمید شجاعی:  آرمان 
رئیس جمهور چه پیش از انتخاب و تشکیل دولت و چه پس از آن 
وعده ها و شعارهای بسیار جذاب و مطلوبی داد که یکی از این وعده ها 
در حوزه اینترنت، فضای مجازی و شبکه های اجتماعی بود. چه اینکه 
رئیسی در جریان رقابت های انتخاباتی خود در برنامه ای اظهار کرد: 
»اینترنت با حداکثرِ سرعت و با نگاه به عدالت جغرافیایی و تأمین 
زیرساخت های لازم گسترش خواهد یافت و فضای مجازی عاوه 
بر زمینه اشتغالزایی، برای شفافیت و نظارت مردم بر عملکرد دولت 
خواهد بود.« در حوزه فضای مجازی و شبکه های اجتماعی نیز 
وعده های زیادی از رئیس جمهور شنیدیم از اینکه در ویدئویی گفت: 
»فضای مجازی زمینه کسب و کار مردم است؛ کسی می آید آن را 
تعطیل کند؟« تا آن روایت معروف در یکی از مناظرات انتخاباتی که 
عنوان کرد: »در ارتباط با مساله فضای مجازی باید بسیار کار شود. 
خود من در فضای مجازی هستم و ۲ میلیون فالوور دارم خیلی از 
مسائل از این طریق به من می رسد.« بر این اساس انتظار می رفت که 
در دولت سیزدهم شرایط حداقل در حوزه اینترنت، فضای مجازی 
و شبکه های اجتماعی با وعده های داده شده بهتر از گذشته شود؛ 
اما گذشت زمان نشان داد که این خواسته رؤیایی بیش نبوده است. 
چرا که هر چه جلوتر رفتیم دولت به جای سیاست بسط و گسترش 
اینترنت و شبکه های اجتماعی؛ سیاست محدودسازی و فیلترینگ 
را در دستور کار قرار داد. از استارت ماجرای طرح صیانت از فضای 
مجازی تا فیلترکردن شبکه های اجتماعی چون اینستاگرام و واتساپ 
به بهانه اتفاقات پاییز سال گذشته، اتفاقی که موجبات از بین رفتن 
میلیون ها کسب وکار در بستر فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
شد. البته نباید از این مساله مهم نیز به سادگی عبور کنیم که این 
اتفاق باعث رشد روزافرون فروش فیلترشکن ها و تجارت میلیاردی 
از این محل شد. اما کم کم این اقدامات به کاهش سرعت اینترنت و 
پهنای باند هم رسید که موجبات اختال و مشکل برای استارت آپ ها 
و مهاجرت بسیاری از کسب وکارهای آناین فراهم  آید و جدای از 
بخش عمده ای از مردم که بابت کاهش سرعت اینترنت و فیلترینگ 
نارضایتی های خود را اعام می کردند این بار دیگر نمایندگان مجلس 
نیز از این وضعیت گله مند شوند و برای چندمین بار وزیر ارتباطات را 
جهت پاسخگویی به بهارستان فرا بخوانند. هر چند که زارع پور، وزیر 
ارتباطات نیز همواره از نداشتن اختیارات و تاثیر نهادهای بالادستی 

و امنیتی گفته و توپ را به زمین آنها انداخته است.
 

   اعتراض مجلس، وعده وزیر
روز گذشته بود که وزیر ارتباطات و فناوری ارتباطات جهت 
پاسخ به سوالات نمایندگان به جلسه علنی حاضر در بهارستان 
رفت. جلسه ای که »فیلترینگ« پرُتکرار ترین کلمه آن بود. روزی 
که گزارش کمیسیون صنایع مجلس پیرامون »بررسی کیفیت 

اینترنت و شاخص های مرتبط با آن با رویکرد چالش های ایجاد شده 
برای شهروندان و کسب وکارهای مجازی« روی میز نمایندگان قرار 
گرفته بود و زارع پور نیز از پاستور خود را به بهارستان رسانده بود تا 
در جلسه نظارتی مجلس، آنجا که پای دولت به میان می آید پاسخگو 
باشد. در ابتدا گزارش کمیسیون صنایع در مورد بررسی کیفیت 
اینترنت و شاخص های مرتبط با آن با رویکرد چالش های ایجاد شده 
برای شهروندان و کسب وکارهای اینترنتی توسط روح ا... عباسپور، 
سخنگوی کمیسیون صنایع قرائت شد که شاید یکی از مهم ترین 
بخش های گزارش وی جایی بود که عباسپور گفت: طبق بررسی ها 
6۴ درصد از کاربران از فیلترشکن استفاده می کنند و سهم پهنای باند 
ناشناس به ۲۵ درصد رسیده است. سپس نمایندگان در این جلسه از 
مشکات پیش آمده برای کسب وکارها و مردم به خاطر کیفیت پایین 
اینترنت، فیلترینگ، اختالات اینترنتی، دردسرهای استفاده مکرر از 
فیلترشکن ها و... روایت کردند و نسبت به تعدد نهادهای تصمیم گیر 
و تصمیم ساز در این حوزه انتقاد جدی داشتند. قالیباف نیز در این 
جلسه نظارتی، همصدا با نمایندگان ضمن تاکید بر دلخوری مردم از 
قطعی و پایین بودن کیفیت اینترنت، نسبت به موج مهاجرت نیروهای 
متخصص در حوزه فناوری هشدار داد. پس از صحبت های رئیس و 
نمایندگان وزیر ارتباطات اظهار داشت: مردم ما شایسته بهترین ها 
هستند و می پذیریم کار نشده فراوان است. اما چالش های پیش روی 
ما زیاد است و یکی از آن ها تعدد مراکز تصمیم گیر است که باعث 
بار در شبکه شده است و ما در تاشیم به شکل متوازن رشد داشته 
باشیم. وی افزود: با توجه به تصمیمات اتخاذ شده در کارگروه مصادیق 
مجرمانه ما مجری تصمیمات این کارگروه هستیم. اما پاسخگویی 
و تبعات تصمیمات این کارگروه با ماست و ما معتقدیم تا جایی که 
ممکن است باید از ابزارهای غیر فنی برای مدیریت شبکه استفاده 

کرد. عیسی زارع پور بیان داشت: موضوع ساماندهی فیلترشکن ها 
و مواجه شدن با سوداگری فیلترینگ نیز از جمله همین موضوعات 
است که معتقدیم راهکار جمع آوری آن صرفا فنی نیست. زارع پور 
ادامه داد: بنده معتقد هستم که می توانیم بساط فیلترشکن فروشی 
را جمع کنیم. البته آرزو می کنم هیچ ایرانی برای هیچ نیازی سراغ 
فیلترشکن نرود. وی تصریح کرد: چند اقدام برای کاهش نیاز مردم 
به فیلترشکن ها می توان انجام داد. اولین کار این است که ما باید در 
لیست مصادیق فیلترینگ یک بازنگری جدی انجام دهیم که در 
گذشته به دلایل غیرامنیتی انجام شده است. ما در سال گذشته پس 
از دستوری که ریاست جمهوری دادند لیستی متشکل از چند هزار 
دامنه را مورد بازنگری قرار دادیم و معتقدیم هنوز جای تجدیدنظر 
وجود دارد و آمادگی داریم با مرکز ملی فضای مجازی همکاری 
کنیم و لیستی را از سرویس هایی که حاکمیت ملی را دچار خدشه 

نمی کنند تهیه کنیم.

   نا کارآمدی فیلترینگ
هر چند که جلسه دیروز مجلس به خودی خود با حواشی مختلف 
و انتقادات بسیاری روبه رو بود، اما واکنش های بیرونی هم کم نداشت. 
چنانکه وزیر سابق ارتباطات سریع ترین واکنش را به اتفاقات مجلس 
نشان داد. محمدجواد آذری جهرمی اظهار کرد: گزارش مجلس درباره 
کیفیت اینترنت حاوی گزاره  مهمی است: میزان ترافیک ناشناس از ۵ 
درصد به ۲۵ درصد رسیده است. این یعنی ناکارآمدی فیلترینگ. این 
یعنی افزایش تهدیدات سایبری علیه منافع ملی!« نکته جالب ماجرا 
اینجاست که شرایط ایجاد شده به حدی غیر قابل توجیه است که 
وزیر ارتباطات دولت پیشین و فعلی نسبت به وضع موجود منتقدند 

که این خود بسیار جای تامل دارد. 
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اعتراض مجلس به فیلترینگ و کیفیت اینترنت

ودش ش︡ وز︣ ار︑ب︀ط︀ت ﹝نت﹆︡︠ 
   وزیر پیشین و سابقه هر دو  منتقد

آرمان ملی – مطهره شفیعی: لایحه حجاب کجاست؟ آیا 
بررسی بر اساس اصل ۸۵ کفایت می کند؟ شایعه ارسال آن به 
قوه قضائیه صحت دارد؟ دیروز یک رسانه نوشت: »منبعی آگاه 
درباره وضعیت لایحه حجاب و عفاف گفت: لایحه عفاف و حجاب 
درحال  حاضر در کمیسیون مربوطه درحال نهایی شدن است 
و درحال هماهنگی با قوه قضائیه و پس از هماهنگی در سامانه 
بارگذاری می شود. پس از این در صحن علنی مجلس می آید و 
در صحن علنی درمورد زمان آزمایشی آن رای گیری می شود. 

رئیس مجلس هم پیرو آن به شورای نگهبان نامه خواهد زد.«

   سرنوشت گشت ثارا... 
گشت ثارا... از جمله به یادماندنی ترین گشت های مبارزه با 
بدحجابی در دهه اول انقاب بود. موتورسواران ثارا... به صورت 
خودجوش با کسانی که به زعم شان بی حجاب یا بدحجاب بودند 
برخوردهای سلبی داشتند. حضور این گشت های موتورسوار در آغاز 
دوران وزارت کشور علی اکبر ناطق نوری شدت بیشتری گرفت و به 
اوج خود رسید، اما ناطق نوری با آنها مخالفت کرد. درکتاب خاطرات 
او هم چنین به این موضوع اشاره شده است: »به هر حال، جریانی در 
خیابان ها راه افتاد، به نام »امر به معروف و نهی از منکر« که من بر این 
باور بودم یک جریان سیاسی است. به همین دلیل، به محض اینکه 
از وزارت کشور رفتم، این باب هم تعطیل شد. گویا، همه مسلمان 
و عابد و زاهد شدند و دیگر نیازی به آن نبود. در این باره هم با امام 
صحبت کرده بودم و ایشان فرمودند: امر به معروف و نهی از منکر این 
نیست که بریزند و رعب ایجاد کنند؛ بنابراین امام فرمودند: »با اینها 
اساسا برخورد کن. اولا این امر به معروف نیست، ثانیا این هرج و مرج 
ایجاد کردن در کشور است.« عاوه بر این در فروردین 6۴ آیت ا... 
اکبرهاشمی رفسنجانی در دیدار با نخست وزیر وقت بحث حضور 
این موتورسواران را مطرح می کند و توضیح می دهد که حرکات این 
موتورسواران در خیابان ها و برخوردهای شان، اوج گرفته بنابراین 
مقرر شده به روشی مسالمت آمیز و بدون اینکه انتقاد تندی از آنها 
شود، از ادامه کارشان جلوگیری به عمل  آید. مواضع بزرگانی مانند 

هاشمی یا ناطق نوری نشان دهنده حساسیت و توجه زیاد به نحوه 
مواجهه با بدحجابی در جامعه است. 

   سرنوشتی مشابه 
برخی نمایندگان مجلس اظهاراتی درباره حجاب دارند که با 
انتقاداتی مواجه شده است. مانند مصطفی میرسلیم که خواهان 
بازگشت گشت ارشاد به خیابان ها و برخورد تند با بدحجابی 
شده است. پس از مرگ مهسا امینی انتقادات زیادی به عملکرد 
گشت های ارشاد وارد شد تا در نهایت فعالیت این گشت ها 
پایان یافت. حجت الاسام والمسلمین محمدجعفر منتظری، 
دادستان وقت کل کشور از این تصمیم چنین خبر داد: »گشت 
ارشاد ربطی به قوه  قضائیه ندارد و از همان جایی که در گذشته 
تاسیس شد، از همان جا تعطیل شد.« برخی قائل به تعطیلی این 
گشت ها نبودند مانند وزیر ارشاد که ۳۰ شهریور سال گذشته 
خبر داد:  »شورای عالی انقاب فرهنگی یک مصوبه درباره گشت 
ارشاد در مرحله اباغ دارد. همه باید از قانون تبعیت کنند ولی در 
عین حال می توان بررسی کرد، نقد و اصاح کرد این هیچ ایرادی 
ندارد در این موضوع هم شورای عالی انقاب فرهنگی در ماه های 
اخیر وارد کار شده و مصوبات خوبی دارد و فکر می کنم با اباغ 
نهایی این مصوبات، شیوه های جدیدی را در این عرصه خواهیم 
داشت.« یا محمدتقی رهبر فعال سیاسی اصولگرا و عضو جامعه 
روحانیت مبارز درباره بازگشت گشت ارشاد گفته بود: »گشت 
ارشاد بازگردد هیچ اشکالی ندارد. گشت ارشاد که مالِ غریبه 
نیست.« در نهایت ۲۵ تیر سالجاری سردار سعید منتظرالمهدی، 
سخنگوی وقت فرماندهی انتظامی جمهوری اسامی از مستقر 
شدن گشت های خودرویی و پیاده پلیس برای مقابله با پوشش 
نامتعارف در سراسر کشور خبر داد. اکنون حضور نیروی انتظامی 
به همراه خانمی برای تذکر به بدحجابان در خیابان ها و میادین 
مشهود است اما برخوردها مانند قبل نیست و در مرحله نخست 
با تذکر کامی سعی در اقناع بدحجابان برای رعایت حجاب 

می کنند. 

   لایحه حجاب چه شد؟
همان طور که اشاره شد، حجاب موضوعی نیست که در این 
مقطع مطرح و مورد بحث قرار گرفته باشد. از ابتدای انقاب 
اسامی و الزامی شدن حجاب برای زنان بارها این موضوع محل 
بحث و چالش شده که آخرین آن، لایحه حجاب است که اکنون 
در مجلس بررسی می شود. همین لایحه حجاب محل چالش 
زیادی شده است چرا که نمایندگان مجلس تصمیم گرفتند 
لایحه حجاب را در خلوت یعنی کمیسیون قضائی بررسی و 
تصویب کنند. برخی هشدار می دهند اینگونه تصمیم گیری 
می تواند منجر به مشکات اجتماعی در جامعه شود. دلایل 
برای این تصمیم هم اعتراضات را بیشتر کرد به عنوان نمونه 
قالیباف رئیس مجلس می گوید که »اگر قرار بود لایحه 
حجاب را با ۱۵۰۰ پیشنهاد ثبت شده نمایندگان در صحن 
بررسی کنیم، از بررسی برنامه هفتم توسعه و لایحه بودجه در 
ماه های آتی بازمی ماندیم.« عصرایران نوشته است: »نمی شود 
لایحه ای که می تواند زمینه ساز اختاف های اجتماعی شود و 
بخش مهمی از جامعه را درگیر خود کند اینگونه در پستو مورد 
بررسی قرار بگیرد و یک جمع خاص، بدون حضور افکار عمومی 
لایحه ای را تصویب کنند که می تواند تبدیل به یک شکاف 
اجتماعی شود.« از سوی دیگر معصومه ابتکار، معاون حسن 
روحانی در دولت سابق، در توئیتی نوشت:  »لایحه حجاب و 
عفاف« فقط فاصله ها را بیشتر می کند. بعد از ۴ دهه تجربه 
هنوز متوجه نشدید با اجبار نمی شود جامعه را به سمت عدالت 
و پیشرفت حرکت داد؟« در همین راستا موضوع را با محمدرضا 
خباز، نماینده اسبق مجلس که سابقه حضور در امور تقنین 
معاونت پارلمانی رئیس جمهور را در کارنامه خود دارد، مطرح 
کردیم. او تاکید می کند هشتادوپنجی شدن لایحه ای که با 
زندگی مردم سروکار دارد و اکثریت مردم خواستار شفاف شدن 
موضوعات پیرامون این لایحه بودند، نوعی فرار از مسئولیت 
است. استاندار دولت روحانی صراحتا می گوید: »مسئولیت 

اصلی تصویب لایحه حجاب با رئیس مجلس است.« 

 سرنوشت مشابه برخی تصمیمات برای رفع بدحجابی: »تعطیل شود« 

داستان  گشت ها؛  از ثارا... تا ارشاد
      ابتکار: »لایحه حجاب و عفاف« فاصله ها را بیشتر می کند

واکنش همتی به ادعای رسانه های 
نزدیک به دولت

ما که اطلاعاتی ندادیم، احتمالا 
شما خواهید داد!

آرمان ملی– یاسمین طالقانی: روز 
گذشته عبدالناصر همتی، رئیس  کل پیشین 
بانک مرکزی در یادداشتی در فضای مجازی 
نوشت: »چرا هر وعده ای که دادید، به عکس 
شد؟ چرا سفره مردم خالی تر شد؟ چرا 
فوق سلطان چاپ پول شدید؟ رسانه های 
محفلی شان می گویند؛ همتی اطاعات به 
صندوق بین المللی پول داد. عرض می کنم ما 
که اطاعات ندادیم، اما احتمالا شما خواهید 
داد.« پیش از این  برخی رسانه های نزدیک 
به دولت، در خبری مدعی شدند که »همتی 
رئیس وقت بانک مرکزی، اطاعات محرمانه 

را به صندوق بین المللی پول داد.«

   موضوع چیست؟
 فارس ۲۹ مرداد نوشت: رئیس پژوهشکده 
پولی و بانکی بانک مرکزی از ارسال اطاعات 
محرمانه کشور به صندوق بین المللی پول 
توسط عبدالناصر همتی در سال ۱۳۹۹ 
خبر داد. پیمان قربانی در صفحه مجازی 
خود نوشت: به متهم که رسیدگی نشود، 
مدعی العموم می شود. آقای  همتی، رئیس 
کل سابق  بانک مرکزی مصداق بارز همین 
مَثَل است. همتی در سال ۱۳۹۹ در پی 
بحران کرونا درخواست یک وام ۵ میلیارد 
 )RFI( دلاری در قالب ابزار تامین مالی سریع
از صندوق بین المللی پول کرد که حتی 
نتوانست یک سنت از آن را بگیرد. درحالی 
که چون سهامدار هستیم، پول خودمان 
بود و کشورهای مختلف نیز این تسهیات 
را گرفتند. وی در ادامه نوشت:  صندوق برای 
پرداخت این وام کلی اطاعات محرمانه از 
همتی خواسته بود که او همه اطاعات مهم 
کشور اعم از وضعیت ارزی، نرخ تورم و... را به 
آنها داد، مواردی که خودش درباره آنها به 
مردم خودمان هم گزارش نمی داد! هر کسی 
از او می پرسید، می گفت اینها محرمانه است. 
صندوق این اطاعات را در مجله چشم انداز 
اقتصاد بین المللی چاپ کرد و تازه کاشف 
به عمل آمد که همتی چه کار خبطی کرده 
است. در داخل به او فشار آوردند و توضیح 
خواستند و او هم در نهایت همه چیز را کتمان 
کرد و گفت که اطاعات صندوق غلط است! 
وی در پایان این رشته توئیت تصریح کرد: 
حالا که پول های بلوکه شده در کره، آزاد 
شده، جناب همتی که برای وامِ نگرفته از 
صندوق همه خواسته هایشان را، آن هم 
در بحبوحه یک جنگ اقتصادی، اجابت 
کرد، در جایگاه مدعی العموم نشسته که 
شما نگذاشتید ما وام بگیریم و آزادسازی 
این  نیست!  هنر  کره  در  پول هایمان 
خبرگزاری بار دیگر در ۳۰ مرداد به نقل از 
قربانی نوشت: »همتی در سال ۱۳۹۹ در پی 
بحران کرونا درخواست یک وام ۵ میلیارد 
 )RFI( دلاری در قالب ابزار تأمین مالی سریع
از صندوق بین المللی پول کرد که حتی 
نتوانست یک سنت از آن را بگیرد. صندوق 
برای پرداخت این وام کلی اطاعات محرمانه 
از همتی خواسته بود که او همه اطاعات مهم 
کشور اعم از وضعیت ارزی، نرخ تورم و... را به 
آنها داد؛ مواردی که خودش درباره آنها به 
مردم خودمان هم گزارش نمی داد! صندوق 
این اطاعات را در مجله چشم انداز اقتصاد 
بین المللی چاپ کرد و تازه کاشف به عمل 
آمد که همتی چه کار خبطی کرده است. در 
داخل به او فشار آوردند و توضیح خواستند 
و او هم در نهایت همه چیز را کتمان کرد و 
گفت اطاعات صندوق غلط است!« دقت 
کنیم که این مباحث را معاون وقت همتی 
بیان کرده نه یک فرد عادی؛ آن هم در فضای 
عمومی و با آگاهی از تبعات اظهارات خود و 
بنابراین واجب است که دادستان کل کشور، 
به عنوان مدافع حقوق عامه وارد ماجرا شده و 
تکلیف این قضیه بسیار مهم را مشخص کند. 
پای منافع  کشور در میان است؛ آن هم در 
میانه شدیدترین جنگ  اقتصادی تحمیل شده 
به کشور. صندوق بین المللی پول به عنوان 
یک نهاد در دستان آمریکا در هدفمندکردن 
تحریم ها، دارای اطاعاتی حیاتی از وضعیت 
اقتصادی ایران بوده و این مهم بنابر ادعا جز 
با همکاری خواسته یا ناخواسته رئیس وقت 
بانک مرکزی به دست نیامده. این اقدام در 
حکم افشای اطاعات سری کشور است و 
باید با نهایت حساسیت و دقت لازم موضوع 
بررسی گردد تا صحت و سقمش معلوم 
شود. در این بزنگاه هاست که قوه قضاییه 
می تواند نقش خود را به عنوان نهادی که 
مدافع حقوق عامه و صیانت کننده از کیان 

کشور است نشان دهد.«

   واکنش نخست همتی 
اما رئیس اسبق بانک مرکزی در جماتی 
کوتاه در گفت وگو با »انتخاب«، گفت:»ضمن 
اینکه حق شکایت به قوه قضائیه را برای خود 
محفوظ می دارم، اعام می کنم که این ادعا، 
کاما دروغ و کذب محض است.« وی با بیان 
این مطلب که این قبیل اظهارات به دولت 
کمکی نمی کند، ابراز امیدواری کرد و افزود: 
»کسانی که پشت پرده  این ادعای کذب 
هستند، راه جدیدی برای »دستاوردسازی« 

پیدا کنند.«

 عیسی زارع پور:
   آمادگی داریم برخی از سرویس ها 
را باز کنیم

 آذری جهرمی:  
گزارش مجلس یعنی ناکارآمدی 

فیلترینگ

باز هم  شایعه  
انتخاباتی درباره 

اصلاح طلبان

 هر روز یک شایعه درباره انتخابات منتشر می کنند. جواد 
امام، سخنگوی جبهه اصلاحات در واکنش به انتشار برخی 
اخبار نادرست با موضوع انجام رأی گیری در جبهه اصلاحات 
نسبت »شرکت و یا عدم شرکت در انتخابات«، گفت: متاسفانه 
این روزها شاهد بی اخلاقی هایی توسط  برخی رسانه ها یا 
رفتارهای غیرحرفه ای و به دور از انصاف بعضی از سایت های 
خبری و اشخاصی با عناوین روزنامه نگاری که علی الظاهر 
توسط برخی نهادها هدایت می شوند، هستیم. آن ها اخبار 
کذبی را به رهبران اصلاح طلب و جبهه اصلاحات نسبت داده 
و تمام سعی و تلاش خود را در جهت تخریب هیأت رئیسه 
جدید جبهه اصلاحات ایران و با هدف ایجاد اختلاف در بدنه 
این جریان و به انحراف کشیدن افکار عمومی به کار بسته اند.

فیلتر گوگل 
پلی و توئیتر 
موضوعیت 

ندارد

عضو کمیسیون صنایع گفت: چند موضوع در اینترنت 
مهم است که یکی از آنها قیمت اینترنت است؛ در شرایطی 
که بسیاری از کسب و کارها بر محور اینترنت اداره می شود، 
قیمت همچنان نامناسب است و باید به آن توجه شود. لطف ا... 
سیاهکلی در ادامه با انتقاد از مسدودشدن دسترسی یه برخی 
سایت های اینترنتی افزود: ابتدا که اینترنت آمد، بسیاری از 
سایت ها را بستیم و فیلتر کردیم اما امروز باید در این اقدام 
بازنگری صورت بگیرد چراکه الان فیلتر برخی از این سکوها 
نظیر گوگل پلی، توئیتر و یوتیوب دیگر موضوعیت ندارد؛ 
یوتیوب یک سایت مهارت محور است که نسبت به بسیاری از 
سایت هایی که الان در دسترس هستند، پاك تر است. استفاده 

از VPN موجب کاهش سرعت می شود.
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 چالش های وزارت نفت از زبان اوجی 
وزیر نفت گفت: ظرفیت تولید نفت خام ما هم اکنون سه 
میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه در روز است و از نظر عملکرد و با 
توجه به گزارش شرکت ملی نفت ایران، تولید نفت ما سه 
میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز است که البته همکاران ما 
قول داده اند تا پایان شهریورماه تولید نفت ما به ۳ میلیون 
و ۴۰۰ هزار بشکه در روز برسد. جواد اوجی در دیدار با 
اعضای کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی به برخی 
چالش های وزارت نفت در آغاز به کار دولت سیزدهم اشاره 
و اظهار کرد: یکی از موضوع های کلیدی در این باره بحث 
تولید و سرمایه گذاری بود. زمانی که این وزارتخانه را تحویل 
گرفتیم تولید نفت ما بیش از ۲ میلیون بشکه در روز نبود. 
وی با بیان اینکه ناترازی شدیدی در حوزه انرژی داشتیم 
به ویژه در بحث گاز و در زمستان سال ۱۴۰۰ که با مشکاتی 
روبه رو بودیم، همچنین با قطعی های برق در زمستان سال 
۹۹ روبه رو شدیم، سطح ذخایر نیروگاهی ما نیز به شدت 
کاهش یافته بود، تصریح کرد: تحریم های ظالمانه باعث شد 
صادرات نفتی و به تبع آن درآمدهای ارزی کشور نیز کاهش 
یابد، به طوری که با ۴۸۰ همت کسری منابع دولتی مواجه 
شدیم که عمدتاً مربوط به تکالیف وزارت نفت در بودجه 
سال ۱۴۰۰ بود. وزیر نفت افزود: یکی دیگر از چالش ها 
ذخیره سازی نزدیک به ۸7 میلیون بشکه میعانات گازی روی 
آب بود، به اضافه اینکه میعانات دیگر که به کشور کره جنوبی 
فروخته شده بود نیز منابع مالی آن فریز شده بود. اوجی با 
بیان اینکه نارضایتی نیروهای انسانی وزارت نفت و کم لطفی 
درباره این نیروها و کاهش انگیزه در نیروهای صنعت نفت از 
دیگر چالش های وزارت نفت در آغاز به کار دولت سیزدهم 
بود، اظهار کرد: توجه ناکافی به توسعه زنجیره ارزش در اکثر 
حوزه ها و استفاده نکردن از ظرفیت شرکت های داخلی و 
به ویژه شرکت های دانش بنیان از دیگر چالش هایی بود که ما 
با آن روبه رو بودیم. به گزارش ایسنا، اوجی به رشد صادرات 
و درآمدهای ارزی نیز اشاره کرد و گفت: امروز صادرات نفت 
و میعانات گازی ما دو برابر شده و هیچ گونه میعانات گازی 
روی آب نداریم و یک سنت هم جایی مسدود نشده است، 
همچنین با افزایش ۲۱ درصدی صادرات گاز ال پی جی در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ و افزایش 6۰ درصدی 
صادرات نفت و میعانات در پنج ماه امسال نسبت به بازه 

زمانی سال ۱۴۰۱ مواجه شدیم. 

 اظهارات وزیر اقتصاد 
در مورد کنترل ناترازی بانک ها

سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی در پاسخ به 
سوالی در خصوص نقش وزارت اقتصاد در کنترل ناترازی 
بانک ها گفت: کنترل ناترازی بانک ها به عنوان یکی از ارکان 
بسته کنترل تورم سال ۱۴۰۲، در اردیبهشت ماه تعیین 
تکلیف شده است. وی افزود: اجرای آن نیز در ذیل این بسته 
آمده است و مسئولیت اصلی آن برعهده بانک مرکزی است. 
ما نیز در وزارت اقتصاد بسته به اینکه در حوزه بانک های 
دولتی یا سایر اختیاراتی که قانون گذار محول کرده است، 
امکان کمک داشته باشیم، این کار را به عنوان یک اصل 
کاهنده تورم در دستور کار قرار می دهیم. وزیر اقتصاد گفت: 
پایان شهریور ماه مهلت بانک مرکزی به موسسات ناتراز پایان 
پیدا می کند و نتیجه پایبندی موسسات مشخص خواهد 
شد. به این ترتیب موسساتی که نتوانسته اند معیارهای بانک 
مرکزی را رعایت کنند مشخص خواهند شد. وی در پاسخ به 
سوالی در مورد حساب واحد خزانه و جلسه کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس در این خصوص گفت: کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
شورای اسامی در زمینه نظارت بر تحقق کامل حساب واحد 
خزانه گزارشی را از وزارت اقتصاد خواستند و ما یک گزارش 
تفصیلی در این خصوص ارائه کردیم. به گزارش تسنیم، 
خاندوزی با بیان اینکه براین اساس در یک اقدام تحولی 
۲۵۰ هزار حساب اصلی و فرعی دستگاه ها و شرکت های 
دولتی به حدود ۴ هزار حساب کاما شفاف تبدیل شده است، 
گفت: با اقدام این وزارتخانه از رسوب پول در حساب های 
پنهان جلوگیری شده و گردش وجوه خزانه داری کل کشور 
تسریع یافته است. در حوزه چشم انداز حساب واحد خزانه 
این قول را داده ایم که تا پایان سال ۱۴۰۲ پرداخت اعتباری 
به ذی نفع نهایی را اجرایی کنیم. به این ترتیب مستقیما 
پرداخت به آخرین حلقه پرداخت خواهد شد که در حوزه 
شفافیت و نظارت پذیری بی سابقه است. وی با اشاره به اینکه 
همچنین از استقراض بانک مرکزی از تنخواه خزانه در سال 
۱۴۰۲ جلوگیری شد، گفت: صورت مالی یک  هزار و ۱۲۴ 
شرکت دولتی در سال گذشته شفاف شده، اما همچنان 
برخی از شرکت های سطح ۳ و ۴ بود ه که از انتشار اطاعات 
خود پرهیز کرده اند. امیدوار هستیم تا پایان سال شفافیت 

شرکت های دولتی را تا ۵۰ درصد افزایش دهیم. 

کدام کارگران از وزیر کار پاداش گرفتند؟
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: به کارگران این 
معدن که باید دو ماه به دلیل سیاب بیکار می شدند، اما کار 
را تعطیل نکرده و با دستان خالی معدن را بازسازی کردند، 
۵۰ درصد حقوق بیمه بیکاری یک ماه به عنوان پاداش داده 
شود. صولت مرتضوی صبح دیروز در جمع کارگران معدن 
هشونی واقع در شهرستان کوهبنان اظهار کرد: هفته دولت 
بستری برای بیان دیدگاه ها و ارتباط با آحاد مردم و شنیدن 
سخن جامعه کارگری و تقدیر از زحمات کارگران است. او با 
اشاره به تحریم های فلج کننده اظهار کرد: جامعه کارگری 
کشور را به خودکفایی رسانده است و کشورهای دیگر حیرت 
می کنند وقتی توفیقات ایران با وجود تحریم های فلج کننده 
را می بینند و این مرهون تاش کارگران است. به گزارش 
ایسنا، مرتضوی بر لزوم اصاح قانون ضریب سختی کار تاکید 
کرد و گفت: برخی از کارگران برای بخش خصوصی کار 
کردند که حق و حقوق آنها را به درستی پرداخت نکرده اند که 
بررسی خواهیم داشت و اگر در حیطه وظایفم بود، مشکات 
این کارگران را حل می کنم لذا باید ضریب ۱. ۵ درصد سختی 
کار اصاح شود. او گفت: به کارگران این معدن که باید دو ماه 
به دلیل سیاب بیکار می شدند، اما کار را تعطیل نکرده و با 
دستان خالی معدن را بازسازی کردند ۵۰ درصد از حقوق 

بیمه بیکاری یک ماه، به عنوان پاداش داده شود. 

اخبار

 روز سخت برای بورسی ها
آرمان ملی: روز گذشته بورس روز سختی 
را پشت سر گذاشت و اکثر شاخص ها افت 
شدیدی را تجربه کردند و زیان را مهمان 
پرتفوی سهامداران کرده است درنتیجه 
وضعیت شاخص ها یکپارچه به رنگ سرخ 
درآمد. شاخص کل بورس تهران در پایان 
معامات روز گذشته با ۱۸ هزار و ۲۱6 واحد 
کاهش، در ارتفاع یک میلیون و ۹۳۸ هزار 
واحد ایستاد و شاخص هم وزن با ۱۰ هزار و 
۹۹۵ واحد کاهش به 66۳ هزار و ۲۲۱ واحد 
و شاخص قیمت با 6 هزار و ۲۵۵ واحد افت به 
۳77 هزار و ۳۳۱ واحد رسید همچنین در 
معامات بورس تهران، بیش از پنج میلیارد 
و ۱6۰ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 
به ارزش ۳۴ هزار و ۸۱6 میلیارد ریال معامله 
شد. تامین سرمایه امین )امین( با 6۰ واحد، 
کارخانجات تولیدی شهید قندی )بکام( با 
۵۸ واحد، بیمه اتکایی امین )اتکام( با ۴7 
واحد، خدمات انفورماتیک )رانفور( با ۴۰ 
واحد و بیمه دانا )دانا( با ۳۹ واحد تاثیر مثبت 
بر شاخص بورس داشتند در مقابل؛ فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( با یک هزار و ۳۵۲ 
واحد، ایران خودرو )خودرو( با ۹۳۵ واحد، 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با ۸۲7 
واحد، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا( با 7۸۳ واحد، ملی صنایع مس ایران 
)فملی( با 676 واحد و کشتیرانی جمهوری 
اسامی ایران )حکشتی( با ۴۸۸ واحد تاثیر 
منفی بر شاخص بورس داشتند. بر پایه این 
گزارش، ایران خودرو )خودرو(، گسترش 
سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر(، گروه 
مالی شهر )شهر(، سامان گستر اصفهان 
)ثامان(، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، کشت و صنعت پیاذر )غاذر( و زامیاد 
)خزامیا( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند. 
گروه خودرو هم در معامات روز گذشته 
صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در 
این گروه یک میلیارد و ۱۲ هزار برگه سهم به 
ارزش سه هزار و 7۸۱ میلیارد ریال دادوستد 
شد و شاخص فرابورس نیز در بیش از ۲۵۹ 
واحد کاهش داشت و به ۲۴ هزار و 7۹۳ واحد 
رسید. در این بازار بیش از سه میلیارد و ۴۴۳ 
میلیون برگه سهم و اوراق مالی داد و ستد 
شد. سرمایه گذاری صبا تامین )صبا(، مجتمع 
جهان فولاد سیرجان )فجهان(، بیمه دی 
)ودی(، نیان الکترونیک )نیان(، سرمایه گذاری 
مس سرچشمه )سرچشمه(، سیمان ساوه 
)ساوه( و مجتمع صنایع لاستیک یزد )پیزد( 
با تأثیر مثبت بر این شاخص همراه بودند 
همچنین ایران خودرو دیزل )خاور(، پلیمر 
آریاساسول )آریا(، بیمه پاسارگاد )بپاس(، 
صنعتی مینو )غصینو(، فولاد هرمزگان جنوب 
)هرمز(، پتروشیمی تندگویان )شگویا( و 
پتروشیمی مارون )مارون( با تاثیر منفی بر 

شاخص فرابورس همراه بودند. 

   قیمت مرغ کاهش یافت؟
رئیس جهاد کشاورزی تهران از توزیع روزانه 
۱۲۰۰ تا ۱۳۰۰ تن مرغ در تهران خبر داد و 
گفت: متوسط قیمت کنونی هر کیلو مرغ گرم 
۸۰ هزارتومان است. جبرئیل برادری رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی استان تهران، میزان 
پرداخت تسهیات به تمام بخش های کشاورزی 
از جمله صنایع تبدیلی و تکمیلی، شیات و 
آبزیان، باغی، زراعی، گلخانه ای و دامی را در سال 
گذشته ۱۱7۴ میلیارد تومان اعام کرد و گفت: 
سال گذشته با پرداخت این میزان تسهیات به 
بخش کشاورزی، رتبه نخست استانی و ملی را 
به دست آورده ایم. برادری درباره تامین پروتئین 
استان تهران گفت: ضریب خوداتکایی تولید 
پروتئین را به ۱۲ درصد رسانده ایم و این عدد 
تا پایان امسال باید به ۱۵ درصد برسد و باید 
حداقل ۳۰ درصد اقام پروتئینی مورد نیاز 
استان تهران را از محل تولید داخل تامین کنیم. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
افزود: ما فراخوانی را منتشر کرده ایم مبنی بر 
اینکه به عاقه مندان سرمایه گذاری در حوزه 
احداث واحدهای مرغداری در استان تهران، 
اراضی ملی به صورت رایگان و در کمترین 
زمان در اختیارشان قرار می دهیم. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران جوان، برادری درباره قیمت 
مصوب مرغ افزود: قیمت میانگین مرغ در 
استان تهران هر کیلوگرم ۸۰ هزار تومان است. 
به گفته او، گوشت مرغ در میادین میوه و تره بار، 
فروشگاه های زنجیره ای و میدان بهمن با قیمت 
مصوب عرضه می شود و با کسانی که گوشت 
مرغ را بالاتر از قیمت مصوب به مشتریان عرضه 

می کنند، برخورد می شود. 

قیمت سکه و طلا تکان خورد
قیمت طای ۱۸ عیار هر گرم ۲ میلیون و 
۲۹۸ هزار تومان و قیمت سکه طرح جدید ۲7 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان اعام شد. روز گذشته 
در بازار آزاد، قیمت طای ۱۸ عیار هر گرم ۲ 
میلیون و ۲۹۸ هزار تومان، قیمت سکه تمام بهار 
آزادی طرح قدیم ۲۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان، 
قیمت سکه تمام  بهار آزادی طرح جدید نیز ۲7 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان است. به گزارش 
همشهری آناین، قیمت نیم سکه بهار آزادی 
۱۴ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان، ربع سکه بهار 
آزادی ۹ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان و سکه یک  
گرمی ۵ میلیون و ۹۰۰ تومان تعیین شده است. 

 

  آرمان ملی – المیرا بابایی : پس از افزایش ناگهانی قیمت 
خودرو در سال گذشته بازار خودرو در رکود شدید فرو رفته و بعد 
از آنکه در دوماه اخیر در مسیر ریزش قرار گرفت در حال حاضر 
نه خریداری وجود دارد و نه فروشنده ای این درحالی است که 
واردات خودرو و همچنین افزایش خودروهای داخلی بازار را از 
شیب صعودی قیمت ها رهانده و تاحدی تعادل در قیمت ها را 
موجب شده است. از سوی دیگر که از ابتدای هفته موج جدید 
ترخیص خودروهای وارداتی آغاز شده و قیمت دلار نیز در کانال 
۴۸ هزار تومان ثابت باقی مانده است بر روند قیمت خودروهای 
داخلی و مونتاژی اثر خود را گذاشته و قیمت آنها را ثابت نگه 

داشته است. 
 وضعیت قیمت خودروهای داخلی در بازار

بررسی ها نشان می دهد که در حال حاضر پراید SE ۱۵۱ در 
بازار ۲7۰ میلیون تومان قیمت دارد. پژو۲۰6 تیپ ۳ پانوراما 
مدل ۱۴۰۲ هم ۵۲۰ میلیون تومان، پژو۲۰6 تیپ ۲ مدل ۱۴۰۱ 
در حدود ۴۸۰ میلیون تومان و پژو۲۰6 تیپ ۵ مدل ۱۳۹۹ ۵۸۵ 
میلیون تومان قیمت خورده است، اما پژوMC ۲۰7 اتوماتیک 
مدل ۱۴۰۲ در بازار به قیمت 7۳۰ میلیون تومان و پژو۲۰7 
دنده ای مدل ۱۴۰۲ در حدود 6۲۰ میلیون تومان به فروش 
می رود. پژوپارس LX مدل ۱۴۰۲ هم 6۱۰ میلیون تومان قیمت 
دارد.گزارش ها همچنین از بازار خودرو حاکی از آن است که تارا 
اتوماتیک مدل ۱۴۰۲ در بازار ۸۰۵ میلیون تومان قیمت خورده 
است. تارا دنده ای مدل ۱۴۰۲ نیز به قیمت 6۹۰ میلیون تومان 
فروخته می شود. همچنین تیبا صندوق دار SX بنزینی مدل 
۱۴۰۱ در بازار خودرو ۳۲۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرده است. 
دناپاس اتوماتیک توربو مدل ۱۴۰۲ هم به قیمت ۸۲۰ میلیون 
تومان به فروش می رود همچنین راناپاس مدل ۱۴۰۲ در بازار 
خودرو ۴۸۰ میلیون تومان قیمت دارد و ساینا EX دنده ای مدل 
۱۴۰۱ به قیمت ۳۳۵ میلیون تومان رسیده است. شاهین مدل 
۱۳۰۲ هم در بازار ۵7۵ میلیون تومان قیمت دارد. همچنین 
قیمت کوییک R پاس اتوماتیک مدل ۱۴۰۲ در بازار خودرو به 

۴۱۵ میلیون تومان رسیده است.
 شرایط پرابهام بازار خودرو

بابک صدرایی کارشناس صنعت و بازار خودرو معتقد است: 
در سال ۹6 که هنوز دور جدید تحریم ها آغاز نشده بود و کشور 
مشکلی در باب تامین دارو و نهاده های دامی نداشت، تنها 6۰ 
هزار دستگاه خودرو وارد کشور شد؛ حال جای سوال است که 
چگونه در دوره وزارت رضا فاطمی امین، وزیر سابق صمت و حال 
حاضر برخی از افراد از واردات خودرو با تعداد ۱۰۰ هزار و ۲۰۰ 
هزار دستگاه سخن می گویند؟وی افزود: حتی اگر مشکل تامین 
ارز کشور برطرف شود، به دلیل تحریم های آمریکا خودروسازان 

معتبر جهانی نظیر تویوتا، کیا، هیوندای، مزدا و … به شکل 
رسمی  محصولات خود را به خریداران ایرانی نمی فروشند و 
واردکنندگان برای خرید خودرو در خارج از مرزهای کشور باید 
به دلالان بازار آزاد کشورهای دیگر مراجعه کنند تا شاید بتوانند با 
قیمتی بالاتر از قیمت نمایندگی ها محصول یا محصولات مد نظر 
خود را تهیه و وارد ایران کنند.پیش بینی صدرایی از آینده بازار 
خودرو این است که نمی توان انتظار ریزش شدیدی را با توجه 
به شرایط موجود داشت، چرا  که بازار در حال حاضر مبتنی بر 
واقعیت عمل نمی کند و بیشتر مبتنی بر اخبار و هیجانات زودگذر 
است در نتیجه تا زمانی که اتفاق جدیدی در سیاست خارجی 
یا قیمت ارز رخ ندهد، نمی توان انتظار افزایش یا به ویژه کاهش 
قیمت چشمگیری را داشت.او اضافه کرد: سرعت تصمیم گیری 
و به ویژه عملکرد حاکمیت در قیمت های آینده بازار خودرو اثر 
شگرفی دارد، چراکه اگر برای مثال تا یک ماه آینده تعداد قابل 
توجهی خودرو وارد بازار کشور شوند نگاه مردم به بازار خودرو  
تغییر خواهد کرد و امکان رونق گرفتن معامات در این بازار 
افزایش می یابد.بنابراین نوسان قیمت خودرو موضوعی است 
که طی سالیان متمادی به یکی از اصلی ترین دغدغه های مردم 
تبدیل شده است و مردم هر روز اخبار خودرو را دنبال می کنند 
تا شاید روزنه ای از کاهش قیمت ها را در بازار ببینند و در نتیجه 
آن اقدام به خرید برای مصرف یا کسب سود از گران شدن خودرو 
در آینده کنند اما حالا بازار خودرو شرایط پر ابهامی را پشت سر 

می گذارد و دیگر خریدار و فروشنده ای در بازار مشاهده نمی شود.
 حباب قیمتی خودروها خالی شده است

عماد جعفری، دیگر کارشناس بازار خودرو براین باور است: 
بازار خودرو چند وقتی است که در رکود شدید فرو رفته و 
موجب شده که حباب قیمتی خودروها، به نوعی خالی شود، اما 
هرازچندگاهی اخباری منتشر می شود که برخی از افراد، این 
اخبار را به نوعی تحلیل می کنند که گویی قرار است بازار خودرو 
دوباره وارد روند خاصی شود و افرادی که از رکود فعلی بازار در 
حال متضرر شدن هستند و دوست دارند که معامات، دوباره 
به روند قبلی خود بازگردد تا دوباره سودهای میلیونی به جیب 
بزنند.وی ادامه داد: واردات خودروها، اگرچه با تعداد کم و سرعت 
پایین انجام می شود؛ اما باید به اتفاق مثبتی که در حال رخ داد 
است، نگریست. باتوجه به اینکه تعرفه گمرکی، قیمت های خرید 
خودروهای وارداتی و سود شرکت ها نیز مشخص است، همچنین 
دروازه های بازار نیز باز بوده، کسی نمی تواند خودروهای وارداتی 
چند سال گذشته را با قیمت های میلیاردی به فروش برساند.

جعفری درباره قیمت خودرو در هفته آتی گفت: در هفته گذشته 
نیز زمزمه هایی از افزایش قیمت خودرو به گوش می رسید، اما 
دیدیم که در عمل، به این شکل نبوده و در وضعیت فعلی، فقط 
مصرف کننده در حال خرید و فروش در بازار است. هفته آینده 
نیز به شرطی که نوسانات ارزی زیادی نداشته باشیم، قیمت 

خودرو به همین شکل و بدون نوسان خواهد ماند

»آرمان ملی«  به بررسی وضعیت بازار خودرو می پردازد؛

﹫ز ق﹫﹞ت ه︀ ︀﹥ افت و︠  ودرو در︨  ︀زار︠  چ︪م ا﹡︡از︋ 

 آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: وخیم 
شدن شرایط معیشتی و تامین مایحتاج 
اولیه مردم در حالی هر روز سخت تر از روز 
قبل می شود که بنا به اخبار منتشره نرخ 
تورم در حال کاهشی شدن است و اموال 
بلوکه شده در کشورهای مختلف نیز آزاد 
می شود اما آنچه که در سطوح مختلف 
جامعه قابل مشاهده است این است که 
هنوز دغدغه مردم افزایش قیمت مایحتاج 
بر سر سفره هاست و گوشت و لبنیات و... 
از سفره هایشان رخت بربسته است این 
در حالی است که به گفته کارشناسان 
فقدان شفافیت در هزینه ها و برخی ردیف 
بودجه های دولتی هنوز چالش اصلی به 
شمار می آید. کارشناسان معتقدند چنانچه 
شفافیت در نظام اقتصادی کشور به ویژه 
و محل  اجرایی شود  بودجه  در بخش 
تامین درآمدها و هزینه کردها مشخص 
شود اعتمادی دوجانبه بین مردم و دولت و 
نهادهای مسئول ایجاد می شود که حاصل آن 

توسعه و رشد اقتصادی خواهد بود. 
  بحران معیشتی، نه گرانی

حسین راغفر، کارشناس مسائل اقتصادی 
در این خصوص به »آرمان ملی« گفت: 
مشکات معیشتی از اصلی ترین مشکات 
حال حاضر جامعه محسوب می شود و باعث 
اختاف طبقاتی شده است و دولت باید 
اقداماتی برای کاهش نابرابری ها انجام دهد. 
نوسانات ارزی در زمان جنگ نیز وجود 
داشت در حقیقت کل درآمدهای ارزی 
ایران در زمان جنگ حدود 7 میلیارد دلار 
بود که ۳ میلیارد دلار آن برای تامین نیازهای 
اساسی هزینه می شد، اما در آن دوران شاهد 
چنین گرانی ها و تاثیرگذاری بر قیمت کالاها 
نبودیم هرچند در دوره های مختلفی مردم 
ایران تنگناهای معیشتی مختلفی را تجربه 
کرده اند اما آنچه که در حال حاضر در کشور 
درجریان است بحرانی است که معنای 
متفاوتی با افزایش قیمت صِرف و گرانی 

معمولی دارد .
 ضرورت اصلاحات ساختاری و 

شفافیت عملکرد دولتی
او اضافه کرد: وضعیت  اقتصاد کشور با 
انجام اصاحات ساختاری نه با اقداماتی 
که حکمِ مسکن دارد بهبود می یابد، بدیهی 
است در این میان شفافیت در عملکرد دولت 
یکی از شاخص های مهم در رفع چالش ها 

و موانعی است که مانع از رشد و توسعه 
اقتصادی می شود در حالی که در مجلس 
و دولت صحبت از کمبود بودجه می شود، 
خیلی از هزینه ها در بودجه ذکر نمی شود، 
شفافیت باید به گونه ای باشد که همه مردم 
و کارشناسان بتوانند نحوه کسب درآمد و 
هزینه کردهای دولت را مشاهده کنند، در 
حالی که از سال ۱۳6۸ به بعد تاکنون این 
امر اجرایی نشده است و نقاط ابهام بسیاری 

در این خصوص وجود دارد. 
  دلایل گرانی ها و راهکار حل آن

این کارشناس اقتصادی درباره دلایل 
گرانی های حال حاضر گفت: اقتصاد کشور 
دچار بحرانی است که گویا هنوز برخی 
نکرده اند  لمس  را  آن  شدت  مسئولان 
و مهم ترین عامل قرار گرفتن در شرایط 
حال حاضر تحریم ها محسوب می شوند 
به همین جهت اقدام جدی جهت رفع 
تحریم ها و برقراری تعامات بین المللی 
از ضروری ترین عوامل برای بهبود حال 
اقتصاد بیمار و معیشت مردم محسوب 
می شود بنابراین رشد و توسعه اقتصادی  
جز با تعامات بین المللی امکان پذیر نیست 
و تعامات خارجی در عرصه بین الملل  به 
گونه ای است که با این شرایط و ظرفیت ها 
حتی اگر تحریم ها هم حذف شود باز هم 
نمی توانیم اقدامی جدی برای بهینه سازی 
اوضاع اقتصاد و معیشتی مردم انجام دهیم، 
چراکه با وجود پشت کردن به FATF در 
حالی که فقط تعداد انگشت شماری در 
جهان آن را قبول ندارند در صورت پایان 
تحریم ها هم موانع حضور ایران در سطح 
بین المللی و انجام مراودات اقتصادی را دشوار 
خواهد ساخت. راغفر ادامه داد: شرط خروج از 
تنگناهای معیشتی برای مردم خروج اقتصاد 
از حالت دستوری و پیوستن به تعهدات و 
معاهدات بین المللی است . مسئولان وقتی 
منابع کافی در اختیار ندارند باید به سمت 
یک نظام توزیع روی آورند که طبقات محروم 
جامعه از حداقل معیشت های مورد نیاز 
بهره مند شوند. این کارشناس توضیح داد: در 
حال حاضر اصلی ترین دلیل تورم در کشور 
افزایش قیمت ارز تلقی می شود که نتیجه 
سیاست گذاری های خود دولت است و حاصل 
آن نیز کسری بودجه سالانه و فشارهای 
بیشتر مالی است و دولت خود بزرگ ترین 
متقاضی ارز در کشور است بنابراین فقدان 

شفافیت در بودجه و منابع تخصیص یافته به 
نهادهای حمایتی در حالی که برخی از آنها 
حتی از معافیت های مالیاتی نیز برخوردار 
هستند معلوم نیست صرفِ چه بخش هایی 
می شود که البته از آنها می توان به اصلی ترین 
دلایل کسری بودجه یاد کرد که در کنار 
افزایش لجام گسیخته نرخ تورم به تشدید 
وضعیت اقتصادی جامعه و خالی ترشدن 
سفره معیشتی مردم منتهی می شود. نبود 
بازار آزاد خصوصی به دور از سیاست های 
دولتمحمدقلی یوسفی، اقتصاددان و استاد  
دانشکده اقتصاد دانشگاه عامه طباطبایی 
نیز در این خصوص معتقد است: آنچه برای 
جامعه اهمیت دارد بسترهای مناسب برای 
رشد خودانگیخته توسط افراد و بخش 
خصوصی است و در سایه افزایش هزینه های 
مصرفی آنان و باید این نکته را نیز یادآور 
شویم که داده های آماری نیز در ایران 
دارای اشکالاتی است و نمی تواند اطاعات 
دقیق و درستی در خصوص روند تغییرات 
شاخص های کان اقتصادی ارائه دهد. او 
بیان کرد: یکی از مشکات اصلی اقتصاد 
ایران نبود یک بازار آزاد خصوصی است 
که بتواند دور از مداخات و سیاست های 
دستوری دولت فعالیت کند. بازار آزاد واقعی 
جایی است که دو طرف آن بخش خصوصی 
است. اما جایی که یک طرف آن مردم و طرف 
دیگر آن دولت است را نمی توان بازار قلمداد 
کرد در شرایط کنونی اقتصاد ایران که یک 
طرف آن دولت و طرف آن مردم حضور 
دارند، داده ها و اطاعاتی که ارائه می شود 
نمی تواند نشان دهنده بهبود وضعیت اقتصاد 
و رشد تولید باشد. در چنین فضایی اینکه 
رشد تولید ناخالص داخلی چه میزان باشد 
اهمیتی ندارد. چه آنکه مقامات دولتی تنها 
به دنبال این هستند که به داده ها و اطاعاتی 
که ارائه می شود استناد کنند و توجیهی 
بیابند برای عملکرد مناسب آنها در حوزه 

سیاستگذاری. 
 بهبود وضعیت معیشتی مردم در 

گرو چیست؟
یوسفی ادامه داد: در گذشته از متغیر رشد 
اقتصادی برای تعیین ظرفیت اقتصادی 
و میزان مالیات در زمان جنگ استفاده 
می کردند و رشد اقتصادی که دولتمردان 
برای سنجش عملکرد خود استفاده می کنند 
نه می تواند کارایی و بهره وری اقتصاد را نشان 

دهد، نه افزایش اشتغال را، بنابراین رشد 
اقتصادی تنها شاخصی است که در نتیجه 
هزینه های دولتی تغییر می کند و بنابراین 
یک شاخص مصرفی است که می توان گفت 
ارزیابی عملکرد اقتصاد بر پایه داده های 
مربوط به رشد تولید ناخالص داخلی یک 
موضوع انحرافی است که سیاستمداران و 
دولتمردان به آن دامن می زنند. او ادامه داد: 
در جامعه ای که نقش مصرف کننده و مردم 
در عرضه کالا و خدمات صفر است و سلیقه 
آنها مدنظر نیست سنجش وضعیت اقتصاد 
با عنایت به شاخص رشد اقتصادی بی نتیجه 
است و شاید دلیل این مساله این است که 
ابهامات بسیاری هم در نحوه محاسبه این 
شاخص و هم تعریف آنها در اقتصاد وجود 
دارد و نمی توانیم اقتصاد را به گونه ای تصویر 
کنیم که بخشی از آن در اختیار دولت باشد 
و بخش دیگر آن در اختیار بخش خصوصی 
و در پس آن به دنبال زمینه های رشد تولید 
بگردیم. از سوی دیگر زمانی می توانیم 
یک شاخص اقتصادی را ارزیابی کنیم که 
داده های آماری به صورت طبیعی ایجاد 
شده باشد و دخل و تصرفی در آنها وجود 
نداشته باشد. شاخص های آماری در ایران 
نشانگر واقعیت های اقتصادی کشور نیستند 
و کمکی به سنجش وضعیت عمومی اقتصاد 
هم نمی کنند. یوسفی افزود: اگر داده های 
آماری رشد اقتصادی کشور را ۱۰ درصد 
هم اعام کنند نمی توانیم این عدد را مبنای 
بهبود وضعیت اقتصاد تلقی کنیم و دلیل این 
مساله این است که هر تحولی در اقتصاد چه 
خوب باشد چه بد در محاسبه تولید ناخالص 
داخلی استفاده می شود. از سوی دیگر رشد 
اقتصادی هم می تواند خوب باشد و هم بد 
و رشدی که در جامعه ایران اتفاق می افتد 
یک رشد بد است و تنها نشان دهنده مصرف 
و رشد هزینه هاست و رشد تولید را نشان 
نمی دهد بنابراین ارزیابی عملکرد اقتصاد 
بر پایه داده های مربوط به رشد اقتصادی در 
حقیقت آدرس غلط دادن است و هیچ گاه 
نمی تواند شاخصی باشد برای سنجش 
میزان رشد واحدها و بنگاه های اقتصادی 
واقعی به همین جهت می توان گفت که 
دولت ها حتی اگر اقتصاد را رشد هم بدهند 
رشد قهقرایی ایجاد می کنند و هیچ گاه به 
هدف اصلی رشد که بهبود وضعیت معیشتی 

مردم است دست پیدا نمی کنند. 

 »آرمان ملی« دلایل و راهکار بحران معیشتی را بررسی می کند؛ 

گرانی یا بحران معیشتی؟
  شاخص های آماری نشانگر واقعیت های اقتصادی نیستند



 محمد خراسانی زاده، مدیرکل 
هنرهای تجسمی بیان کرد: در 
مرمت موزه هنرهای معاصر تهران 
ممکن است کاستی هایی باشد 
اما تاش شده با اولویت بندی و 
مجموعه ها  برخی  نقش آفرینی 
محمد  دهیم.  کاهش  را  آنها 
خراسانی زاده بیان کرد: از حضورم 
هنرهای  اداره کل  جایگاه  در 
می گذرد  ماه  سه  تجسمی 
تقاضای  دوستان  از  خیلی  و 
نشست یا گفت وگو داشتند که 
من آن را موکول به اشراف بیشتر 
از مجموعه می کردم. اداره کل 

هنرهای تجسمی به عنوان بالاترین عرصه 
جمهوری اسامی ایران در هنرهای تجسمی 
شاید شاکله ای دارد که اندکی با آن چیزی 
که باید باشد، فاصله دارد. این مجموعه 
هنرمندان بیشتری از مجموع هنرمندان سایر 
عرصه های هنری دارد و در ۱۰ رشته ای که 
متولی آن هستیم، تعداد هنرمندان بسیاری 
را در بر می گیرد. وی افزود: این جامعه بسیار 
پرمخاطب و نجیب و مظلوم است و چون مثل 
بقیه هنرها چهره هایی به عنوان سلبریتی 
ندارد، مظلوم تر از بقیه حوزه ها واقع شده 
است. خراسانی زاده درباره برخی فعالیت های 
اداره کل تجسمی گفت: به همت مجلس شورای 
اسامی اتفاق خوبی رقم خورد و چالش قانونی 
در عرصه حراج ها تنظیم شد. همچنین از 
سوی شورای عالی انقاب فرهنگی تکلیف 
قانونی در حوزه تنظیم سند ملی هنرهای 
تجسمی را داریم که قرار شد ملزومات آن را 
فراهم کنیم که از ادوار پیشین آغاز شده بود 
و هنوز به نتیجه نرسیده است. نکته دیگر، 
شورای مجسمه و یادمان شهری است که 
وظیفه سیاستگذاری و نظارت اجرایی آن را 
عهده دار هستیم. این شورا کارش آغاز شده و 
مجموعه وزارت راه و شهرسازی، بنیاد شهید، 
فرهنگستان هنر و دیگر دستگاه های همکار 
را دعوت کردیم و به زودی شاهد احیای این 
شورا خواهیم بود. مسأله دیگر ما، پرداختن 
به نیازمندی های عرصه اقتصاد هنر است 
که درصددیم بازارهای موقت تجسمی را با 

عناوینی چون نمایشگاه های هنری و آرت فر 
برگزار کنیم و سعی کردیم با نام حراج های 
هنری که ممکن است شفافیت لازم را نداشته 
باشد، جلو نرویم. وی بیان کرد: مبحث بعدی ما، 
تعامل با هنرمندان تجسمی است که برخی از 
این هنرمندان از ما دلخورند و از وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسامی گایه دارند. حضور در محافل 
آنها و گفت وگو با آنها آغاز شده است و امیدواریم 
به نتایج خوبی برسیم. مسأله بعدی بازسازی 
ساختار درونی ما در اداره کل هنرهای تجسمی 
است که فضای به روزتری برای ارائه خدمات 
شکل بگیرد. مدیرکل هنرهای تجسمی در ادامه 
به موزه هنرهای معاصر تهران اشاره کرد و گفت: 
همان طور که می دانید به صورت بامنازع موزه 
هنرهای معاصر تهران مهم ترین موزه هنری 
غرب آسیا است و ما مهم ترین آثار گنجینه غرب 
را در خارج از غرب در موزه داریم و وجه تسمیه 
این عنوان و جایگاه به این دلیل است که باید 
هنرهای معاصر کشور را خط دهی و جهت دهی 
کند و ما این جایگاه که باید اتفاقات بعدی را 
رقم بزند لازم داریم که در حال برنامه ریزی 
برای این مورد هستیم. موزه هنرهای معاصر 
تهران باید خط شکن باشد و این تمایز را باید 
بین موزه و نگارخانه ها قائل باشیم و وقتی قرار 
است نمایشگاهی برگزار شود باید تفاوت بین 
فضای نمایشگاهی نگارخانه ها با موزه را متوجه 
باشیم. به همین منظور باید به دنبال این باشیم 
صرفا رویدادهایی را در موزه دنبال کنیم که در 
لبه رو به جلوی هنرهای معاصر قابل تعریف 
باشند. وی تاکید کرد: یکی از نکات جدی و 

خلأهای ما، فقدان یا مسأله نبود 
نقد هنری است. توصیف و تحلیل 
آثار هنری حتی از سوی هنرمندان 
نیز صورت نمی گیرد اما وظیفه 
منتقد هنری است که باید یک اثر 
را تحلیل کند. سبک شماری ها و 
ارتقادادن ها با جریان نقد هنری 
شکل می گیرد، چیزی که در کشور 
ما کمرنگ است و ما به دنبال این 
هستیم به عنوان این جریان پیشتاز 
ارتقای  خراسانی زاده،  باشیم. 
تعامات بین المللی با سایر کشورها 
را از دیگر رویکردهای موزه هنرهای 
معاصر تهران دانست و بیان کرد: در 
همین ارتباط تاش داریم امسال که قرار است 
ایران در بینال ونیز حضور داشته باشد توفیقاتی 
داشته باشیم که نیازمند سرمایه گذاری از 
سوی دستگاه های دولتی و خصوصی است. 
چند روز قبل با مدیرکل تنظیم گری سازمان 
فرهنگ و ارتباطات جلسه ای داشتیم و امیدوارم 
با سایر دستگاه های فرهنگی هنری در این 
خصوص جلسه برگزار کنیم. وی اظهار کرد: 
تجسمی  هنرهای  جشنواره  شانزدهمین 
فجر را پیش رو داریم که حضور هنرمندان 
در بخش های مختلف برای ما محترم است. 
همچنین هفتمین دوسالانه خوشنویسی نیز 
پاییز امسال برقرار خواهد بود و امروز نخستین 
جلسه سیاستگذاری آن برگزار می شود که 
باز هم میزبانی قزوین را شاهدیم. دوسالانه 
خوشنویسی یکی از منظم ترین دوسالانه ها 
است که قزوین هر ۲ سال یکبار برگزار می کند، 
امسال سعی کردیم مشارکت برخی فضاهای 
پایتخت را داشته، باشیم و بتوانیم در تهران 
نیز بخشی از فرایندها یا نمایش آثار داشته 
باشیم. سرپرست موزه هنرهای معاصر تهران 
اظهارکرد: برای اولین بار در ۲۹ دوره جشنواره 
جوانان، دبیری آن برعهده یک بانوی هنرمند 
است که متأسفانه کمتر شاهد مدیریت بانوان 
در عرصه های مهم هستیم. شعار این رویداد 
»ایران دوست داشتنی« است و در این جشنواره 
جوان گرایی را مدنظر قرار دادیم که بسیار خرده 
گرفتند اما ما به آنها می گوییم اجازه بدهید که 

این جشنواره را با جوانان پیش ببریم.

موسیقـــــی

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
 شمار ه 1629

چهار شنبه 
1402 .06 .01
06    صفر     1445/    23   آگوست     2023

a r m a n m e l i . i r

خبــــر

»نصیریان« مهمان موزه 
سینما می شود

 اعلام زمان اجراى 
»شبیه خون« محمد حاتمی

 اداره کل هنرهای نمایشی 
عضو سازمان جهانی مایم شد

 هم زمان با برگزاری دومین جشنواره بین المللی 
پانتومیم در شهر زنجان، اداره کل هنرهای 
نمایشی برای نخستین بار به عضویت سازمان 
جهانی مایم )WMO( درمی آید. هم زمان با 
برگزاری جشنواره بین المللی پانتومیم و صدمین 
سال تولد هنرمند افسانه ای مایم، مارسل مارسو 
و  صدوبیست وپنجمین سال تولد هنرمند مایم، 
اتِین دِکرو )استاد پانتومیم ژان لویی بارو(، با 
پیگیری های دفتر امور بین الملل اداره کل 
هنرهای نمایشی با دریافت دو کرسی برای 
نخستین بار عضو سازمان جهانی مایم می شود. 
سازمان جهانی مایم فعالیت خود را از سال ۲۰۱۱ 
هم زمان با زادروز هنرمند فرانسوی مارسل مارسو 
)۲۲ مارس( آغاز کرده است و از سال ۲۰۱7 
همکاری خود را با موسسه بین المللی تئاترITI با 
تشکیل یک گروه تئاتر فیزیکال آغاز کرده است. 
مارسل مارسو در سال ۱۳۵۲، سفری به ایران 
داشته و تعدادی از زیباترین قطعات نمایشی خود 
را به نقش بیپ در تالار وحدت اجرا کرده است. این 
سازمان کنفرانس های جهانی مایم را به صورت 
تخصصی و همچنین کنفرانس های ترکیبی 
)شامل هنرهای مایم و سایر هنرهای نمایشی( 
برگزار می کند. سازمان بین المللی مایم همه ساله 
با مشارکت مراکز تئاتری سراسر جهان به آموزش 
هنرمندان عاقه مند به هنر مایم، با برگزاری 

کارگاه های آموزشی و مسترکاس می پردازد.
 
عسگرپور داور یک رویداد 

بین المللی
 محمدمهدی عسگرپور کارگردان، تهیه کننده 
و فعال صنفی به عنوان یکی از اعضای هیات 
داوران در یازدهمین جشنواره فیلم »کیتزبوهل« 
حضور دارد. این جشنواره که در »کیتزبوهل« 
اتریش برگزار می شود کار خود را از ۳۰ مرداد 
)۲۱ آگوست( آغاز کرده و برگزاری آن تا یکشنبه 
۵ شهریور )۲7 آگوست( ادامه خواهد داشت. 
براساس اعام برگزارکنندگان جشنواره، این 
رویداد سینمایی با هدف حمایت و ارتقای 
استعدادهای ملی و بین المللی برگزار می شود و 
به حاضران در جشنواره فرصت آن داده می شود 
که آثار خود را پیش روی طیف گسترده ای از 
مخاطبان قرار دهند. این جشنواره سال ۲۰۱۳ 
پایه گذاری شده و در فهرست فیاپف ثبت شده 
است. عسگرپور از جمله سینماگران ایرانی 
است که در سال های اخیر در جشنواره های 
مختلف جهانی به عنوان داور و یا از جایگاه 
نایب رئیس فیاپف )فدراسیون جهانی انجمن های 

تهیه کنندگان فیلم( حضور داشته است. 

 رئیس جمهور آفریقای جنوبی در آستانه آغاز اجاس 
سران گروه بریکس در شهرژوهانسبورگ بیان داشت که 
کشورش نسبت به رقابت میان قدرت های جهانی موضع 
بی طرف دارد. »سیریل رامافوسا«، رئیس جمهور آفریقای 
جنوبی در یک سخنرانی سراسری خطاب به هموطنانش 
تاکید کرد که کشورش به رقابت بین قدرت های جهانی 
کشیده نخواهد شد و نسبت به چنین رقابتی موضع 
بی طرف دارد. به نوشته خبرگزاری »آناتولی«، رامافوسا 
گفت: آفریقای جنوبی تاش دارد تا با همه کشورهای 
جهان به نفع توسعه و صلح جهانی همکاری کند. در حالی 
که از روز سه شنبه اجاس سران سازمان بریکس )برزیل، 
روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی( به همراه اجاس 
دوستان بریکس در شهر ژوهانسبورگ آغاز می شود، 
رامافوسا در سخنرانی خود تاکید کرد: »به دلیل همین 
موضع بی طرف است که آفریقای جنوبی در جنبش عدم 

تعهد، سازمانی متشکل از ۱۲۰ کشور که به صورت رسمی 
تعهدی در موافقت با یا علیه هیچ بلوکی از قدرت های 
بزرگ ندارند، عضو است.« اعضای گروه بریکس متشکل 
از اقتصاد های نوظهور جهان شامل برزیل،  روسیه، هند، 
چین و آفریقای جنوبی، هم اکنون در بردارنده بالغ بر یک 
چهارم از حجم اقتصاد جهانی، مجری یک پنجم از تجارت 
جهانی و میزبان بیش از ۴۰ درصد از جمعیت جهان 
هستند. رامافوسا افزود: »ما به حمایت از مبارزات مردم 
فلسطین و حوزه صحرای غربی آفریقا ادامه خواهیم داد.« 
رئیس جمهور آفریقای جنوبی بیان کرد: آفریقای جنوبی 
در جریان ابتکار صلحی که اخیرا با سفر های چند تن 
از رهبران این قاره به روسیه و اوکراین ارائه شد، تاش 
کرد در روند بازگرداندن کودکانی که به دلیل جنگ از 
خانه هایشان در اوکراین آواره شدند به خانواده هایشان و 
همچنین مبادله اسرای جنگی از سوی دو طرف، مشارکت 

کند. رامافوسا تاکید کرد: آفریقای جنوبی قاطعانه معتقد 
است، گفت وگو، میانجی گری و دیپلماسی تنها مسیر 
معتبر برای پایان دادن به جنگ کنونی در اوکراین و 
رسیدن به صلح پایدار در این کشور است. »لوئیز ایناسیو 
لولا داسیلوا«، رئیس جمهور برزیل، »شی جین پینگ«، 
رئیس جمهور چین و »نارندرا مودی«، نخست وزیر هند 
در اجاس بریکس در ژوهانسبورگ حاضر خواهند بود اما 
»ولادیمیر پوتین«، رئیس جمهور روسیه به دلیل مناقشه 
بر سر حکم بازداشتی که دیوان کیفری بین المللی در لاهه 
از بابت ادعای جنایت جنگی در اوکراین برای وی صادر 
کرده از راه دور در این اجاس شرکت می کند. »سرگئی 
لاوروف«، وزیر امور خارجه روسیه به عنوان نماینده پوتین 
به آفریقای جنوبی سفر می کند. رامافوسا اظهار کرد: بیش 
از ۳۰ تن از سران دولت های سراسر آفریقا در این اجاس 

شرکت می کنند.

  ترامپ قصد دارد روز پنجشنبه خود را در زندان فولتون 
کانتی  تسلیم کند. به گزارش سی ان ان، »دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهور سابق آمریکا، پس از توافق اولیه برای آزادی 
با وثیقه ۲۰۰ هزار دلاری، قصد دارد روز پنجشنبه خود را 
تسلیم زندان فولتون کانتی  کند تا در این زندان تحت نظر 
قرار گیرد. ترامپ نوشت: »پنج شنبه به آتانتا، جورجیا 
می روم تا دستگیر شوم.« شرایط آزادی مشروط ترامپ 
در پرونده فعلی بسیار پیچیده تر از شرایطی است که او در 

حال حاضر با قرار دادن وثیقه در پرونده های قبلی آزاد شده 
بود. رئیس جمهور سابق آمریکا به صراحت از استفاده از 
رسانه های اجتماعی برای هدف قراردادن دیگران منع شده 
است. در حکمی که توسط قاضی دادگاه عالی شهرستان 
فولتون، اسکات مک افی امضا شده، آمده است: »متهم نباید 
هیچ اقدامی برای ارعاب اشخاص شناخته شده به عنوان 
متهم یا شاهد در این پرونده انجام دهد یا مانع اجرای 
عدالت شود.« این پرونده چهارمین پرونده جنایی علیه 

رئیس جمهور سابق آمریکا در سالجاری است. در موارد 
قبلی، شرایط آزادی ترامپ پس از دستگیری و محاکمه 
تا حد زیادی عادی بوده است، اما اکنون به نظر می رسد 
شرایط برای آزادی مشروط ترامپ بسیار پیچیده است. 
ترامپ پیش تر در پرونده انتخاباتی که در واشنگتن دی سی 
مطرح شد، با حداقل شرایط آزاد شد. این شرایط شامل عدم 
اجازه برای برقراری ارتباط با کسی که به عنوان شاهد در این 

پرونده شناخته می شود، بود. 

رئیس جمهور آفریقای جنوبی: 
 به رقابت بین ابرقدرت ها کشیده نمی شویم

دونالد ترامپ: 
  پنج شنبه به جورجیا می روم تا خودم را تسلیم کنم

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 پاکستان، هند را 
به نقض آتش بس متهم کرد

 ارتش پاکستان با انتشار بیانیه ای سربازان 
هندی را متهم به آتش گشودن به سمت مرز 
مورد مناقشه دو کشور در کشمیر و کشتن 
یک روستایی حین کار در زمین کشاورزی در 
بخش کشمیر تحت کنترل اسام آباد کرد. به 
نوشته خبرگزاری »آسوشیتدپرس«، ارتش 
پاکستان در این بیانیه سربازان ارتش هند را 
به »گشودن آتش بدون تحریک قبلی« و نقش 
توافق آتش بس قبلی میان اسام آباد و دهلی نو 
متهم کرد. مقام های هند هنوز واکنشی به بیانیه 
ارتش پاکستان نشان نداده اند. هند و پاکستان 
بعد از تجربه درگیری های سالهای ۲۰۲۰ و 
۲۰۲۱ در مرز نواحی تحت کنترل دو کشور در 
کشمیر که تلفات نظامی و غیرنظامی به دو طرف 
وارد کرد، توافق آتش بسی را در سال ۲۰۲۱ 
منعقد کردند. آتش بس در مرز دو کشور از آن 
زمان به بعد تا حد زیادی برقرار بوده است. تاریخ 
روابط پاکستان و هند با درگیری های متعددی 
همراه بوده است. دو کشور از زمانی که در سال 
۱۹۴7 از استعمار انگلیس استقال پیدا کردند 
سه بار با هم وارد جنگ شدند که دو مورد آن بر 
سر منطقه کشمیر بوده است؛ منطقه ای که هم 
اکنون به دو قسمت کشمیر تحت کنترل هند و 
کشمیر تحت کنترل پاکستان تقسیم شده اما هر 
دو کشور مدعی تمامیت آن هستند. در آخرین 
رویارویی، ۹ هزار نظامی پاکستانی کشته و بیش 
از ۲۵ هزار نفر از آنها مجروح شدند. هند نیز 
چهار هزار کشته و زخمی داد. این جنگ منجر به 
ترسیم »خط کنترل« در منطقه کشمیر شد که 
بر اساس آن ایالت »جامو و کشمیر« به مرکزیت 
شهر »سرینگر« به هند و مناطق کوهستانی با 
جمعیت کمتر به پاکستان تعلق گرفت. هند و 
پاکستان از لحاظ نظامی نیز به شدت باهم رقابت 
دارند. پاکستان قصد خرید جنگنده های جدید 
»اف۱6-« را دارد. نیروی هوایی هند نیز در 
قالب یک طرح در حال برنامه ریزی برای خرید 
۱۱۴ جنگنده است که ۹6 فروند آن در هند 
ساخته و ۱۸ فروند دیگر از یک کشور خارجی 
وارد می شود. شهباز شریف، نخست وزیر سابق 
پاکستان روز سه شنبه ۱۰ مرداد، خطاب به 
دهلی نو اظهار داشت که کشورش به دنبال جنگ 
با هند نیست و سعی دارد اختافات باقی مانده 
با همسایه خود را حل کند. شهباز شریف با بیان 
اینکه جنگ یک گزینه نیست، گفت که اسام آباد 
آماده مذاکره با هند برای رسیدگی به همه مسائل 

باقی مانده است.

توصیه »مدودف« به اروپا:  

︡ذوق زده هواپ﹫﹞︀ه︀ی ا︨ب︀ب ︋︀زی ︑︀ن ﹡︪و  
کوتــــاه

  معاون شورای امنیت روسیه در واکنش به تصمیم اروپا برای 
ارائه اولین محموله  جنگنده  های »اف۱6-« به اوکراین، به آن ها 
توصیه کرد که هیجان زده نشوند و درباره پیامد چنین اقدامی 
هشدار داد. »دیمیتری مدودف« در اظهارنظر درباره تصمیم 
غرب برای ارائه جنگنده های »اف۱6-« به اوکراین، به اروپا 
توصیه کرد به خاطر هواپیماهای اسباب بازی اش هیجان زده 
نشود. او در اظهارنظر درباره اظهارات »آنالنا بائربوك« وزیر 
خارجه آلمان که در واکنش به تصمیم هلند و دانمارك برای 
ارائه این جنگنده ها به اوکراین، مدعی روز خوب برای اوکراین 
و اروپا شد، در صفحه تلگرام خود نوشت: »بچه ها خیلی با 
بازی های هواپیماهای اسباب بازی در جعبه شن خود، ذوق زده 
و از خود بی خود نشوید. روز خوب بعدی برای اروپا ممکن است 
آخرین روزش شود.« این مقام ارشد روسیه همچنین تصویری 
از یک هواپیمای سرنگون شده آلمان نازی را به این پست 

پیوست کرد. »ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین 
خبر داده توافقی مهم برای ارائه ۴۲ جنگنده اف۱6- به این 
کشور از سوی هلند حاصل شده است. جدای از آن دانمارك 
هم اعام کرده قصد دارد ۱۹ جنگنده از این نوع به اوکراین 
بدهد و کی یف شش فروند آن را قبل از پایان سال میادی 
جاری دریافت خواهد کرد. دانمارك و هلند همچنین پیش تر 
برنامه خود برای آموزش خلبانان اوکراینی با کمک بیش از نهُ 
کشور دیگر را اعام کرده اند. تاکید کشورهای هلند و دانمارك 
برای ارائه محموله اول جنگنده های اف۱6 ساخت آمریکا به 
اوکراین برای جنگ با روسیه، واکنش تند دیپلمات ارشد مسکو 
در کپنهاگ را همراه شد. وبگاه آمریکایی »بیزینس اینسایدر« 
به نقل از یک کارشناس هوانوردی نوشت: جنگنده اف۱6- 
آنقدر شکننده است که به پایگاه های هوایی ویژه نیاز دارد و این 
پایگاه ها می توانند توسط روسیه شناسایی و هدف قرار گیرند.

کره شمالی: 
 رزمایش های آمریکا 

منجر به جنگ اتمی می شود
 دولت کره شمالی ضمن محکوم کردن رزمایش های مشترك 
سالیانه کره جنوبی و آمریکا، هشدار داد که این رزمایش ها 
ممکن است باعث شروع جنگ بی سابقه با ساح گرماهسته ای 
)هیدروژنی( در شبه جزیره کره شود. اجاس سران آمریکا، 
کره جنوبی و ژاپن در کمپ دیوید و صدور بیانیه های تحریک آمیز 
علیه کره شمالی و چین، با واکنش تند پیونگ یانگ همراه شد. 
دولت کره شمالی ضمن محکوم کردن رزمایش های مشترك 
سالیانه کره جنوبی و آمریکا، هشدار داد که این رزمایش ها 
ممکن است باعث شروع جنگ بی سابقه با ساح گرماهسته ای 
)هیدروژنی( در شبه جزیره کره شود. به نوشته خبرگزاری 
»یونهاپ«، در این بیانیه آمده است که سئول، واشنگتن و توکیو 
طی نشست سه جانبه در کمپ دیوید، مجموعه ای از اسناد را 
با هدف »جزئیات، برنامه ریزی و تدوین« اقدامات تحریک آمیز 
برای جنگ اتمی، گردآوری کردند. پیونگ یانگ با بیان اینکه 
جنگ اتمی بی سابقه ای در مقیاس بزرگ هر لحظه به شبه جزیره 
کره نزدیک می شود، تصریح کرد: »رزمایش های نظامی متحدان 
ماهیت تهاجمی دارند و احتمالا شامل ساح های راهبردی آمریکا 
می شوند.« در ادامه این بیانیه آمده است: »اگر توافقات حاصل شده 
در کمپ دیوید، در رزمایش جنگی عملی شود؛ احتمال وقوع یک 

جنگ اتمی در شبه جزیره کره واقعی تر خواهد شد.«

 اتحادیه آفریقا عضویت نیجر را تعلیق کرد
 اتحادیه آفریقا با اعام این که اقدام جامعه اقتصادی کشورهای 
غرب آفریقا )اکواس( برای مداخله نظامی در نیجر را مورد بررسی 
قرار می دهد، خبر داد: عضویت نیجر در این اتحادیه را تعلیق 
کرده است. کمیسیون صلح و امنیت اتحادیه آفریقا، عضویت 
نیجر در این اتحادیه را تعلیق کرد. چهاردهم مردادماه در کشور 
نیجر کودتا شد. به دنبال این کودتا، »محمد بازوم« رئیس جمهور 
این کشور توسط نیروهای گارد ریاست جمهوری از قدرت خلع 
شد و »عبدالرحمن تچیانی« در رأس یک شورای نظامی قدرت را 
در نیجر به دست گرفت. جامعه اقتصادی کشورهای غرب آفریقا 
»اکواس« پس از این کودتا تحت فشار فرانسه و آمریکا به مخالفت 
با شورای نظامی نیجر برخاست و اعام کرد برای بازگردانی بازوم 
به قدرت خود را برای مداخله نظامی در نیجر آماده می کند. 
کمیسیون صلح و امنیت اتحادیه آفریقا، از کشورهای عضو خواست 
از هر گونه اقدامی که به شورای نظامی نیجر مشروعیت ببخشد، 
خودداری کنند. اتحادیه آفریقا اضافه کرد: »تصمیم جامعه 
اقتصادی کشورهای غرب آفریقا )اکواس( مبنی بر مقدمه چینی 
برای استقرار نیرو در نیجر را بررسی می کنیم و کمیسیون آفریقا 
نیز پیامدهای این اقدام را بررسی خواهد کرد. مداخله کشورها یا 
طرف های خارجی از جمله شرکت های نظامی خصوصی در امور 
قاره آفریقا را مردود می دانیم.«  پیش تر، کشورهای بورکینافاسو و 
مالی اعام کرده بودند هر گونه مداخله نظامی در نیجر به معنای 

اعام جنگ علیه آن ها خواهد بود.

   علی نصیریان بازیگر پیشکسوت 
سینما، تئاتر و تلویزیون مهمان موزه 
سینمای ایران می شود. در ادامه 
سلسله نشست ها و برنامه های باشگاه 
ایران؛  سینمای  موزه  مخاطبان 
علی نصیریان بازیگر پیشکسوت 
سینما، تئاتر و تلویزیون به موزه 
سینما می رود. در این دیدار که روز 
ساعت  شهریورماه  چهارم  شنبه 
۱7 در سالن فردوس موزه سینما 
برگزار می شود؛ نصیریان ضمن بیان 
خاطرات خود طی سال ها حضور در 
سینما و تئاتر، بخشی از تجربیات 
خود را با اعضا باشگاه مخاطبان موزه 

سینما در میان می گذارد. 

 نمایش »شبیه خون« نوشته 
سهراب حسینی و کارگردانی محمد 
حاتمی از هفته آینده در مجموعه 
تئاترشهر به صحنه می رود. نمایش 
»شبیه خون« به کارگردانی محمد 
حاتمی از 6 شهریور در تالار قشقایی 
روی صحنه خواهد رفت. محمد 
حاتمی و صدف محسنی در این 
نمایش ایفای نقش می کنند. نمایش 
»شبیه خون« از روز دوشنبه 6 
شهریورماه ساعت ۱۸و۱۵ و با مدت 
زمان 7۰ دقیقه اجرای خود را در 

تالار قشقایی آغاز خواهد کرد.

 حسین بهروزی نیا مطرح کرد
 بایدها و نبایدهای تشکیل 

یک گروه موسیقی
 کارگاه عودنوازی، بربت نوازی و اصول گروه نوازی با 
حضور حسین بهروزی نیا نوازنده و آهنگساز شناخته شده 
موسیقی ایرانی طی روزهای بیست وششم و بیست وهفتم 
مرداد در خانه موسیقی برگزار شد. حسین بهروزی نیا 
در این کارگاه پس از آشنایی با سطح نوازندگی یکایک 
هنرجویان، به توضیح مقدماتی از فیزیک ساز عود، نحوه 
نواختن و ظرافت های گرفتن مضراب و حالت قرارگیری 
دست پرداخت. این مدرس موسیقی ایرانی عاوه بر مطرح 
کردن اصول متعدد از تکنیک های نوازندگی ساز عود و بربط 
و همچنین تمایز سونوریته عود ایرانی از دیگر نوازندگی های 
این ساز در جهان، به نکات مربوط به نحوه اجرای تک نوازی 
این ساز در کنسرت پرداخت. بخش مفصلی از کاس به 
مبحث پر اهمیت انگشت گذاری و تکنیک های اجرای 
ردیف موسیقی دستگاهی پرداخته شد و از هنرجویان 
خواسته شد ابتدا با دانش خود و سپس با آنچه آموخته اند 
قطعه ای را بنوازند. بهروزی نیا بخشی از کاس را به مبحث 
تدریس عودنوازی در ایران و معضات موجود در این فضا 
پرداخت که عموما دچار کاستی ها و کژکاردهای بسیار است 
و به دلیل فعالیت مدرسان تار و سه تار و حتی گیتار در این 
حوزه بسیاری از تکنیک ها به اشتباه به هنرجویان منتقل 
می شود. وی به اهمیت اجرای رپرتوار ایرانی جهت درخشش 
نوازندگان در عرصه جهانی و تمایز با نوازندگان ترك و عرب 
تاکید کرد و از هنرجویان خواست همواره در اندیشه اعتای 
سطح نوازندگی خود باشند. کارگاه گروه نوازی در موسیقی 
ایران هم با حضور نوازندگان سازهای گوناگون زیر نظر 
حسین بهروزی نیا که تجربه برگزاری بیش از ۲ هزار کنسرت 
را در کارنامه دارد به صورت کاما تعاملی برگزار شد. این 
نوازنده و مدرس پیشکسوت موسیقی ایرانی در ابتدا مقدمات 
قابل تاملی را درباره تشکیل یک گروه موسیقی، تنظیم 
مقررات مربوطه و اصول برقراری جلسات تمرین تشریح 
کرده و سپس در مورد تجربه شکل گیری گروه دستان و 
پایداری بیش از ۲۵ ساله این گروه پرداخت. ویژگی های 
مرتبط با سرپرست گروه اهمیت نظم و تفکر هنرمندانه و نیز 
همدلی و رفاقت بین نوازندگان از دیگر نکات مورد تاکید او 
بود. این در حالی است که آداب حضور روی صحنه اهمیت 
صدابرداری در اجرا و نیز چگونگی چینش اعضا و هم صدایی 
و هم ترازی اعضای گروه از دیگر مباحث مطرح شده به شمار 
رفت. بهروزی نیا همچنین در مورد عوامل از هم پاشیدن 
گروه ها و مسائل پیرامونی آن صحبت کرد. همنوازی حاضران 
در کاس با ملودی های ساده اما دارای نکات تکنیکی بخش 
عملی این کارگاه را تشکیل داد. پرسش و پاسخ هنرجویان 
و بهروزی نیا پیرامون تقویت اصول حرفه ای گروه نوازی و 

پیداکردن مسیر ارائه هنر پایان بخش این کارگاه بود.

محمد خراسانی زاده:

︀ش︡ ︳ ش﹊ن︋   ︠︡︀   ﹝وزه هن︣ه︀ی ﹝ع︀︮︣ ︑︣ان︋ 
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تردید نباید کرد که آشتی تهران و ریاض، دستاوردی 
برای هر دو سوی بازیگران قدرتمند منطقه خلیج فارس 
است. با این حال هنوز این گمان به قوت خود باقی است 
که آیا این آشتی را باید به مثابه چیدن میوه کال از درخت، 
برحسب اضطرار تفسیر کرد؟ یا ناشی از اراده ای مشترك 
برای انتخاب رویکرد تازه میان دو رقیب نزدیک به دشمنی 
در خدمت به دوستی و عادی شدن روابط خواند؟ هرچه 
هست، در حال حاضر می توان آن را به فال نیک گرفت 
و برای استمرار و دوری آن از گزند ماجراجویان داخلی 
و خارجی دعا کرد. روابط دولت ها همواره از یک اصل 
متابعت می کند؛ اینکه خطرات و دشمنان مشترك میان 
آنها، پایه دوستی ها یا آغاز آن می شود. اکنون تهران و 
ریاض با درك منظومه ای از تحولات که منطقه و جامعه 
جهانی را در برگرفته، ترجیح خود را از ادامه دشمنی 
و مناقشات فرساینده، بر تنش زدایی و ابراز عاقه برای 
شروع تازه در روابط تغییر داده اند. این تغییر نه به معنای 
دگردیسی در رویکرد اصولی آنان، بلکه بها دادن بیشتر 
به دیپلماسی هنجارگرا در روابطی است که اصاح آن 
برای دو طرف اهمیت استراتژیک دارد. از این رو با وجود 
همه بدگمانی ها که بخش بزرگی از آن در بستری از 
واقعیت های تاریخی، ژئوپلیتیک و ایدئولوژیک معنا 
می یابد؛ اما نباید فراموش کرد که هنر دیپلماسی، همواره 
کوشش برای حل درگیری هاست و نه دستاورد کامل در 
این باره. به عبارت دیگر، هیچ گاه نمی توان همه اختافات 
ریشه دار میان دولت ها را حل کرد. نمونه اش روابط حسنه 
امروز ژاپن با کشورهای آسیای شرقی است که همچنان 
زخم های کهنه نظام استعماری و توسعه طلبانه ژاپن 
نظامی گرای گذشته را در دل و ذهن دارند. مهم این است 
که روشن شود تهران و ریاض آیا در این دوران شبیه به ماه 
عسل روابط، اهداف کوتاه مدت، میان مدت و یا بلندمدت 
را در دستور کار خود دارند؟ هریک از موارد بالا، چشم 
اندازی متفاوت را پیش رو قرار می دهند. بسا از همین 
روست که دو طرف با احتیاط، گام های نزدیکی به یکدیگر 
را برمی دارند. اعتماد هنوز گوهر گمشده این نقطه عطف 
تازه در روابط دو کشور است. سایه سنگین گفت وگوهای 
امنیتی نسبت به گفت وگوهایی که لباس منافع اقتصادی 
را بر تن روابط تازه پوشانده، گواهی بر مدعای اعتماد 
براز  نیم بندی است که همچنان طرف ها به یکدیگر ا
می کنند. جالب اینکه در همین چارچوب، منطقه خلیج 
فارس در پهنه خاورمیانه، همچنان با مشکات ساختاری 
دست وپنجه نرم می کند. منطقه هنوز فاقد ساختار 
بازدارنده مبتنی بر همکاری منطقه ای برای امنیت آن 
است. در این حال اعزام هزاران تفنگدار آمریکایی و ناوهای 
جنگی به منطقه بر شدت وضع ناآرام آن افزوده است. 
همچنان اختافات میان دولت های منطقه پایدار است. 
رقابت های ایدئولوژیک- هژمونیک حتی به صورت تعدیل 
یافته، وجود دارد. کانون مناقشه خاورمیانه؛ یعنی اسرائیل 
یک متغیر اصلی است و احساس تهدید هریک از دولت ها 
نسبت به هم پایان نیافته است. سرانجام اینکه منطقه 
همچنان با دو رویکرد مناقشه زا دست به گریبان است: 
هواداران نظام سنتی حاکم بر منطقه و آنان که خواستار 

تجدیدنظر براین نظام بوده و در این راه تاش می کنند. 
واقعیت های جاری در منطقه و آنچه بر گونه تازه 
روابط تهران و ریاض قابل تفسیر و تحلیل است؛ پرهیز 
نتزاعی است. مرور  از تزریق بدگمانی و خوش بینی ا
سفر اخیر »حسین عبداللهیان« وزیر امور خارجه به 
ریاض و جده و گفت وگوهایش با همتای سعودی خود 
»فیصل بن سلمان« و نیز »محمد بن سلمان« ولیعهد 
عربستان، دستمایه ای نزدیک به واقعیت در اختیار 
می گذارد. این دستمایه تفسیری- تحلیلی بیرون از این 
چارچوب نیست که درحال حاضر و به هر دلیل، اکنون 
طرف ها بر سر حداقلی از اشتراك نظر، توافق کرده اند؛ 
اینکه در رفتارشان از چه چیزی پرهیز کنند. نه اینکه 
چه کاری را باید انجام دهند. این حداقل هم در نوع خود 
دستاوردی مهم و راهگشا برای ترمیم اوضاع در آشفتگی 
منطقه می تواند باشد. اگرچه هنوز تا دستاورد ملموس و 
روشن راه دراز باقی است. امتیاز تهران و ریاض در رویکرد 
هشیارانه و تازه خود، یافتن نقطه تعادل در روابط پر 
تنشی است که سال هاست منطقه را دچار خود کرده 
است. شناسایی نقطه تعادل از سوی دو طرف، همانا پی 
بردن به این واقعیت است که هیچ یک قادر به حذف و یا 
نادیده گرفتن آن دیگری در معادلات منطقه نیست. آنان 
دریافته اند که ادامه بدگمانی ها بسترساز فاجعه برای 
همه ساکنان منطقه خواهد شد. این درس دیپلماسی 
است که تلفیق استراتژی »توازن قدرت« با »دیپلماسی 
همکاری« اگر قادر به حذف اختاف ها نیست، اما می تواند 
تأثیر آن را کاهش دهد. دو پایتخت این سو و آن سوی 
خلیج فارس، سرانجام دریافته اند که داشتن »زور« به 
تنهایی کافی نیست، بلکه مهارت داشتن در سیاست لازم 
است. این هر دو، لازم و ملزوم یکدیگرند. نگاه امیدوارانه 
به روابط تنش زدای تهران - ریاض با این خطرروبه روست 
که عوامل تأثیرگذار می توانند هرلحظه آن را دچار آسیب 
کنند. عواملی چون اسرائیل؛ باتکلیفی در اختافات 
هسته ای ایران و غرب؛ گسترش حضور نظامی ایالات 
متحده در آب های خلیج فارس؛ گروه های فلسطینی، 
مناقشات و بی ثباتی  های جنگی در یمن، رقابت ها در 
عراق، سوریه و تا حدودی در لبنان و سرانجام تحریم ها 
علیه ایران. آنچه روشن است، اینکه تهران و ریاض، عاوه 
بر نتایجی که از تنش زدایی در روابط دوجانبه دنبال 
می کنند، اهداف راهبردی خود را نیز در سطح منطقه و 
جامعه جهانی در نظر دارند. بررسی هریک از این اهداف 
مجالی بیشتر می طلبد که از حوصله این سطور بیرون 
است. علی ایحال، نزدیکی تهران - ریاض را به فال نیک 
باید گرفت و برای حفظ، استمرار، گسترش و مصون 

ماندن آن از گزند تندروهای مرکز گریز، امیدوار بود. 

تهران - ریاض ؛ دوستی در مرز احتیاط 
یادداشت

ارائه آمار باز هم خبرساز شد
روز پنجشنبه ۲6 مرداد ماه بود که سید ابراهیم 
رئیسی در »دومین جلسه رفع مشکات خاص 
تولیدکنندگان«، حاضر شد و گفت: مدیران 
دستگاه های اجرایی و مدیران شرکت های تولیدی 
و صنعتی نیز باید مجاهدانه و پیگیرانه مسائل، 
وظایف و ماموریت های خود در امر رونق تولید 
در کشور دنبال کنند. در این جلسه، مدیران 
شرکت های »هلدینگ پیشران الکتریک شریف 
)توسن خودرو(«، »کارخانجات صنایع کاغذی 
زاگرس«، »پروژه مسکن سبحان قرچک«، 
»شرکت سرجین بافت بهبهانی« و »شرکت 
ایران ترانسفو« در حضور وزرای صنعت، معدن 
و تجارت، راه و شهرسازی و نیرو، معاون اجرائی 
رئیس جمهور، رئیس کل بانک مرکزی، رئیس 
سازمان استاندارد و رئیس سازمان تعزیرات 
حکومتی حضور داشتند و به بیان مسائل و 
مشکات شرکت های تولیدی و صنعتی خود 
پرداختند. هر چند بخش زیادی از جلسه با همان 
تعارفات مرسوم و وعده های همیشگی همراه بود، 
اما بخش هایی داشت که تا حدودی تعجب ناظران 
را برانگیخت و بخشی از آن مربوط به سخنان 
مدیر شرکت »ایران ترانسفو« بود. مدیر شرکت 
ایران ترانسفو ضمن گایه از انباشت مطالبات این 
شرکت از شرکت توانیر، در زمینه مساعدت برای 
امکان ترخیص کالا های غیر گمرکی خریداری 
شده و تجدیدنظر درخصوص تهاتر بدهی ارزی 
شرکت توانیر با این شرکت درخواست هایی را 
داشت.  اما مساله این بود که رئیس شرکت ایران 
ترانسفو آمار هایی درباره وضعیت این کارخانه 
ارائه می داد که نشان از صادرات عالی و تراز مالی 
درخشان این کارخانه داشت، اظهاراتی که شاید با 
تجمعات کارگران این مجموعه و همچنین مطالبه 
مالی بالای این کارخانه تولیدی از توانیر چندان 
همخوانی نداشت. کما اینکه رئیس شرکت در 
میان سخنانش به حضور دفعه قبل سید ابراهیم 
رئیسی در این کارخانه و حل مشکات کارخانه از 
آن زمان تاکنون اشاره می کند. در جست وجوها، 
اما مشخص شد که منظور از بازدید قبلی ابراهیم 
رئیسی مربوط به زمانی است که وی ریاست قوه 
قضائیه را بر عهده داشته است. شهریور ماه سال 
۹۸ در جریان سفر رئیس قوه قضائیه به استان 
زنجان گروهی از کارگران کارخانه ایران ترانسفو 
که به علت واگذاری نادرست کارخانه شان به 
بخش خصوصی، با مشکات مالی و معوقات 
طولانی مدت روبه رو شده بودند، با رئیس قوه 
قضائیه دیدار و مشکات خود را مطرح کردند. 
پس از صحبت های کارگران، سید ابراهیم رئیسی 
با تاکید بر پیگیری حل مشکات این کارخانه 
به رئیس کل دادگستری و استاندار زنجان 
دستوری ویژه برای حل مشکات کارگران صادر 
کرد؛ همچنین یکی از مصوبات سفر رئیس قوه 
قضائیه وقت به استان زنجان که در جلسه شورای 
ادرای مطرح شد، حل مشکات و گره شرکت 
ترانسفو زنجان بود. در آن زمان نیز این شرکت 
در پی واگذاری ۲۳. 7 درصد سهام با مخاطره 
جدی توقف فعالیت های بانکی و تولیدی مواجه 
شده و در مسیر ورشکستگی و تعدیل نیروی 
انسانی قرار داشت که با دستور رئیس قوه قضائیه 
دادگستری استان زنجان به این موضوع ورود 
کرد. از فاصله شهریور سال ۱۳۹۸ تا امروز حدود 
۴ سال گذشته و حالا این شرکت مدعی است که 
کارنامه درخشانی از خود به جای گذاشته و ما در 
این گزارش قصد داریم ابعاد مختلف وضعیت مالی 

و اقتصادی این مجموعه بزرگ را واکاوی کنیم. 
   در شرکت ایران ترانسفو چه می گذرد؟ 
شرکت ایران ترانسفو توسط شرکت برق 
منطقه ای تهران، شرکت زیمنس آلمان و بانک 
توسعه صنعت و معدن ایران در سال ۱۳۴۵
تشکیل شد. در سال ۱۳۴7 اولین کارخانه ایران 
ترانسفو در شهر ری در زمینی به مساحت ۵۸ هزار 
متر مربع با هدف تولید ترانسفورماتور های توزیع 
به بهره برداری رسید، اما بررسی صورت مالی 
این شرکت نشان می دهد، مدیران این شرکت 
نتوانستند از جایگاه رفیع این شرکت حراست 
کرده و این شرکت با وضعیت خوبی مواجه نیست. 
آخرین صورت مالی این شرکت نشان می دهد، 
این شرکت با افزایش 6۲ درصدی درآمد های 
عملیاتی روبه رو است، درآمد های عملیاتی این 
شرکت به عدد 676 میلیارد تومان رسیده است، 
اما هزینه های عملیاتی این درآمد ها با درصد 
بیشتری افزایش یافته و سود ناخالص این شرکت 
را کاهش داده است. حاشیه سود ناخالص این 
شرکت ۲۳ درصد است، حال اینکه حاشیه سود 
ناخالص این شرکت در سال گذشته ۲7 درصد 
بوده و ۴ درصد کاهش یافته است، این کاهش در 
تورم ۴۵ درصدی کشور اتفاق افتاده یعنی نسبت 
به تورم این شرکت وضعیت خوبی را نتوانسته 
اجرایی کند، اما با سایر درآمد های شرکت، حاشیه 
سود خالص این شرکت تنها ۲۱ درصد است و یک 
درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش 
یافته است. یکی دیگر از نکات منفی مدیریتی 
این شرکت، افزایش هزینه های فروش بیشتر از 
درصد درآمد است، هزینه های فروش، ادارای و 
عمومی این شرکت با افزایش 7۲ درصدی نسبت 
به مدت سه ماهه سال قبل به 67 میلیارد تومان 
رسیده است این در حالی است که این هزینه در 
سه ماهه سال قبل به میزان ۳۹ میلیارد تومان 
بوده است. هزینه های مالی این شرکت نیز نسبت 
به درصد درآمد های عملیاتی با درصد افزایش 
بیشتری همراه شده است، این هزینه ها با افزایش 
6۳ درصدی به ۱۱۹ میلیارد تومان رسیده است. 
برآورد شرکت ایران ترانسفو از تغییرات نرخ خرید 
مواد اولیه نیز نشان می دهد این شرکت نگران 
افزایش نرخ ارز است؛ عمده عامل تغییرات نرخ 

خرید مواد اولیه متاثر از نوسانات نرخ ارز است. 

جلال خوش چهره 
تحلیلگر مسائل بین الملل 

  اصولگرایان با چه رویکردی وارد انتخابات مجلس 
آینده خواهند شد؟ آیا دودستگی که در شرایط کنونی 
در جریان اصولگرایی به وجود آمده اجازه می دهد این 
جریان در نهایت به صورت واحد در انتخابات حضور 

پیدا کند؟ 
در همه انتخابات باید رقابت سیاسی وجود داشته باشد. اگر 
رقابت سیاسی وجود نداشته باشد نتیجه رقابت هرچه باشد 
مطلوب نخواهد بود. البته رقابت سیاسی با عناد و دشمنی و 
تهمت و افترا تفاوت دارد و این موارد نباید در فضای انتخابات 
وجود داشته باشد. ما باید بین رقابت سیاسی و عناد و دشمنی 
تفاوت قائل شویم و هر کدام را جداگانه در نظر بگیریم. نکته 
مهمی که در این زمینه وجود دارد این است که تک صدایی راه به 
جایی نمی برد و باید تاش کنیم چند صدایی را در جامعه ایجاد 
کنیم. اگر قرار است تک صدایی ادامه داشته باشد در درون این 
تک صدایی چالش ها و نزاع هایی ایجاد خواهد شد که پیامدهای 
منفی برای جامعه خواهد داشت. انسان در ذات خود جاه طلب 
و قدرت طلب است. در چنین شرایطی اگر رقیبی نیز برای خود 
نبیند شدت آسیب ها بیشتر خواهد شد. به همین دلیل نیز من 
معتقدم باید شرایط برای چند صدایی در جامعه ایجاد شود تا 
جریان های سیاسی بتوانند در فضای انتخاباتی با هم رقابت 
کنند. یک جامعه پویا و بانشاط جامعه ای است که در آن چند 
صدایی وجود داشته باشد و از این چند صدایی در نهایت به سود 
منافع ملی تمام شود. به هر حال تک صدایی در جامعه دارای 
عوارضی خواهد بود که می تواند بازدارندگی ایجاد کند. این در 
حالی است که در شرایط کنونی کشور به این نیاز دارد که در 
حوزه های مختلف از افراد متخصص و متعهد استفاده شود. اینکه 
برخی گمان می کنند همه اتفاقات خوب در فضای تک صدایی 
رخ می دهد اشتباه است. ما باید به سمتی حرکت کنیم که 
زمینه های چند صدایی را در جامعه به وجود بیاوریم تا بتوانیم از 

بین آنها بهترین ها را انتخاب کنیم. 

آیا چنین اراده ای برای تبدیل تک صدایی به چند 
صدایی مشاهده می کنید؟ 

ما باید دیدگاه ها و جریان های فکری و سیاسی را در معرض 
سیاست ورزی و سیاستگذاری قرار بدهیم تا از اعمال نفوذ افراد 
غیر رسمی و غیرمرتبط جلوگیری شود. البته این وضعیت تنها 
در ایران وجود ندارد و در کشورهای دیگر نیز سازمان های 
غیررسمی در بسیاری از مسائل اعمال نفوذ می کنند. ما باید 
تاش کنیم از فرهنگ سیاسی و اجتماعی که در کشور وجود 
دارد اعمال خوبی بیرون بیاید. عملی خوب است که در حوزه 
فرهنگ می تواند اندیشه و احساس را متبلور کند. به همین دلیل 
من بر این باور هستم که برای مجلس آینده افراد آگاه، نخبه و به 
روز در رقابت های انتخاباتی حضور داشته باشند. کسانی باید در 
مجلس آینده حضور داشته باشند که در مرحله نخست نسبت 
به مشکات کشور آگاهی و راه حل داشته باشند و در مرحله دوم 
قوانین را بشناسند و بتوانند قوانینی را تصویب کنند که متناسب 
با شرایط روز جامعه باشد. نکته دیگر اهمیت نیروی انسانی و 
مجریان قانون است که از اهمیت زیادی برخوردار است. ما باید 
به سمتی حرکت کنیم که در حوزه های مختلف کادرسازی 
کنیم تا بتوانیم از نیروهای متخصص و مجرب استفاده کنیم. 
این عوامل باعث می شود کشور در عین حالی که در حال توسعه 
است و اقتداری که به دست آورده از نیروی انسانی مجرب و 
متخصص نیز در زمینه های مختلف استفاده کند. این رویکرد 
مستلزم داشتن یک مجلس مقتدر است. این در حالی است 

که یک مجلس مقتدر می تواند زمینه های به وجود آمدن یک 
دولت مقتدر را ایجاد کند. ما هیچ گاه نمی توانیم عنوان کنیم 
یک مجلس موفق است در حالی که دولت ناموفق است. چنین 
چیزی وجود ندارد و دولت و مجلس باید با هم از اقتدار و کارآیی 

لازم برخوردار باشند. 

رابطه مجلس یازدهم با دولت سیزدهم به چه میزان 
در این وضعیت قرار داشت؟ آیا مجلس در مقابل دولت از 

اقتدار کافی برخوردار بود؟ 
قوای سه گانه باید به هم کمک کنند و نباید شرایط به شکلی 
باشد که در مقابل هم قرار بگیرند. از سوی دیگر اینکه انتظار 
داشته باشیم مجلسی تشکیل شود که مطیع دولت باشد یا 
دولتی وجود داشته باشد که مطیع مجلس باشد به نتیجه مطلوب 
نخواهد رسید. در عین حال مجلس و دولت نباید در مقابل هم 
قرار بگیرند و با هم چالش داشته باشند. در چنین شرایطی نیز 
فرصت ها، منابع و زمان از دست خواهد رفت و چالش های کشور 
روز به روز بیشتر می شود. در نتیجه مجلس، دولت و قوه قضائیه 
باید از فرصت های موجود به خوبی استفاده کنند و در عین 
حالی که در حوزه های خود مطالبه گری می کنند وظایف خود 

را نیز در چارچوب قانون اساسی انجام بدهند. ما باید قوانین و 
مجریان خوبی داشته باشیم تا بتوانیم به اهدافی که در دستور 
کار قرار دارد دست پیدا کنیم. دولت ها نیز باید برنامه های توسعه 
را به درستی انجام بدهند. واقعا جای تأسف دارد که براساس 
برآوردهایی که صورت گرفته در حدود7۵ درصد برنامه توسعه 
ششم محقق نشده است. این واقعیت تلخ نشان می دهد که 
دولت ها هیچگاه اعتقاد به برنامه های توسعه ای نداشته اند و 
بیشتر سلیقه ای اعمال مدیریت کرده اند. اگر پس از سال ها 
اقتصاد ما در نقطه کنونی است به این دلیل است که دولت ها 
براساس سلیقه عمل کرده اند. در واقع سلیقه های دولت ها نسبت 
به برنامه های توسعه پنج ساله و چشم انداز بیست ساله اولویت 
داشته است. به همین دلیل نیز امروز۸۵ درصد اقتصاد کشور 
در اختیار دولت قرار دارد و دولت روز به روز چاق تر شده است و 
اهتمام دارد که همچنان نیز چاق تر شود حاصل همین رویکرد 
سلیقه ای است که در دهه های گذشته در مدیریت کشور اعمال 
شده است. این وضعیت درباره مجالس گذشته نیز وجود دارد و 
مجالس گذشته نیز دولت ها را به اجرای برنامه های توسعه وادار 
نکرده اند. هنگامی که برنامه پنج سال تدوین می شود به معنای 
این است که برای مدیریت کشور ریل گذاری صورت گرفته است. 
به همین دلیل نیز مجالس موظف هستند هر زمآن که دولت ها 

از این ریل خارج شدند آنها را به مسیر اصلی خود بازگردانند. 

ارزیابی شما از رفتارشناسی جبهه پایداری برای 
چگونه  اصولگرایان  چیست؟  انتخابات  در  حضور 
می توانند با توجه به رویکرد جبهه پایداری به اجماع 

دست پیدا کنند؟ 
اصولگرایان تاکنون نتوانسته اند به یک جمع بندی نهایی 
درباره نحوه حضور در انتخابات دست پیدا کنند. به تعبیر دیگر 
هنوز دود سفید از دودکش های طیف های مختلف اصولگرایی 
خارج نشده است. با این وجود من امیدوارم این اتفاق هرچه 
زودتر رخ بدهد. اصولگرایان به خوبی می دانند که چند دستگی 
ممکن است چه پیامدهای سیاسی برای آنها به وجود بیاورد. 
این اتفاقی است که در گذشته بارها آن را تجربه کرده اند. بدون 
تردید متفرق شدن اصولگرایان می تواند به افزایش میزان آرای 
رقبای سیاسی منجر شود. البته در شرایط کنونی برخی بر این 
باور هستند که اگر مشارکت حداقلی در انتخابات صورت بگیرد 
آنها می توانند برنده انتخابات باشند. این در حالی است که 
فرمایشات مقام معظم رهبری بیانگر این است که در انتخابات 
آینده یک حضور حداکثری صورت بگیرد. انتخابات در شرایطی 
دارای فضای بانشاطی خواهد شد که همه گروه های سیاسی در 
آن حضور داشته باشند و با هم گفت وگو کنند و برنامه های خود 
را به مردم ارائه کنند. اصولگرایان با توجه به تجربه های تلخی 
که در گذشته در زمینه متفرق شدن پشت سرگذاشته و آثار آن 
را دیده اند نباید به دنبال سهم خواهی بیشتر از یکدیگر حرکت 
کنند. اصولگرایان باید به دنبال شایسته سالاری در انتخاب افراد 
باشند و از کسانی در لیست های انتخاباتی خود استفاده کنند 
که از توانایی حضور در مجلس و حل مشکات مردم برخوردار 
باشند. یکی از اتفاقاتی که ممکن است در سرنوشت اصولگرایان 
در انتخابات آینده تأثیرگذار باشد سهم خواهی و استفاده سیاسی 
از افراد در لیست های انتخاباتی است. من امیدوارم این اتفاق رخ 
ندهد و اصولگرایان در نهایت به این سمت حرکت نکنند. از سوی 
دیگر امیدوارم فضا برای مشارکت همه جریان های سیاسی در 
انتخابات فراهم شود تا شاهد برگزاری یک انتخابات پرشور و 

رقابتی باشیم. 

  باید اجازه داد جریان های 
  سیاسی در انتخابات

   شرکت کنند 
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قواى ســه گانه باید به هم کمک کنند 
و نباید شرایط به شــکلى باشد که در 
مقابل هم قرار بگیرند. از ســوى دیگر 
اینکه انتظار داشــته باشیم مجلسى 
تشکیل شــود که مطیع دولت باشد و 
یا دولتى وجود داشته باشد که مطیع 
مجلس باشد به نتیجه مطلوب نخواهد 
رسید. در عین حال مجلس و دولت نباید 
در مقابل هم قرار بگیرند و با هم چالش 
داشته باشــند. در چنین شرایطى نیز 
فرصت ها، منابع و زمان از دست خواهد 
رفت و چالش هاى کشــور روز به روز 

بیشتر مى شود 

در همه انتخابات باید رقابت سیاسى 
وجود داشته باشد. اگر رقابت سیاسى 
وجود نداشته باشد نتیجه رقابت هرچه 
باشد مطلوب نخواهد بود. البته رقابت 
سیاسى با عناد و دشمنى و تهمت افترا 
تفاوت دارد و این موارد نباید در فضاى 
انتخابات وجود داشــته باشد. ما باید 
بین رقابت سیاســى و عناد و دشمنى 
تفاوت قائل شویم و هر کدام را جداگانه 

در نظر بگیریم

آرمان ملی- احسان انصاری: در حالی که اصلاح طلبان هنوز استراتژی خود را برای انتخابات مجلس مشخص نکرده اند که بیشتر نیز به دلیل عملکرد 
نهادهای نظارتی در انتخابات گذشته است اصولگرایان از هم اکنون در حال فراهم کردن زمینه های حضور در انتخابات هستند. با این وجود تندروهای 
جریان اصولگرایی بسیاری از معادلات انتخاباتی این جریان را به هم زده اند و قدرت تصمیم گیری و اجماع را از رهبران این جریان گرفته اند. در چنین 
شرایطی است که برخی از اصولگرایان به دنبال یک انتخابات با مشارکت حداقلی برای پیروزی در انتخابات هستند. برخی طیف های اصولگرایی 
مانند طیف منتسب به محمدباقر قالیباف نیز مدعی محوریت اجماع در این جریان هستند. رویکردی که مورد تأیید طیف های تندرو نیست وبه 
همین دلیل این احتمال وجود دارد که جریان اصولگرایی در آستانه انتخابات مجلس دچار چند دستگی شود. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این 
موضوع با امیر رضا واعظ آشتیانی، فعال سیاسی اصولگرا و معاون سابق وزارت صمت گفت وگو کرده است. واعظ آشتیانی معتقد است؛ »باید شرایط 
برای چند صدایی در جامعه ایجاد شود تا جریان های سیاسی بتوانند در فضای انتخاباتی با هم رقابت کنند. یک جامعه پویا و بانشاط جامعه ای است 
که در آن چند صدایی وجود داشته باشد و از این چند صدایی در نهایت به سود منافع ملی تمام شود. به هر حال تک صدایی در جامعه دارای عوارضی 
خواهد بود که می تواند بازدارندگی ایجاد کند. این در حالی است که در شرایط کنونی کشور به این نیاز دارد که در حوزه های مختلف از افراد متخصص 
و متعهد استفاده شود. اینکه برخی گمان می کنند همه اتفاقات خوب در فضای تک صدایی رخ می دهد اشتباه است. ما باید به سمتی حرکت کنیم که 

زمینه های چند صدایی را در جامعه به وجود بیاوریم تا بتوانیم از بین آنها بهترین ها را انتخاب کنیم. در ادامه این گفت وگو را می خوانید. 

برخی به دنبال مشارکت 
حداقلی برای پیروزی در 

انتخابات هستند 

قرار نیست همه اتفاقات 
خوب در فضای تک صدایی 

رخ بدهد 

اصولگرایان نباید به دنبال 
سهم خواهی از یکدیگر 

باشند 

امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

﹩︡ا ︑ک︮ 
﹥ ︗︀﹩ ﹡﹞﹩ ︋︣د   راه︋ 

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی در خصوص روابط ایران و عربستان 
، اظهار داشت: عادی سازی عما رخ داده است و مبادله سفرا و بازشدن 
سفارتخانه ها عائم همین عادی سازی روابط است و سفر وزرای خارجه 
دو کشور گام های مهم دیگری است که صورت گرفته است اما بحث روابط 
راهبردی درازمدت، عما با سخن گفتن صرف نیست بلکه با طراحی، 
توافق و ادامه اراده دو طرف است و مرحله به مرحله باید پیش برود و 
اعتمادسازی باید صورت بگیرد و بر این اساس همکاری ها مشخص شود؛ 
اینکه همکاری اقتصادی و تجاری است و سرمایه گذاری انجام می شود یا 
نه یا آنکه همکاری سیاسی-امنیتی خواهد بود یا همه اینها. صباح زنگنه 
گفت: در نهایت هم باید بگوییم که ارتباط استراتژیک و راهبردی است یا 
نه. رابطه راهبردی می تواند دوستانه باشد یا حفظ امنیت یکدیگر باشد یا 

آنکه سرمایه گذاری های کان یا دفاع از یکدیگر در برابر خطرها و تهدیدها. 
اکنون روابط ایران و عربستان دوستانه و مثبت است با چشم انداز رابطه 
راهبردی شدن که برای آن شرایط باید برنامه ریزی شود، زمانبندی شود 
و بسیاری کارهای دیگر. وی افزود: این نوع سخن گفتن ها که ارتباط ایران 
و عربستان به معنی کاهش ارتباط عربستان و آمریکاست، عما باعث 
تحریک آمریکا می شود. ما نیاز نداریم که یگوییم ارتباط خوب ما یعنی 
ایجاد رابطه بد میان عربستان و آمریکا. باید بگذاریم نتایج خودشان سخن 
بگویند. به هر حال سطح حضور آمریکا در منطقه کمتر شده است اما 
عربستان هم ارتباطش را با آمریکا حفظ می کند و هم ارتباطش را قبل از 
ارتباطش با ایران بر شکل ارتباطش با روسیه و چین طراحی کرده بود. این 

کشور در جهت توازن قدرت در عرصه بین المللی حرکت می کند. 

صباح زنگنه:
عربستان ارتباطش 
را با آمریکا 
ادامه مى دهد 



    فرهنگ صرفه جویی یا صرفه جویی فرهنگی؟ 
میزان مطالعه به عنوان یکی از اصلی ترین شاخص های 
فرهنگی در هر کشور به شمار می آید و با این حساب، 
حمایت از صنعت نشر یکی از سیاست های شناخته شده در 
کشورهای عاقه مند به توسعه است. دولت ها با این رویکرد، 
به تخصیص یارانه و اعتبارات حمایتی در قالب بودجه 
فرهنگی مبادرت می ورزند تا با پایین نگه داشتن قیمت 
کتاب، قدرت خرید کتاب را در جامعه حفظ کنند. با این  
وجود، افزایش قیمت کتاب ضمن تضعیف اصناف فعال در 
صنعت نشر )از مولف و مترجم گرفته تا ناشر و کتا بفروش(، 
شانس دسترسی مردم به کتاب و سرانه مطالعه را پایین 
می آورد؛ اتفاقی که در سال های اخیر، به وضوح شاهد آن 

بوده ایم. 
مطابق با اطاعات و آخرین گزارش آماری منتشر شده 
در سایت خانه کتاب )متولی رسمی ثبت اطاعات نشر 
در ایران( که به تیرماه سال جاری اختصاص دارد، قیمت 
متوسط کتاب به یک میلیون و ۲۳۹ هزار ریال، معادل 
۱۲۳ هزار و ۹۸۸ تومان رسیده است. ناگفته پیداست که 
در شرایط اقتصادی امروز کشور، عاقه مندان به مطالعه که 
عموما طبقه متوسط به پایین جامعه را به لحاظ اقتصادی 
تشکیل می دهند، توان پرداخت چنین مبلغی را در ازای 
خرید تنها یک جلد کتاب، ندارند و ناچارند در مصرف 
فرهنگی سالانه خود، سیاست  صرفه جویی را در دستور کار 
قرار دهند؛ سیاستی که اعمال آن در مصارف فرهنگی، با بار 

معنایی مثبت »صرفه جویی« در تضاد است. 

   سقوط قدرت خرید کتاب در 10 سال 
برای درك سیر صعودی قیمت کتاب، بهترین کار بررسی 
قیمت متوسط کتاب در ماه مشابه در ۱۰ سال اخیر است. 
مطابق با گزارش های منتشر شده، قیمت متوسط کتاب در 
تیرماه ۱۳۹۲ یعنی ۱۰ سال پیش ۸۴۱۰ تومان بوده که 
با احتساب رقم اعام شده در تیرماه ۱۴۰۲ می توان گفت 
قیمت کتاب در ۱۰ سال اخیر تقریبا ۱۵ برابر شده و رشد 

۱۳7۴ درصدی داشته است. 
اما آیا در مقابل این افزایش قیمت ، قدرت خرید کتاب 
نیز در بازه زمانی مورد اشاره، به همین نسبت افزایش یافته 
است؟ یکی از راهکارها برای پاسخ به سوال اخیر، بررسی 
نسبت حداقل حقوق ماهانه با قیمت کتاب در دو مقطع یاد 
شده )۱۳۹۲ - ۱۴۰۲( است. به مدد جست وجو در فضای 
مجازی، درمی یابیم که حداقل دستمزد ماهانه در سال 

۱۳۹۲ معادل بوده با ۵۴۱ هزار تومان و این مبلغ در سال 
۱۴۰۲ به پنج میلیون و ۳۰۸ هزار ۲۸۲ تومان رسیده است. 
با احتساب قیمت کتاب در سال های مورد اشاره، حداقل 
حقوق در سال ۱۳۹۲ با قیمت 6۴. ۳ جلد کتاب برابری 
می کرده و بعد از ۱۰ سال، با حداقل حقوق ماهانه می توان 
۴۲. ۸ جلد کتاب خریداری کرد. این محاسبات ساده، سیر 
نزولی قدرت خرید کتاب در کشورمان را طی ۱۰ سال 

اخیر روشن می کند و ما را به نموداری ارجاع می دهد که 
کماکان از سقوط باز نایستاده است. البته در این میان نباید 
فشار مضاعف تورم در سایر اقام مصرفی )همچون گوشت، 
مرغ، برنج و...( که تاثیر مستقیم بر قدرت خرید فرهنگی 

خانوارهای ایرانی دارد، نادیده گرفت. 

   نقش بودجه های حمایتی در کنترل مهار تورم 
این مقاله، با سوالی مشخص شروع شد: »آیا با این 
تفاسیر، افزایش ۱۳7۴ درصدی قیمت متوسط کتاب - 
به عنوان یک کالای فرهنگی و مورد حمایت دولت- طی ۱۰ 
سال طبیعی است؟« شاید این ذهنیت وجود داشته باشد 
که کتاب در مقایسه با سایر اقام مصرفی، تافته  جدابافته ای 
در مواجهه با نرخ تورم نیست؛ و مثا وقتی قیمت سکه بهار 
آزادی در ۱۰ سال اخیر از یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
به بیش از ۲7 میلیون تومان رسیده و۲۳ برابر شده، ۱۵ 
برابر شدن قیمت کتاب، از طبیعی  هم طبیعی تر است! اما 
نکته ای که نباید در این محاسبات و تحلیل های تطبیقی 
فراموش کرد، همانا تکلیف دولت ها در حمایت از تولید 
این کالای فرهنگی و تخصیص ردیف بودجه مشخص با 
ارقام قابل توجهی بوده که طی ۴ دهه در اختیار نهاد متولی 
)وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی( قرار گرفته تا ضمن انجام 
مسئولیت های مرتبط، فاصله قیمت نهایی کتاب و قدرت 

خرید اهل مطالعه را حفظ کند. 
به عنوان مثال در بودجه مصوب سال ۱۴۰۲ کشور، 
در جدول اعتبارات دستگاه های اجرایی ذیل دستگاه 
سیاستگذار، بودجه وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی با ردیف 
۱۱۴۰۰۰ برابر با ۹7۸ .۳۰۳ .7۴ میلیون ریال و مشخصا 
بودجه حمایت از نشر، کتاب )و البته مطبوعات( با ردیف 
۱۱۴۰۴6 مبلغ ۰۰۰ .۹۰۰ .۴ میلیون ریال، معادل با ۴۹۰ 
میلیارد تومان درنظر گرفته شده است. البته این تمام 
بودجه  تخصیص یافته و مرتبط با کتاب و کتابخوانی نیست؛ 
مثا به سازمان اسناد و کتابخانه ملی ۴۹۵ میلیارد و ۸۴۱ 
میلیون تومان و به نهاد کتابخانه های عمومی کشور 6۸۱ 
میلیارد و 6۳۵ میلیون بودجه تعلق گرفته است. همچنین 
نهادهای متعددی وجود دارند که فعالیت در حوزه نشر 
کتاب نیز بخشی از وظایف تعریف شده آنهاست؛ مثا 
سازمان تبلیعات اسامی که بودجه آن در سال جاری ۳ 

هزار و ۳۵۴ میلیارد و ۴۴۵ میلیون تومان است. 
با این اوصاف و با تخصیص چهل و چند سال ردیف 
بودجه های متعدد با هدف حمایت از فعالیت های فرهنگی 
از جمله نشر، آیا ۱۵ برابر شدن قیمت کتاب در بازه زمانی 
۱۰ سال، همچنان طبیعی می نماید؟ آیا در این شرایط باید 

از اینکه قیمت کتاب ۲۳ برابر نشده، شادمان بود؟
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خیز و رستاخیز کلمات 
در مجموعه شعر »زندگی درهیس«

 »زندگی درهیس« مجموعه  شعری است از آفاق 
شوهانی که توسط انتشارات »سمت روشن کلمه« 
منتشر شده است. نام مجموعه از درون مایه ای انتقادی- 
اعتراضی بهره مند شده است؛ به طوری که واژه  »هیس« 
به عنوان یک بستر نشان داده  می شود که زندگی در آن 
زیست دارد و این زیستمندی، آکنده از دترمینیسم 
اجتماعی و سیاسی است. در واقع »هیس« نقطه 
مقابل آزادی بیان و عقیده است. شوهانی در اشعارش 
رویکردی ناتورالیستی دارد و تقریبا می توان گفت 
در سایر دفاترش، گزینش کلماتی طبیعی به چشم 
می خورد و این مهم نیز ریشه در زیست اجتماعی و 
حتی زیست فکری او دارد. شاعری آوانگارد است که 
عاوه بر پیشرو بودن، به پسروی  ها نیز توجه دارد. 
سُراینده همیشه پلی بین گذشته و حال کلمات 
می زند و کارکشیدن از کلمات را مدام در دستور فکر 
و اندیشه  خود دارد. برخورد و تصادم شُعرا با کلمات 
در جهت نیل به صنعت واژه گزینی را می توان در 
ابعادی دیگر هم بررسی کرد که یکی از این ابعاد، خیز 
و رستاخیز کلمات در شعراست. اصولا شُعرایی که من 
فردی- شخصی دارند، به خیز کلمات بیشتر توجه 
می کنند؛ ولی شُعرایی که من اجتماعی دارند؛ در واقع 
به رستاخیز کلمات و هول و ولای کلمات توجه سازنده و 
باینده ای دارند. رستاخیز کلمات در شعر باید به گونه ای 
باشد که درواقع: »هیچ اتفاقی، اتفاقی اتفاق نیفتد.« 
در این مجموعه  شعر، ما در ابعادی با چنین رویکرد 
و منظومه  فکری تصادم داریم؛ مانند: »عبور می کنم 
از هیس که نسخه  دهان زن است. / با زنان سنگ شده  
عریان بر ساحل: »نیس«/ عبور می کنم از غلت زدن 
در»نیست«.« سُراینده به دنبال ساختارشکنی است و 
عبور از هر مانعی را تجویز می کند و می خواهد که این 
عبور را به فرهنگی تبدیل کند تا همه آن را درك کنند. 
شوهانی در شعرش همیشه به دنبال یک نوع گفت و گو 
و گفت و گومندی ا ست  و در شعرش نوعی رستاخیز 
است که برای کلمات تعبیه و ترسیم می کند. هنر به 
معنی زنده کردن مُردگی های یک کلمه است. یک 
کلمه را بایستی با کلمات دیگر به خوبی آشتی داد. در 
شعر شوهانی و به ویژه در این مجموعه، همیشه یک 
کلمه یا فرمانروا و رهبر کلمات دیگر در جهت نیل به 
یک معنای دمکراسی است و یا این کلمه فهم و درك 
و زبان خود را بین سایرکلمات تقسیم می کند که من 
به این فرآیند: »دمکراسی در واژگِان« می گویم. زبان 
آفاق شوهانی زبانی رئال)واقعی( است. خیز و رستاخیز 
کلمات در شعر او به گونه ای است که نوعی نظیرآفرینی 
و دموکراسی را در متن برای رسیدن به یک کانسپت 
مشخص و تازه ایجاد می کنند. دیالوگ ها چندجانبه اند 
و مونولوگ ها نیز به گونه ای است که کانسپت ها در 
صبغه ها و صیغه های متعدد و متنوع متولد می شوند. 
شعر شوهانی کاما تکنیکال است و در جوانبی هم این 
رستاخیزی به سمت تیپیکال شدن هدایت می شود؛ 
به طوری که باز می سُرآید: تنها من دروغ نیستم/ تو 
خبر از زبانم گرفته ای/ کدام نشمه می گوید هیچ برمن 
خالکوبی کن/ دروغ از هر کجا سر برآوَردَ/ دهانِ توست/ 
از این جا به بعد/ رفتن ام را به سنگ بسته ای/ نمی دانم 
از دست تو پرَت شدم/ یا پرت شدن ام از دستم افتاد!« 
کارکشیدن از کلمات به گونه ای که استتیک زبان را دو 
چندان می کند. شوهانی به کلمات تشخیص می دهد 
تا که خودشان را در دایره  شعر متشخص نشان دهند. 
بازی با کلمات با زبانی که مختص خود کلمات است؛ تا 
زبان کلمات به خوبی بیان و مُبیّن شود. در واقع شوهانی 
شاعری فیزیکال است که پی آمدهایی پاتافیزیکال را 
رقم می زند. او به دنبال شرحی نوشتن بر جهان تکمیلی 
شعر است که در زوایایی توانسته به توفیقاتی دست 
یابد شوهانی به دنبال پل زدن در میان سُنت و مدرنیته 
است و این فرآیند می تواند نوعی رئالیسم جادویی نیز 
باشد از این رو که میان  شکافی شاعر، خود عاملی است 
که می خواهد هم شکاف ها را بشناسد و هم به یک وصل 
معنایی دست یابد. وقتی در جامعه بحران باشد، شاعر 
به دنبال برهان است تا که بحران ها را در قالب هنر بیان 
کند. شاعر بایستی درد و دردمندی داشته باشد و زبانِ 
جامعه را در همه  ابعاد فهم و درك کند. تا فهم، درك و 
درد مشترك بین شاعر و کلمات نباشد، هیچ گونه خیز و 
رستاخیزی در کلمات صورت نخواهد گرفت. به هر روی 
شعر، شعرانگی و شاعرانگی شوهانی نوعی رستاخیز در 
کلمات است و شاید بایستگی های دیگری هم در دنیای 
شعرشان وجود داشته باشد که این بایستگی ها در 
جهت نیل به شایستگی، مستلزم یک تغییر جهان بینی 
را خواهان و خواستار باشد. از این نگاه تغییر جهان بینی 
با تغییر دنیای کلمات و تغییر زمان و مکان شکل 
می گیرد. شوهانی می تواند صنعت واژگزینی در شعر را 
بسط دهد و بسیط تر کند. از این زاویه که به جای کلمات 
طبیعی، از کلمات جهانِ - امروز اگر چه بهره برده اما- به 
معنی واقعی و تام و تمام در شعر بهره مند شود. هر 
شاعری فرزند کلماتی مختص به خود است که سال ها 
با آنها زیست کرده و این پدرانگی به همین سادگی قابل 
تغییر نیست و من احساس می کنم اگر شاعر می خواهد 
از پدرانگی شعر به بی پدِِرانگی شعر سفر کند در اصل 
نیازِ به تغییر، تحول و تطور در زبان شعری خود را دارد 
و این دارندگی با تولد کلماتی دیگر که اغلب مرتبط با 

جهان چهارمی است به دست خواهد آمد. 

نگــاه

آرمان ملی- هادی حسینی نژاد: همه چیز گران شده 
است! این را همه می دانیم و نیازی به اثبات ندارد. در 
بررسی دلایل گرانی اقلام مختلف نیز مشترکات 
فراوانند؛ تحریم ، افزایش نرخ ارز، تاثیر قیمت مواد 
اولیه وارداتی و... بنابراین گرانی کتاب در سال های 
اخیر نیز پیرو همین عوامل، اتفاق دور از ذهنی نبوده 
اما آیا با این تفاسیر، افزایش 1374 درصدی قیمت 
متوسط کتاب - به عنوان یک کالای فرهنگی و مورد 

حمایت دولت- طی 10 سال طبیعی است؟! 

»آرمان ملی« بررسی کرد؛ 

افزایش افزایش ۱۳74۱۳74 درصدی قیمت کتاب ظرف  درصدی قیمت کتاب ظرف ۱۰۱۰ سال  سال 
     بودجه های حمایتی چقدر به مهار تورم کتاب کمک کرده اند؟ 

نمودار قیمت متوسط کتاب- از تیرماه 1392 تا تیرماه 1402

حوادث آغازین رمان »فانوس های خاموش« یا بهتر است گفته 
شود مدخل داستان در یک ناسازواری روی می دهد. بدین ترتیب 
نوعی بحران درونی شخصیت در نمایی بیرونی امتداد و بروز می باید. 
ناخرسندی هاشم از این ناسازواری در حقیقت نوعی مکانیسم 
فرافکنانه است. از دیدگاه او حتی طبیعت با زندگی و سرنوشتش 
سر سازش و توافق ندارد. آسمان اغلب ابری و بغض کرده است و گاه 
این ابرها سراسر آسمان دل انسان را می پوشانند و اندوه می پراکنند. 
این تمهیدات در حقیقت نوعی »هم پیوندی عینی« و معنایی، میان 
کدورت خاطر شخصیت اصلی داستان یعنی هاشم و فضای طبیعی 
و محیطی ایجاد می کند و به داستان و حوادث مضمونی آن وجاهتی 
یکدست، هارمونیک و قابل لمس  می بخشد. از همین رو نویسنده در 
ابتدای هر فصل توصیفی نیرومند از طبیعت قرار داده است. »قبل 
از اینکه هوا تاریک شود، باران شروع شده بود، اول قطره قطره، یکی 
اینجا و یکی آنجا و بعد تند و تند تر شده بود و حالا در حوالی نیمه شب، 
صدای ریزش باران به صورت یکنواخت به گوش می رسید. هاشم 
گاه بلند  می شد و از دریچه  کوچک ته اتاق به نهر نگاه می کرد. صدای 
غرش آب را می شنید.« و بدین ترتیب روزها اینگونه خیس و سرد و 
غمناك شروع می شوند تا ماجرایی که نویسنده آفریده  است با این 
دگرگونی و خصلت طبیعت و یکی نبودن حاصل آن، هم تراز و همسو 
شود. چنین برمی آید که داستان، حدیث فقر و استیصال و روایتی از 
دامنه های شب و تاریکی است بر زندگی انسانی گمگشته و ناچیز. 
شکلی غیرمتعارف از زندگی و یا به زبان بهتر، زیستنی حداقلی است. 
نوعی تراژدی گزنده که در آن همه حق دارند. هرچند که آدم های 
داستان از لحاظ فیزیکی کوشش خود را -  در راه و بیراه- می نمایند، 
اما به نتیجه ای درخور دست و در نهایت هیچکس به مراد دل خود 

نمی رسد و همه چیز در حد حسرت و آرزو متوقف می ماند! 
همه چیز بر مدار تیرآهنی از اموال شرکت  نفت می چرخد که 
شبانه از پشت کامیونی به زمین  افتاده  است و هاشم که اتاقکی به 
عنوان قهوه خانه در کنار جاده دارد، مال بادآورده را می بیند و با کمک 
چند جوان از اهالی روستای مجاور آن  را در قسمت عمیق ترِ نهری 
که از پشت قهوه خانه می گذرد- دفن  می کنند. هاشم همسایه ای با 
نام »همت« دارد که او هم قهوه چی است و مسافت بین دو قهوه خانه 
شاید به هفتاد یا هشتاد متر هم نمی رسد. اما برخاف هاشم، 
همت در کارش توفیق کافی و حتی عالی دارد، چون قهوه خانه اش 
جاافتاده تر است و او بهتر می داند چه معجونی در خوراك هایش 
بریزد تا خوشمزه تر شوند. تریلر ها و ماشین های باری بیشتر 
قهوه خانه  او را برای استراحت و صرف  غذا انتخاب  میکنند. نویسنده 
سعی دارد در طول رمان چهره ای منفی از همت ارائه دهد، اما در 
آخرین قسمت، خواننده به شکلی غافلگیرانه یا غیرمنتظره به ذات 
واقعی همت که در حقیقت معرفت و لوطی گری اوست پی می برد. 
یکی از شگرد هایی که غامرضا منجزی در رمانش به کار برده، حال 
و احوال و چگونگی رفتار یا خصلت اخاقی آدم های رمانش است. 
حتی شخصیت های ضدقهرمان، با وجودی که حریصانه به دنبال 
مبالغی اندك و ناقابل اند، اما با این حال کاری که بتوان نام خیانت بر 
آن نهاد از خود بروز نمی دهند. خواننده در خوانش رمان به درستی 
می تواند دو گونه تقسیم بندی را برای خود داشته باشد، ابتدا شرکت 

نفت که مدعی اصلی ماجراست. یکی از وسیله های قیمتی و مهم 
شرکت نفت که اتفاقاً طول زیادی هم دارد گم شده است. ام پی  ها 
)Military Police( یا همان پلیس شرکت نفت، مصرانه و با دقت 
در جست وجو و کشف آن تاش می کنند. به این ترتیب حراست 
شرکت از سویی و هاشم - این قهوه چی خرده پا که تیر آهن را 
پنهان کرده است- از سوی دیگر به دلهره و کوششی ابدی دچار 
می آیند. فکر می کنم نویسنده از شگردهای داستان های پلیسی و 
معمایی استفاده کرده است، چون تمام عوامل لازم از قبیل: بازی 
دزد و پلیس، تعلیق و انتظار، دلهره و اضطراب، خیانت و دو رویی و 
جاسوسی یکدیگر را کردن، برای آفرینش یک رمان در ژانر پلیسی 
مهیاست. اما همان گونه که گفته آمد با وجودی که کسان داستان 
از راز سر به نیست  شدن شیء مفقود شده، اطاع دارند اما خیانت و 
دورویی پیشه  نمی کنند. زیر زبان یکدیگر را می کشند و دلهره ای بر 
دلهره های قبلی مزید می کنند اما در نهایت کارشان به خیانت منجر 
نمی شود. در هر رفت و برگشتی که توسط  ام.پی ها به وجود  می آید، 
داستان در مسیری تازه می چرخد و خواننده احساس می کند 
پیشرفت مهمی در اصل ماجرا حاصل شده است. گاه این احساس 
عمدگی می یابد که نویسنده با وجود دلایل واضح برای کشف ماجرا، 
به عمد آن را لاپوشانی می کند و حقیقت ماجرا را به سمتی که خود 

دوست دارد هدایت می کند. 
منطق رمان حکم  می کند که شناسنامه  و عقبه  تاریخی 
شخصیت اصلی داستان به درستی برای خواننده مشخص گردد، 
به همین سبب نویسنده، با رجعت های مکرر به گذشته، هویت و 
شخصیت او را در لابه لای حوادث داستان فوقانی به دست می دهد. 
از نظر زیباشناسی متن یا فرم داستان، باید گفت که این برگشت ها 
با اسلوبی فوق العاده طبیعی، زیبا و منطقی، در میان داستان اصلی 
تنیده شده اند تا لایه  دوم، یا داستان زیرین به نحوی احسن و 
تاثیرگذار آفریده شود. مخصوصا و با این تاکید که نویسنده، بدون 
هیچ قضاوت و جبهه گیری ما وقع گذشته را شرح می دهد. اگر 
بخواهیم بر گَل یا زبده  ماجرا انگشت بگذاریم، بدون شک صحنه  
مرگ پدر هاشم بر اثر آبله و زنجیرکردن او به ضریح امامزاده عبدا...، 
از صحنه های خوب و تاثیرگذار رمان است. در هر روی، خواننده به 
واسطه  تکنیک فلش بک به چند و چون گذشته  هاشم و چرایی 
سرقت و پنهان کردن تیرآهن و حتی خلل های شخصیتی او 
پی می برد و البته در کنه ذات خود، حقی هرچند نامشروع به عمل 
مجرمانه اش که در حقیقت تحصیل پول برای تدارك عروسی 
و تهیه  جهیزیه دختر بزرگ تر و مداوای بیماری چشمی دختر 
کوچک ترش است، می بخشد. با همه  این احوال خواننده با کمال 
تعجب می بیند که هاشم تمامی اندوخته اش را ذره ذره از  دست  
می دهد. حقیقت ماجرا این است که جوان های روستایی که در آن 
شرایط ناهموار با جان و دل به هاشم خدمت می کنند هیچ انگیزه ای 
جز دریافت چندرغاز بیشتر ندارند و البته دست و دل بازی های 
ناشیانه و مضطربانه  هاشم، تقدیراَ ذهن حریص آنها را متوجه  ته 

مانده  دفینه اندك  او در گوشه  قهو ه خانه محقرش  می کند. 
چیزی که رمان را پرُکشش و جذاب می کند، همان اصل انتظار 
دلهره و اضطراب دائمی  است که هاشم را از توش و توان  می اندازد. 

بغرنجی جدال درونی و بیرونی ماجرا به گونه ای فکر و ذکر هاشم 
را به خود مشغول  کرده که وقتی بدبختی ها و گرفتاری های حال 
و آتی راننده  کامیون حامل تیرآهن را از این و آن می شنود دچار 
احساسی متناقض و متضاد می شود. آیا او به سطحی از آهن دلی 
و شقاوت رسیده  است که بیچارگی و ناکامی های خویش را بر تمام 
سیه روزی های بشری مقدم  می شمارد و از سرنوشت شوم راننده  
کامیون کوچک ترین نشانه ای از ابراز همدردی نشان  نمی دهد؟ 
او کاماً می داند که راننده  نگون بخت را حداقل برای شش ماه به 
زندان  می اندازند. او واقف  است که رحیم  صراف )راننده  کامیون( 
با آن عینک های ته استکانی، برای خود و اهل و عیالش آرزوها و 
دلبستگی هایی دارد و عملی که او مرتکب شده است آینده  او را 
تباه  می کند. با وجود این آگاهی ها، هاشم نشانه ای از همدردی بروز 
نمی دهد و به قول معروف، از یک گوش می شنود و از گوش دیگر 
خارج می کند. می توان گفت که درونمایه  داستان »فانوس های 
خاموش« بر پایه  خصلت های عام بشری، مانند حرص و طمع- دروغ 
دزدی دلهره و اضطراب تنهایی، رقابت و در نهایت عشق و مرگ بنا 
شده  است و در نتیجه بسیاری از کسان، تصویر شکسته و ناتمامی 
از خود را در آن می بینند. چیزی که باعث حیرت  می شود. پایبندی 
افراد یک جامعه بر اتحاد با یکدیگر و شاید اصلی اخاقی است- که 
البته در جوامع روستایی به ندرت به چشم می آید. کسانی که در 
مقابل مبلغی ناچیز به سخت ترین کارها - مثل فرورفتن شبانه در آب 
سرد نهر تن می دهند، چگونه  توانسته اند احتمالا در برابر پول چند 
برابری که حتما حراست شرکت نفت برای تطمیع داننده  جریان 
سرقت یا مفقودی اموالش در نظر می گیرد باز هم خونسرد بمانند؟ 
نویسنده در اینجا به جامعه ای آرمانی اشاره دارد؛ جامعه ای که هم در 
کار خاف و هم در موارد دیگر، دست از یکدیگر برنمی دارند شاید 
خواسته است به این ترتیب، قشری از خوانندگانش را به فکر وادارد. 
کار زیبای غامرضا منجزی پایان بندی کتاب است. با اطمینان 
می توان گفت که برای این موضوع مدت ها فکر کرده است، آیا 
هاشم را به دست ام.پی ها و قانون بسپارد؟ بی آبرویی را نصیب او 
کند؟ یا مال بادآورده را توشه توفیق هرچند موقت او سازد؟ البته 
نویسنده، با نشانه های محرزی مانند انداختن نیمی از تیر آهن 
روی سقف اتاق و دم خروس را با مالیدن ناشیانه گچ، و به آن شکل 
طنزآلود پنهان کردن، او )هاشم( را در معرض این رسوایی یا تاوان 
قرارمی دهد. اما به جای همه  این ها، در نهایت مرگ را برای هاشم 
برمی گزیند تا حداقل شاهد بی آبرویی شخصیت اول رمانش نباشد. 
به گمان من منجزی بسیار به موقع سراغ عشق )معصومه( رفته است 
و ماجرای عشق ناکام هاشم را در بازگشتی زیبا به گذشته، آشکار 

نموده است. چون عشق واقعی برادر مرگ است!! 
در خال مطالعه  داستان از جنبه ای تمثیلی نمی توان  گذشت. 
اینکه تیرآهن می تواند نمادی از آرزوهای سرکوفته  جامعه ای کوچک 
باشد. ما در طول رمان می بینیم که پیر و جوان - آهنگر و مکتب دار 
و.... همه با میل و به رغبت به این غائله تن می دهند. با وجودی که 
می دانند. حاصل آن جز گرفتاری و سیه روزی، چیز دیگری نیست. 
اینطور به نظر می رسد که تیرآهن خاصیت شیء وارگی انسان است. 

تجسدی انسانی است که جماعتی را به دنبال خود می کشد. 

روایت جاده  تاریک 

ملی  تأ
بر رمان 
»فانوس هاى 
خاموش« 
اثر غلامرضا 
ى منجز

 عابدین پاپی
 شاعر و منتقد

 امین فقیرى
  نویسنده و منتقدنویسنده و منتقد
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جلوگیری از بیماری های قلبی 
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دانــستنی هـــا

جد ول کلمات متقاطع                                                 شماره  1629                                          جد ول سود وکو

حل جد ول   1628

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

رژیم غذایی تضمین کننده سلامت روانکشف راهکاری برای جلوگیری از ضعف بینایی
 طبق تحقیقات دانشمندان از فناوری نانو برای کمک 
به مقابله با یک علت رایج ضعف بینایی استفاده کردند. 
محققان روی روشی برای رشد موفقیت آمیز سلول های 
RPE(  کار کرده اند که  اپی تلیوم رنگدانه شبکیه )
  RPE تا ۱۵۰ روز سالم و زنده می مانند. سلول های
درست خارج از بخش عصبی شبکیه قرار دارند. این 
روش می تواند درمان یکی از بیماری های چشمی با نام 
دژنراسیون ماکولا، یکی از شایع ترین شکایات بینایی 

در جهان را متحول کند. دژنراسیون ماکولا وابسته به 
سن )AMD(  یکی از علل اصلی نابینایی در کشورهای 
توسعه یافته است. پیش از این دانشمندان راهی را پیدا 
کرده بودند که برای احیای بینایی، مبتنی بر استفاده 
از ژن هایی است که سلول های خفته را به سلول های 
جدید حسگر نور در شبکیه چشم تبدیل می کنند تا 
جایگزین سلول های از دست رفته در اثر بیماری های 

ارثی شوند.

 نتایج تحقیقات نشان می دهد که رژیم غذایی 
سالم با سامت روانی خوب، صرف نظر از سن و سابقه 
مرتبط است. دکتر جیم.ای.بانتا، محقق ارشد گفت: 
این مورد و سایر مطالعات مانند آن می تواند پیامدهای 
بزرگی برای درمان های پزشکی رفتاری داشته باشد. 
شاید زمان آن فرا رسیده باشد که نقش رژیم غذایی 
در سامت روان را بررسی کنیم زیرا ممکن است 
انتخاب رژیم غذایی سالم به سامت روان کمک کند. 

این مطالعه شامل داده های بیش از ۲۴۰هزار نفر 
بود. نتایج نشان داد که ۱۳ درصد از افراد پریشانی 
روانی متوسط و ۴ درصد پریشانی شدید روانی را 
تجربه کردند. نتایج تحقیق قبلی نشان داد که هر چه 
مردم میوه و سبزیجات بیشتری بخورند، وضعیت 
ذهنی آنها بهتر است. مصرف تنها یک وعده اضافی 
میوه و سبزیجات در روز برای بهبود سامت ذهنی 

کافی است.

 خواب آخر هفته کم خوابی را 
جبران نمی کند

 کم خوابی بر سامت قلب و عروق تأثیر می گذارد حتی 
زمانی که در آخر هفته ها آن را جبران کنید. نتایج تحقیقات 
جدید نشان می دهد که میزان سامت قلب وعروق، از جمله 
ضربان قلب و فشارخون، در طول هفته بدتر می شود، زمانی که 
خواب به پنج ساعت در شب محدود می شود و تاش برای 
جبران خواب در آخر هفته برای بازگشت این اندازه ها به حالت 
عادی، کافی نیست. »آن ماری چانگ«، دانشیار بهداشت 
زیست رفتاری و محقق همکار این تحقیق گفت: تنها 6۵ درصد 
از بزرگسالان در ایالات متحده به طور منظم هفت ساعت توصیه 
شده در شب می خوابند و شواهد زیادی وجود دارد که نشان 
می دهد این کمبود خواب در طولانی مدت با بیماری های 
قلبی وعروقی مرتبط است. این گروه تحقیقاتی ۱۵ مرد سالم 
بین ۲۰ تا ۳۵ سال را برای شرکت در یک تحقیق ۱۱ روزه 
خواب انتخاب کردند. برای سه شب اول، شرکت کنندگان 
اجازه داشتند تا ۱۰ ساعت در شب بخوابند تا به سطح اولیه 
خواب برسند. برای پنج شب بعدی، خواب شرکت کنندگان 
به پنج ساعت در شب محدود شد و پس از آن دو شب جبرانی 
که در آن ها دوباره اجازه داشتند تا ۱۰ ساعت در شب بخوابند. 
برای ارزیابی اثرات این رژیم خواب بر سامت قلب وعروق، 
محققان تعداد ضربان قلب و فشارخون شرکت کنندگان در 
حالت استراحت را هر دو ساعت در طول روز اندازه گیری کردند. 
چانگ توضیح داد که تحقیق این گروه منحصر به فرد است زیرا 
ضربان قلب و فشارخون را چندین بار در طول روز طی مدت 
تحقیق اندازه گیری می کند و آنان را قادر می سازد تا تأثیراتی 
را که زمان روز ممکن است بر ضربان قلب و فشارخون داشته 
باشد، محاسبه کنند. به عنوان مثال، ضربان قلب به طور طبیعی 
هنگام بیدارشدن از خواب کمتر از اواخر روز است، بنابراین 
اندازه گیری ضربان قلب چندین بار در طول روز می تواند دلیل 
این تفاوت باشد. گروه که شامل دیوید رایچنبرگر، محقق اصلی 
و دانشجوی فارغ التحصیل در رشته بهداشت زیستی رفتاری در 
دانشگاه ایالتی پن است، دریافت که ضربان قلب با هر روز تحقیق 
متوالی حدود یک ضربان در دقیقه افزایش یافت. به طور خاص، 
میانگین ضربان قلب پایه 6۹ ضربه در دقیقه بود، در حالی که 
میانگین ضربان قلب در پایان تحقیق در روز دوم جبرانی 
نزدیک به 7۸ ضربه در دقیقه شد. فشارخون سیستولیک نیز 
حدود ۰.۵ میلی متر جیوه در روز افزایش یافت. میانگین فشار 
خون سیستولیک پایه ۱۱6 میلی متر جیوه و در پایان دوره 
جبرانی نزدیک به ۱۱۹. ۵ میلی متر جیوه شد. رایچنبرگر ادامه 
داد: هم ضربان قلب و هم فشارخون سیستولیک در هر روز 
متوالی افزایش می یابد و تا پایان دوره جبرانی به سطح اولیه 
باز نمی گردد. بنابراین، با وجود داشتن فرصت اضافی برای 
استراحت، در پایان آخر هفته تحقیق، سیستم قلبی وعروقی 
افراد هنوز بهبود نیافته بود. چانگ خاطرنشان کرد که دوره های 
طولانی تری برای جبران خواب، ممکن است برای بهبودی پس 
از چند شب بی خوابی متوالی لازم باشد. وی گفت: خواب یک 
فرآیند بیولوژیکی محسوب می شود اما فرآیند رفتاری است 
که ما اغلب بر آن کنترل زیادی داریم. خواب نه تنها بر سامت 
قلب  وعروق ما تأثیر می گذارد، بلکه بر وزن، سامت روان، توانایی 
ما برای تمرکز و توانایی ما برای حفظ روابط سالم با دیگران و 
بسیاری چیزهای دیگر نیز اثرگذار است. همان طور که ما بیشتر 
و بیشتر در مورد اهمیت خواب و تأثیر آن بر همه چیز در زندگی 
می آموزیم، امید من این است که بر بهبود سامت فرد تمرکز 

بیشتری شود. 

نکتــــه 
 سیگار الکترونیکی باعث تنگی نفس می شود

 نتایج یک تحقیق نشان داد که ویپرهای جوان در معرض 
خطر برونشیت و تنگی نفس هستند. مصرف کنندگان جوان 
ویپ یا سیگارهای الکترونیک در معرض خطر برونشیت و تنگی 
نفس هستند، حتی اگر خود یا اطرافیانشان سیگاری باشند. این 
یافته ها محققان را بر آن می دارد تا اثرات تنفسی سیگارهای 
الکترونیک را در مقررات نظارتی لحاظ کنند. آخرین تخمین ها 
نشان می دهد سیگارالکترونیکی حاوی موادی است که به ریه ها 
آسیب می رساند. چندین مطالعه منتشر شده بروز عائم تنفسی 
را در بین نوجوانان و بزرگسالان جوان ویپر گزارش کرده است، 
البته بیشتر این موارد فقط بر استفاده از سیگارالکترونیکی بدون 
در نظر گرفتن تأثیر بالقوه مصرف همزمان سیگار بر سامت 
تنفسی متمرکز شده اند. بنابراین محققان سامت تنفسی 
شرکت کنندگان در مطالعه سامت کودکان کالیفرنیای جنوبی 
را بین سال های ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸ دنبال کردند. حدود ۲ هزار و ۹7 
دانش آموز )متوسط سن ۱7 سال( در سال ۲۰۱۴ نظرسنجی 
را در مورد استفاده از محصولات تنباکو و عائم تنفسی تکمیل 
کردند )موج ۱(. همچنین اطاعات برای بررسی بیشتر از هزار 
و 6۰۹ نفر از آن ها در سال ۲۰۱۵ )موج ۲(، از هزار و ۵۰۲ در 
سال ۲۰۱7 )موج ۳( و از هزار و 6۳7 در سال ۲۰۱۸ )موج ۴( 
جمع آوری شد. در هر موج نظرسنجی، از شرکت کنندگان در 
مورد استفاده ۳۰ روزه از سیگارهای الکترونیکی و معمولی 
پرسیده شد. عائم برونشیت به عنوان سرفه روزانه برای سه ماه 
متوالی یا احتقان یا خلط غیر از زمانی که همراه با سرماخوردگی 
باشد، تعریف شد. خس خس سینه در ۱۲ ماه گذشته و تنگی 
نفس در نتیجه تند راه رفتن روی زمین هموار یا قدم زدن روی 
یک تپه خفیف نیز به این موارد اضافه شد. عائم برونشیت 
شایع ترین عامت گزارش شده بود به طوری که به ترتیب ۱۹.۵ 
درصد در موج اول، ۲۲.۵ درصد در موج دوم، ۲۳.۵ درصد در 
موج سوم و ۲6 در موج چهارم گزارش شد. محققان تاکید کردند 
که تخمین اثرات ویپ در میان افرادی که ۳۰ روز از سیگار 
استفاده نکرده بودند، کمی قوی تر بود. اگرچه یافته ها منطبق بر 
یافته های تحقیقات تجربی است، اما از این مطالعه مشاهده ای 
نمی توان نتیجه گیری محکمی داشت. با این وجود، محققان 
نتیجه گیری می کنند: »این مشاهده به مطالعات انسانی و 
سم شناسی کمک می کند که سیگارهای الکترونیکی باعث 
بروز عائم تنفسی می شود.«برخاف سیگار که می توان آن  را بر 
اساس تعداد مصرف شده در روز بررسی کرد، روش های مبتنی 
بر پرسشنامه معتبر برای ارزیابی دفعات ویپ کردن در دسترس 
محققان نبود و به آن ها افزوده شد که محصولات ویپینگ در 
مدل ها و طعم های مختلفی وجود دارند که ممکن است اثرات 

تنفسی گزارش شده را تحت تاثیر قرار دهد.

 عمــود ی  افقــی

  آریتمی یعنی یک احساس ناخوشایند 
از قلب که در واقع تپش قلب محسوب 
می شود. مثا، بعضی ها می گویند که 
قلبشان خیلی می کوبد یا خیلی تند، کند 
یا نا منظم است. این شرح حالیست که ما 
فکر می کنیم که ممکن است منشأ آن از 
آریتمی باشد، ما قلب را مورد بررسی قرار 
می دهیم تا به تشخیص برسیم. آریتمی 
بیماری نیست که شیوع زیادی داشته 
باشد، اما بیماران عزیزمان به خصوص 
اگر فاکتور های خطر بیماری های قلبی 
مثل؛ وزن بالا، بی تحرکی، سیگارکشیدن، 
سابقه خانوداگی بیماری های قلبی ائم 
از سکته های قلبی، سکته های مغزی، 
عمل قلب باز داشته باشند و همچنین 
استنت های قلبی در بستگان درجه یک، در 
جنس مرد زیر سن ۵۵ سال، در جنس زن 
زیر سن 6۵ و اگر قند، فشار، چربی داشته 
باشند، حتما باید به پزشک مراجعه کنند و 
از خطرات احتمالی دیگر جلوگیری کنند. 
بهتر است بیماران یا حتی اگر جوان ها با 
این مشکات روبه رو هستند، به پزشک 
متخصص مراجعه کنند. این ها از نظر 
قلبی چکاب کامل می شوند و همچنین 
از نظر آزمایش ها، سطح کلسترول، چربی 
دور قلب، عروق قلب، دریچه های قلب و 
عضله قلب مورد بررسی قرار می گیرند. 
ما یک تستی را از این عزیزان خواهیم 
گرفت به نام »هولتر قلب یا ریتم« در واقع 
هولتر قلب دستگاه کوچکی است که برای 
ثبت آریتمی های قلبی استفاده می شود 
و این دستگاه حداقل ۲۴ ساعت بر روی 
بدن افراد نصب می شود و برای تشخیص 
اختالات هدایتی قلب به کار می رود. 
اگر شما خواستار این هستید که 6۰ الی 
۸۰ سالگی سالمی را تجربه کنید و سرپا 
و سرزنده باشید، الان باید شروع کنید. 
مانند یک سرمایه گذاری می ماند که بعد ها 
برداشت خواهیم کرد. اگر توجه نداشته 
باشیم و رعایت نکنیم، آن موقع دیگر 
نمی شود کاری کرد. از کربوهیدرات ها 
و شیرینی ها کمتر مصرف کنیم، نمک 
کمتر مصرف کنیم و همچنین روزی 
نیم ساعت پیادهروی را در برنامه کاری 
داشته باشیم. آقایان در ایران بالای سن 
۳۵ سالگی و خانم ها بالای سن ۴۵ سالگی، 
از نظر عروق قلب، باید بررسی شوند. و هر 
دردی در ناحیه سینه از چانه تا ناف از نظر 
قلبی مهم است. مهم ترین مسأله شرح 
حالی است که باید بررسی شود که آیا درد 
مربوطه، ارتباط با فعالیت شخص دارد، 
درد لحظه ای یا طولانی است و بعد از این 
مراحل باید تست هایی مانند، تست اکو و 

تست ورزش صورت بگیرد.

عبدالوهاب برادران 
 متخصص قلب و عروق  

مصرف برخی داروها می تواند عامل خواب زیاد در سالمندان باشد. برخی داروها مانند ضدانعقادها، آرامبخش ها و دیگر داروها ممکن است 
اثر خواب آوری داشته باشند.

بسیاری از سالمندان پس از ساعت ها خوابیدن همچنان احساس خستگی می کنند و قادر به حرکت مناسب برای مدتی 
نیستند. برخی از آنان دارای مشکلات حرکتی هستند و خواب زیاد ممکن است این مشکلات را تشدید کند. خواب زیاد معمولا 

عامل اصلی کاهش فعالیت بدنی در سالمندان است و می تواند عوارضی مانند چاقی و بیماری هایی از جمله دیابت، فشارخون بالا و 
سنگ کلیه را در طول زمان به همراه داشته باشد.

داروها

 عوارض خواب زیاد

برخی از بیماری ها و شرایط پزشکی مانند افسردگی، اضطراب، بیماری های قلبی، عوامل التهابی و نارسایی کبد می توانند عاملی 
برای خواب زیاد در سالمندان باشند.

با پیرشدن، ساختار خواب تغییر می کند و فعالیت های عملیاتی در سالمندان در طول شب کاهش می یابد. این 
می تواند منجر به خواب زیاد در طول روز شود.

مشکلات سلامتی

تغییرات در ساختار خواب

  ۱- نماد یک شــرکت- پل تاریخــی در بروجرد ۲- 
ســند- خواب کودکانه- دســتوروفرمان ۳- از کلمات 
ســوالی-  طرف وجهت- نغمه وبانــگ- لامپ صنعتي 
دوالکترودي ۴- سزاوارنفرین- پرولبریز- جواب مثبت 
۵- از بازیگران فقید ســریال امام علی)ع(- نوعی پارچه 
لطیف- واحدپول ژاپن 6- از درجــات نظامی- فیلمی 
به کارگردانی و نویســندگی محمدعلی ســجادی 7- 
سرکشی-  آخرین عدد یک رقمی- روییدنی سر- پادشاه 
عهد حضــرت ابراهیم)ع( ۸- باران کم- دومین شــهر 
بزرگ فات تبت- جنب وپهلو ۹- بندري در روســیه- 
زوبین-  پهلوان- شــیمی  کربنی ۱۰- قلعه تگزاس- ده 
هزار مترمربع ۱۱- شمردن- نخود- نظم وترتیب دقیق 
۱۲- شکننده- دوراندیشی- اقسام ۱۳- موضوع وسوژه- 
مادروطن-  طول عمر- دوش و شانه ۱۴- روشنایی ها- 
جذب کننده- پرنمکی ۱۵- رســمی در ایــام نوروز- 

فرودین وزیرین
  

۱- پروآکنده- کارگردان خانم ایرانی ۲- سپرده وامانت- سقف خانه- قسمتی از گوش ۳- فیلمی 
از حسن هدایت- ســام و تحیت ۴- قورباغه - از نگارخانه های بریتانیا- ســاحدار- نوبت بازی 
۵- آبشــویه- ویرگول- گوجه پخته شــده 6- نوعی پخت برنج- مقابل تجرد- دارای عزم و اراده 
7- میان ووسط- آهنگ سخن- مخفف هم او- ناتوان ۸- تقلبی- شیرحیوان تازه زا- یار خوشبخت 
عروس ۹- از برندهای گوشی همراه- نژاد مردم روسیه- سیاب- صاحب ودارنده ۱۰- کند زبان- 
اشعه مجهول-  زنبیل چوبی ۱۱- از نشانه های جمع  فارسی- بندری در نروژ- سدی در استان تهران 
۱۲- نخستین سوره قرآن کریم- از ســوغات یزد- نوعی آشــپزخانه- پراکندگی ۱۳- نژادی در 
آسیا- هنرپیشه فرانسوی ۱۴- نظریه- از جانوران دریایی- امدادرسانی ۱۵- کارگردان فیلم بدرود 

بغداد- یک جفت کفش

︴︣ات دلال و︠ 
︀﹜﹞ن︡ان   ︠واب ز︀د︨ 

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
 در دوران پیری، سالمندان به دلیل زمان آزادتر و کاهش فعالیت های روزانه، نیاز 

بیشتری به استراحت و خواب دارند، اما بیماری ها و مشکلات جسمی در این دوران 
شایع هستند و برای بهبود وضعیت جسمی و روحی، سالمندان نیاز به خواب و 

استراحت دارند. مصرف داروها نیز برای بهبود بیماری ها لازم است، اما عوارض جانبی 
مانند خواب آلودگی و گیجی در سالمندان رایج است. در صورت بروز این عوارض، 

بهتر است به پزشک خود گزارش دهید تا اقدامات لازم را انجام دهد و در صورت لزوم 
داروی دیگری تجویز کند. در کل، نیازهای خواب و استراحت سالمندان را مدنظر 

داشته باشید و اگر متوجه پرخوابی در سالمند شدید، به دنبال راه درمان باشید. 



خاطره بازی در دفینه

به دیدن یک دفینه دعوت می شوم، عنوانی که وقتی اسمش 
را می شنوند چشم شان برق می زند چه برسد به اینکه ببینند. 

میدان ونک، همان جایی که قبا فانفار بود را پیاده پی 
می گیرم و از خیابان ولیعصر میام بالا، از اهواز آمده ام و کوله 

روی شونه ام سنگینی می کند. 
مسیر خیابان ولیعصر را به داخل خیابان میرداماد کج می کنم 
و اندکی بعد دفینه را می بینم. کوچه دفینه و بعد مجموعه 
موزه های دفینه و هر بار که در دهه های هفتاد و هشتاد از کنار 
ساختمان دفینه رد می شدم بی آنکه وارد آن شوم ورودی اش را 
متفاوت می دیدم اما حالا بازگشایی اش مرا و دوستانم را به خود 
جذب کرده است.  وقتی این بار برای بازدید ویژه از موزه دفینه 
که در دل خود موزه هایی همچون »موزه پول«، »موزه آرایه ها 
و جواهرات« و »موزه هنر جهان« اختصاص داده است دعوت 
می شوم ابتدا نمای بیرونی موزه و پنجره هایش و مقدمات ورود 
که باید برای کفش ها پوشش پاها گذاشته شود و کیف و وسایل 
باید در کمد به بخش برود تا دست و پاگیر نباشد و به اشیا 
برخورد نکند نظرم را جلب کرد خوش برخوردی کادر موزه و 

توضیحات آنها هم که دیگه جای خود دارد. 
وقتی پرسیدم که کاربری این موزه در زمان ساخت چی بوده 
گفتند: »برای یک سوپرمارکت با معماری خاص و زیبا طراحی 
و ساخته شده بود که ظاهرا در زمان خود موفق به بهره برداری 
نشد.« در طراحی نما از یک قطعه قالب ریزی شده استفاده شده 
و این موزه هم برنده جایزه انجمن معماری جهانی شده است. 

وقتی در طبقه دوم و در راهرویی که قوس داشت تصمیم 
گرفتم عکس بگیرم پنجره های قرار گرفته شده در دور تا دور 
این بنا که بیضی شکل هستند و نور طبیعی در فضای داخلی از 
این طریق تامین می شود نظرم را بیشتر جلب کرد.  موزه دفینه 
خیابان میرداماد که با عنوان مجتمع فرهنگی سردار آسمانی 
معرفی می شود در اختیار بنیاد مستضعفان است بر اساس 
سبک یک معمار برجسته به نام »فرانک لوید رایت« طراحی و 
توسط »کمال کمونه«، »نظام عامری« و »ناصر کهنیم« در سال 
۱۳۴7 ساخته شده است در سبک این معمار اهمیت زندگی 

احترام به طبیعت و هماهنگی با آن نمود دارد. 
در مخازن موسسه موزه های بنیاد مستضعفان بیش از یک 
میلیون شی وجود دارد که حالا یک به یک بیرون کشیده شده 
و به نمایش در می آیند. آثاری که زمانی متعلق به درباریان شاه و 
منسوبان آنها بوده و بخشی هم در نتیجه حفاری های غیرمجاز 
به دست آمده است.  در موزه دفینه خاطره بازی بسیار صورت 
می گیرد. چون عاوه بر اشیای باستانی اشیای دیگری هم از 
دوران معاصر در گنجه های موزه دفینه پیش رویمان است 
که در ذهنمان آشنا به نظر می رسد. با پوششی که زیر کفشم 
قژ و قژ می کند ابتدا »موزه هنر جهان« و سپس »موزه آرایه ها 
و جواهرات« را به تماشا می نشینم که یکهو خبرنگاری از میان 
همکاران صدایم می زند تا در مقابل دوربین او درباره اینکه 
موزه دفینه چقدر اهمیت دارد صحبت کنم. آنقدر از اهمیتش 

می گویم تا اینکه وقت بازدید به پایان می رسد. 

گرانی و سختی زندگی 
مسئولان گرامی باور کنند تحمل در برابر سختی ها و 
مشکات اقتصادی را دیگر نداریم و برای تهیه بسیاری از 
اقام ضروری و مایحتاج روزانه نمی دانیم چه کار کنیم، 
به چه کسی پناه ببریم و از چه کسی بخواهیم که به این 
همه مشکات از قبیل: مسکن، بیکاری، فقر، گرانی و.... 

رسیدگی کند. 
اسدی از تهران

استخرها و کمبود آب
در فصل گرما شمال شهر تهران استخرهای خود را با آب 
شرب و شهری پر کرده و از آن استفاده می کنند. وقتی این 
همه مسئولان اعام می کنند که آب کم است پس چرا جلوی 

این کار گرفته نمی شود. 
اکبری از تهران

مشکلات اقتصادی
مردم به دلیل مشکات اقتصادی قادر به تهیه بسیاری از 
لوازم ضروری زندگی خود نیستند و حقوق کارمندان و قشر 
حقوق بگیر جامعه کفاف مخارج سنگین از جمله پرداخت 
به موقع اجاره خانه و از همه مهم تر تهیه مبلغ کان به منظور 

ودیعه را نمی دهد. 
یک شهروند از تهران

مستاجر
آیا مسئولان محترم می دانند که مستاجران چه وضعیت 
اسفباری را تحمل می کنند؟ بنده به عنوان یک کارگر بیشتر 
حقوقم را برای اجاره خانه می دهم. البته باید گفت انسان باید 
در گرداب باشد تا بتواند این سختی را درك کند شاید در بین 
مسئولان و نمایندگان مجلس مستاجر وجود ندارد و این زجر 

و سختی را فقط کارگران باید متحمل شوند. 
اصغری از تهران

شلوغی دادگاه ها
مسئولان چنانچه سری به دادگاه های خانواده بزنند، پی 
خواهند برد که ازدحام مراجعین به منظور دادخواست برای 
دریافت نفقه، حضانت از فرزند و طاق باعث شده ساعت ها 
وقت آنها هدر رود. پیشنهاد می شود برای رسیدگی وسهولت 

در کار مردم، شعبه های بیشتری دایر شود. 
حمیدی از تهران

آرمان ملی: سی ام مرداد، آموزش و پرورش اعام کرد 
که با هدف ارائه مشاوره به دانش آموزان کنکوری، بالغ بر 
7۰۰ پایگاه راه اندازی کرده است که در هر شهرستان، 
منطقه و ناحیه ۲ پایگاه انتخاب رشته یکی در مرکز 
مشاوره شهرستان، منطقه و ناحیه و دیگری در یکی 
از مدارس معین آن تشکیل شده است. گفته شده این 
پایگاه ها دارای تأییدیه فضای پایگاه و صاحیت تمامی 

عوامل اجرایی هستند. 
هرچند گفته شده مشاوران مدارس با شرط دارا بودن 
شایستگی های عمومی و حرفه ای و تخصصی اعم از 
دارابودن تخصص و تجربه در حوزه مشاوره تحصیلی و 
انتخاب رشته کنکور، تسلط به روش ها و فنون مشاوره 
تحصیلی و فرآیند انتخاب رشته کنکور، آشنایی با قوانین 
و مقررات، آیین نامه ها، شیوه نامه ها و دستورالعمل های 
مربوطه و آخرین تغییرات کنکور و شرکت در دوره ارتقای 

مهارت های تحصیلی، انتخاب شده اند. 
اما این فکر به ذهن ما و هرخواننده دیگری متبادر 
می شود که وقتی در حذف رشته )اگر صحبت های 
مسئولان دانشگاه هنر موثق باشد( چنین اشتباه های 
فاحشی رخ می دهد که رشته های اساسی و مهمی مثل 
سینما حذف شود، بدون شک سیستم های انتخاب رشته 
هم نمی توانند مبرا از خطا یا اشتباه در این کار حساس 
یعنی ارائه خدمات مشاوره انتخاب رشته به دانش آموزان و 
خانواده های آنان باشند. از طرف دیگر موسسات و اماکنی 
هم هستند که دیگر نام سیستم و ارگان و سازمانی را 
یدك نمی کشند و حالا بدل به بازارهایی برای سودجویی 
در انتخاب رشته افراد شده اند. و این در حالی است که 
آموزش و پرورش با ایجاد این پایگاه ها، اعام کرده که ارائه 
خدمات مشاوره انتخاب رشته کنکور به دانش آموزان صرفاً 
باید در پایگاه های معرفی شده و دارای تأییدیه از سوی 
اداره امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های 
اجتماعی وزارت آموزش و پرورش و نیز مراکز مشاوره و 
خدمات روانشناختی استان ها انجام شود و ارائه خدمات 

در سایر مراکز بدون مجوز ممنوع است. 
امسال یک میلیون و 6۰ هزار کنکوری مجاز به انتخاب 
رشته در ۵ گروه آزمایشی آزمون سراسری در دوره های 
مختلف روزانه، شبانه، پیام نور، غیرانتفاعی، پردیس های 
ند. اما کار این  بین المللی و دانشگاه فرهنگیان شده ا
کنکوری ها تمام نشده و یک غول دیگر سر راهشان قرار 
گرفته؛ انتخاب رشته که شاید به ویژه در سال های اخیر 
و با گرم شدن این بازار در کنار و پا به پای سایر بازارهای 

سیاه کنکور، رشد و رونقی قابل مشاهده به خود گرفته. 
هرچند که سازمان سنجش آموزش کشور، اعام کرده 
که سامانه راهنمای انتخاب رشته مجازی از عصر روز 
۳۱ مردادماه ۱۴۰۲ به تدریج برای گروه های آزمایشی 
مختلف در پایگاه اطاع رسانی سازمان سنجش فعال 
می شود و داوطلبان می توانند با کمک این سامانه با آگاهی 
کامل نسبت به انتخاب رشته اقدام کنند، اما همان طور 
که در ورودی گزارش اشاره شد، در کنار شک و شبهاتی 
که در خصوص دقت این سامانه و پایگاه و میزان اعتماد 
کنکوری ها و خانواده های آن ها به این تشکیات، وجود 
دارد، بحث انتخاب رشته های پولی با تبلیغات گسترده و 
هنگفت هم مطرح می شود تا کنکوری ها را به این گمان 
برساند که اگر برای انتخاب رشته این راه را نروند به 

دانشگاه هم راه پیدا نمی کنند. 
   مغزتان سوت می کشد

حالا چند سالی هست این بحث مطرح می شود که 
عده ای با دادن مشاوره های خاص که نیت های دیگری 
پسِ و پشت آن است کنکوری ها و خانواده هایشان را 
برای انتخاب رشته سرکیسه می کنند. کارشناس ها هم 
بارها گفته اند که این مراکز انتفاعی یا تخصصی اغلب 
دانشگاه خاصی را تبلیغ می کنند و دانش آموز را به انتخاب 
رشته هایی سوق می دهند که با شرایط بازار کار، استعداد 
یا عاقه دانش آموز خیلی ارتباط ندارد. آن ها توضیح 
داده اند که این مجموعه ها با هدایت دانش آموزان به 
رشته ها و دانشگاه های خاص تاش می کنند آمار دهند 
فان تعداد دانش آموز را در یک دانشگاه یا مرکز آموزش 
عالی جذب کرده اند. این اظهارات البته مربوط به سال های 
گذشته است و شما فکرش را کنید وضعیت و بازار سیاه 
انتخاب رشته در مقطع کنونی به چه وضعیتی رسیده؟ 
همین دیروز بود که رسانه ها از مبالغی نظیر 6 میلیون 
تومان، ۴ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان، ۱۰ میلیون تومان، 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و غیره یاد کرده و از این باور 
عامیانه هم بهره ها برده اند که هرچه قیمت بالاتر؛ کیفیت 

بهتر و انتخاب رشته عالی تر و دانشگاه مطلوب تر!
یکی از این موسسات مشاوره کنکور به خبرنگاری که 
خود را متقاضی انتخاب رشته معرفی کرده، گفته که در 
ابتدای کار، یک جلسه مشاوره توجیهی برگزار می کنند تا 
داوطلبان از خدمات ارائه شده آگاه شوند؛ در واقع تبلیغ 
خودشان و در بوق و کرنا کردن مرکزشان. گفته شده که 
هزینه جلسه یک ساعتی ۳۵۰ هزار تومان است و اگر 
داوطلب بخواهد که صفر تا صد انتخاب رشته را برایش 

انجام بدهند، باید مبلغ ۲ میلیون تومان بپردازد که با 
کسر۳۵۰ هزار تومان مشاوره، می شود به عبارتی، یک 
میلیون و 6۵۰ هزار تومان. مرکز دیگری که به صورت 
تلفنی مشاوره می دهد، هزینه ۱۵ دقیقه مشاوره را ۳۰۰

هزار تومان تعیین می کند.  با مراکز دیگری اگر تماس 
بگیرید تا از نرخ آن ها مطلع شوید، مغزتان سوت می کشد 
با اسم هایی مثل انتخاب رشته وی آی پی و طبقاتی شدن 

انتخاب رشته؛ 
یکی از این مراکز به خانواده ها گفته »خدمات برای 
دانش آموزانی که در همین موسسه کاس های آمادگی 
کنکور خود را گذرانده اند، 6 میلیون تومان و برای کسانی 
که به صورت آزاد از خدمات انتخاب رشته مرکز استفاده 
می کنند، ۸ میلیون تومان است. اگر بخواهید در دانشگاه 
دولتی انتخاب رشته کنید، هزینه آن ۴میلیون تومان 
می شود، هزینه انتخاب رشته در دانشگاه آزاد ۳ میلیون 
تومان و انتخاب رشته برای رشته های بدون کنکور ۲

میلیون تومان است.«
اما نرخ مشاوره اساتید با سایر مشاوران مراکز هم با 
یکدیگر متفاوت است و وقتی متقاضی خدمات مشاوره ای 
از اساتید مرکز را جویا شوید، حدود ۲ تا ۴ میلیون تومان 
به نرخ مشاوره افزوده می شود. برخی دیگر از مراکز 
می گویند که ماك انتخاب رشته فقط رتبه و تراز کارنامه 
نیست و آنها با در نظر گرفتن شرایط سهمیه ها می توانند 
طوری انتخاب رشته کنند که فرزند شما با وجود رتبه 
بالا در دانشگاه و رشته ای قبول شود که در حالت معمول 
محال به نظر می رسد. آن ها می گویند که چنین انتخاب 
رشته هایی هنر آن ها است و موارد آن هم کم نبوده؛ نرخ 
چنین انتخاب رشته های شگفت انگیزی به ۲۰ میلیون 
تومان هم می رسد.  از داوطلبان اما اگر بپرسید به شما 
می گویند که هزینه مشاوره مراکز شمال شهر با مراکز 
جنوب شهر تفاوت قابل توجهی دارد، متوسط نرخ اعام 
شده در جنوب شهر یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان تا ۵
میلیون تومان و در مراکز شمال شهر این نرخ ها ۳ میلیون 

تا ۱۰ میلیون تومان بوده است. 
این گزارش را با یک سوال به پایان می بریم و اینکه 
و  نظارتی، حاکمیتی  اشراف سیستم های  با وجود 
وزارتخانه ای نسبت به سودجویی و عمل خاف اخاق 
موسسات تعیین رشته و رشد قارچ گونه آن چرا هیچ 
اقدامی در جهت برچیدن این اماکن صورت نمی گیرد و 
اگر سود و منفعت این موسسات را پیگیری کنیم به چه 

افراد، اشخاص یا موسساتی می رسیم؟
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یادداشت

اخبار کوتــــاه

روى خط آرمان ملی

۱۰۰ سال کمتر از استاندارد جهانی
دبیر انجمن نت ایران با این بیان که در 
کشورهای پیشرفته براساس الگوها و اقداماتی 
که صورت می پذیرد عمر مفید یک بیمارستان 
۱۰۰ تا ۱۵۰ سال طراحی می شود گفت؛ 
میانگین عمر مفید  ما  متاسفانه در کشور 
بیمارستان ها بین ۳۰ تا ۴۰ سال است که بعد 

از آن دچار فرسودگی می شوند. 
به گزارش انجمن نت ایران، نوید نصر دبیر 
انجمن نت ایران با بیان این مهم که امروزه 
یکی از ضروریات در حوزه نظام سامت و 
درمان هر کشور توجه ویژه به اهمیت نقش 
تجهیزات و اقام پزشکی است، اظهار داشت؛ 
هر چقدر تجهیزات و اقام پزشکی چارچوب 
و روال استانداردی برای کارکردشان داشته 
باشند می توانند تاثیر پذیری بیشتری در بهبود 
نظام سامت و درمان کشور ایجاد کنند.  او 
گفت؛ بر اساس تحقیقات و مطالعات انجام 
شده بیش از ۳۰ درصد از هزینه های هر تخت 
بیمارستانی به تامین تجهیزات و اقام پزشکی 
مرتبط است که اگر یک نظام مدیریت نگهداری 
و بهره برداری صحیح و اصولی از این تجهیزات 
باشد می تواند باعث ارتقای کارکرد و کاهش قابل 
توجه هزینه های عملیاتی نظام سامت و درمان 

و در راس آن بیمارستان ها گردد. 

نیاز به 2۰ هزار اتوبوس
 تا سال ۱4۱4

و  راه  وزیر  افندی زاده، معاون  شهریار 
از مجوز  یلنا  ا با  شهرسازی، در گفت وگو 
مجلس و دولت برای واردات ۵هزار دستگاه 
اتوبوس با کارکرد حداکثر تا ۵ سال خبر داد 
و گفت: واردات ۵ هزار دستگاه اتوبوس در 
قانون بودجه امسال می تواند در صورت تحقق 
تحولی را در این زمینه برای کشور داشته 
باشد و شرکت هایی که دارای کارت بازرگانی 
هستند، می توانند نسبت به ثبت سفارش اقدام 
کنند که البته مباحث رعایت استانداردهای 
سازمان استاندارد، محیط زیست، گمرك و... 
در نظر گرفته شود.  معاون حمل و نقل وزارت 
راه وشهرسازی درباره میزان کمبود اتوبوس  
در ناوگان تاکید کرد: در طرح جامع حمل 
و نقل کشور برای افق سال ۱۴۱۴، بیست 
هزار دستگاه اتوبوس فعال در ناوگان حمل و 
نقل جاده ای پیش بینی شده  است که از این 
تعداد اتوبوس تا سال گذشته ۱۴ هزار دستگاه 
فعال بود اما به دلایلی از جمله موضوعات 
اقتصادی بخشی از این ناوگان از سمت حمل 
و نقل عمومی به سمت حمل و نقل خصوصی 
و خدمات دیگر از جمله جابه جایی کارکنان 

کارخانه ها رفته اند. 

گسل شمال تهران حرکت معنی 
داری ندارد

مهر به نقل از اداره کل نقشه برداری زمینی و 
بنیادی نوشت در پی وقوع زمین لرزه با بزرگای 
۳.۹ ریشتری ۲۸ مرداد ماه، سازمان نقشه 
برداری کشور با استفاده نتایج به دست آمده 
از سری های زمانی و میدان سرعت و استرین 
شبکه ایستگاه های دائمی ژئودینامیک سازمان 
نقشه برداری کشور، نشان می دهد که گسل 
شمال تهران دارای حرکت یا نرخ لغزش معنی 
داری نیست و تنش رها شده از این زلزله قطعه 
گسل مشا با بزرگای ۳.۹ ریشتری آن را تحریک 
نکرده است و تغییری در نرخ لرزه خیزی آن 
مشاهده نشده است و هم اکنون در مرحله بین 
لرزه ها و قفل شدگی و تجمع تنش قرار دارد که 
تطابق خوبی با نگاشته های لرزه نگاری نیز دارد. 

خیزش گرد و خاك 
در جنوب تهران

بر اساس اعام اداره کل هواشناسی استان 
تهران، آسمان استان طی چهار روز آینده صاف 
تا قسمتی ابری خواهد بود، اما رخداد وزش باد 
همراه با خیزش گرد و خاك و کاهش نسبی 
کیفیت هوا در نیمه جنوبی استان دور از انتظار 
نیست. براساس بررسی نقشه های پیش یابی و 
تحلیل الگوهای همدیدی وضعیت جوی استان 
تهران، آسمان استان طی چهار روز آینده صاف 
تا قسمتی ابری در بعضی ساعت ها همراه با وزش 
باد و گاهی افزایش سرعت وزش باد به ویژه در 

جنوب و غرب و ارتفاعات استان خواهد بود. 

ماجرای قطع درخت آرزوها 
ایرنا نوشت: قطع درختی خشکیده در بافت 
تاریخی و فرهنگی شیراز که در بین مردم به 
درخت آرزوها شناخته می شد باعث حاشیه 
سازی خصوصا در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی شده است.  این درخت که طی 
سال های اخیر خشکیده شده بود با نمادهایی 
تزیین و بین مردم به درخت آرزوها معروف بود. 
برچیدن این درخت توسط مدیریت شهری 
واکنش بسیاری از کاربران شبکه های اجتماعی را 
در پی داشته و موجب اعتراض فعالین اجتماعی و 
شهری شده است.  شهرداری منطقه هشت شیراز 
در صفحه شخصی خود در شبکه های مجازی 
اطاعیه ای در این باره منتشر کرده است که در 
آن آمده است: به دلیل خشک بودن و پوسیدگی 
داخل تنه درخت محوطه جلوخان مسجد 
وکیل؛ به استحضار می رساند در زمان وزش 
باد شاخه های درخت شکسته و خطراتی برای 

شهروندان و گردشگران داشته است. 

مجتبی گهستونی
 فعال میراث فرهنگی

بعد از گذشت سه ماه، جمعی از کارگران بیکار شده داروگر تهران خواستار مشخص شدن وضعیت شغلی و وصول مطالبات خود شدند

شرکت داروگر بلاتکلیفیکارگران بیکارشده
آرمان ملی: سه ماه پیش بود که خبری در حوزه کارگری 
منتشر شد که البته تنه ای شدید به اقتصاد و وضعیت بغرنج 
کارخانه ها و تولیدات در ایران هم می زد؛ داروگر این برند نام آشنا 
و نوستالژیک تعطیل شد. مسئولان  کانون عالی شوراهای اسامی 
کار کشور دلیل این تعطیلی را اینطور اعام کردند که شرکت 
داروگر به دلیل اختاف هایی که با اداره مالیات پیدا کرده و بسته 
شدن حساب هایش تعطیل شده. آنها توضیح دادند که کارفرما 
به این بهانه شروع به اخراج تعداد زیادی از کارگران خود کرده و 
هلدینگ داروگر با مجموعه مافوق خود به بخش خصوصی واگذار 
شده ضمن اینکه طی سال های گذشته هم دچار مشکاتی بوده. 
با این حال و در روز دهم خرداد ماه، داروگر هنوز نرفته، بازگشت 
و لااقل خبرها این را می گفتند. در این تاریخ، علی خدایی، 
نایب رئیس کانون عالی شوراهای اسامی کار کشور گفت که 
پلمب کارخانه داروگر باز شده و کارگران اخراجی به محل کار 
خود بازگشته اند. بعد هم دیگر خبری جدی درباره داروگر منتشر 
نشد تا همین روز گذشته که گزارشی از باتکلیفی کارگران 
تعدیلی »داروگر تهران« در رسانه ها منتشر شد با این خبر 
تکمیلی که روند پی گیری پرونده کارگران طولانی شده است. 

حدود سه ماه از باتکلیفی شغلی نزدیک به ۵۰کارگر تعدیلی 
کارخانه داروگر تهران می گذرد و طبق گزارش کارگران؛ فعالیت 
این کارخانه با ۳۳کارگر همچنان ادامه دارد. کارگران تعدیلی نیز 

در خارج از کارخانه پیگیر وصول مطالبات خود هستند. 
خبرگزاری کار ایران بااعام این خبر نوشت: جمعی از 
»کارگران بیکار شده داروگر تهران« خواستار مشخص شدن 

وضعیت شغلی و وصول مطالبات خود شدند. 
    درمانده از تامین معیشت

کارخانه داروگر تهران که در کیلومتر ۱7جاده قدیم تهران 
به کرج واقع شده، از روزهای نخست خرداد ماه سال جاری به 
دلیل مشکات مالی برای چندمین بار به حالت تعطیلی موقت 
درآمد، بنابراین کارگران شاغل در آن؛ قبل و بعد از تعطیلی؛ طی 

چند مرحله تعدیل و بیکار شدند که در نهایت حدود ۵۰کارگر با 
سوابق حداقل ۱۰ و حداکثر ۲۵ سال با ثبت شکایت در سامانه 
جامع روابط کار پیگیر مطالبات خود هستند.  یکی از کارگران 
داروگر تهران، می گوید: هر چند کارفرما فعالیت کارخانه را بعد 
از چندین مرحله وقفه از سر گرفت اما تعداد کمی )حدود ۳۳
نفر( از کارگران به کار سابق خود بازگشتند و هم اکنون حدود 
۵۰ کارگر دیگر در بیرون از کارخانه پیگیر بازگشت به کار و 
وصول مطالبات خود هستند.  او مشکل بیکاری خود را اینگونه 
تشریح می کند که در حدود سه ماهی  که بیکار بوده ام در 
جست وجوی کار به واحدهای صنعتی و خدماتی زیادی مراجعه 
کرده ام اما به دلیل شرایط سنی ام؛ تا این لحظه هیچ کاری برای 

من و شمار دیگری از همکارانم پیدا نشده است. 
این کارگر با اشاره به اینکه با رفع کامل مشکات کارخانه 
داروگر تهران، حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰کارگر به صورت مستقیم 
مشغول به کار خواهند شد، ادامه می دهد: کارگرانی که در 
بیرون کارخانه در انتظار کار هستند، مشکات معیشتی زیادی 

دارند. فقط تعداد معدودی با انجام کارهایی نظیر دستفروشی، 
مسافرکشی و نگهبانی واحدهای تولیدی و مسکونی؛ معیشت 
خود را تامین می کنند اما بقیه هنوز نتوانسته اند برای خود 
شغلی پیدا کنند.  او می گوید: »درحالی من و سایر همکارانم به 
دنبال ایجاد شرایط برای بازگشت به کار هستیم که مسئولان 
استانی می توانند مشکات مالی این کارخانه را برطرف کنند. 
اما مدیریت شرکت داروگر در شرایطی که به دلیل مشکات 
اقتصادی حتی قادر به پرداخت دستمزد کارگران موجود نیست 
اعام کرده؛ کارگرانی می توانند به کارخانه بازگردند که شرایط 
نامناسب مالی کارخانه را بپذیرند.«  این کارگر با ابراز تاسف از 
بی توجهی مسئولان استان تهران در پیگیری وضعیت کارگران 
شاغل و بیکار شده شرکت داروگر تهران، توضیح می دهد که »در 
حال حاضر دو خط شامپو کوزه ای و مایع ظرفشویی ریکا فعالیت 
خود را آغاز کرده و ما انتظار داریم کارفرما مطالبات کارگرانی 
که سال های عمر خود را در این کارخانه سپری کرده اند را زودتر 

پرداخت کند.«
بر اساس آنچه او می گوید: هر یک از کارگران تعدیل شده 
داروگر با حداقل ۱۰ یا حداکثر ۲۵ سال سابقه کار در آستانه 
بازنشستگی هستند اما به دلیل عدم تسویه حساب و فاصله 
بیمه ای که بعد از بیکاری در سوابق بیمه ای آن ها ایجاد شده، 
امکان بازنشسته شدن برایشان فراهم نمی شود.  کارگران از 
طولانی شدن روند پیگیری پرونده شان در سامانه جامع روابط 
کار انتقاد دارند و می گویند که بعد از سه ماه بیکاری هنوز 
هیچیک از کارگران تحت پوشش بیمه بیکاری قرار نگرفته اند. 
به گفته آن ها »با اعتراضات مکرر کارفرما، مسیر احقاق حق 
کارگران اخراجی داروگر طولانی شده است. کارگران مطالبات 
سنواتی، اضافه کار، حق مرخصی های چندین ماهه و دست کم 
۱۰ ماه حق بیمه پرداخت نشده طلبکارند که مسیر طولانی 
رسیدگی به پرونده های کارگری آن ها را مستاصل کرده 

است.« 

کارگرانى کــه در بیرون کارخانه در 
انتظار کار هستند، مشکلات معیشتى 
زیادى دارند. فقط تعداد معدودى با 
انجام کارهایى نظیر دستفروشــى، 
مسافرکشــى و نگهبانى واحدهاى 
تولیدى و مســکونى؛ معیشت خود 
را تامیــن مى کنند اما بقیــه هنوز 
نتوانسته اند براى خود شغلى پیدا 

کنند

 آموزش و پرورش اعلام کرده ارائه خدمات مشاوره انتخاب رشته کنکور به دانش آموزان صرفاً باید در پایگاه های معرفی 
شده و دارای تأییدیه از سوی اداره امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی وزارت و نیز مراکز 

مشاوره و خدمات روانشناختی استان ها انجام شود و ارائه خدمات در سایر مراکز بدون مجوز ممنوع است

ه بازی در دفینهه بازی در دفینهه بازی در دفینه

 آموزش و پرورش اعلام کرده ارائه خدمات مشاوره انتخاب رشته کنکور به دانش آموزان صرفاً باید در پایگاه های معرفی  آموزش و پرورش اعلام کرده ارائه خدمات مشاوره انتخاب رشته کنکور به دانش آموزان صرفاً باید در پایگاه های معرفی 

︡﹫︪﹊ ﹊︪﹫︡﹜︴﹀︀ ک︀رت︋  ﹜︴﹀︀ ک︀رت︋ 

بازار مشاوره انتخاب رشته داغ است ؛ از یک میلیون و پانصدهزار تومان  تا بازار مشاوره انتخاب رشته داغ است ؛ از یک میلیون و پانصدهزار تومان  تا 1010 میلیون میلیون
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دستگیری سارقان موتور و دوچرخه 
جانشین فرمانده انتظامی استان البرز از دستگیری ۵ 
سارق موتورسیکلت و دوچرخه با اعتراف به ۳۱ فقره سرقت 
در شهرستان کرج خبر داد. سرهنگ محمد نادربیگی بیان 
داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت متوالی موتورسیکلت 
و دوچرخه در مناطق مختلف شهر کرج، بررسی و رسیدگی 
به موضوع در دستور کار ماموران انتظامی این شهرستان 
قرار گرفت. وی افزود: بررسی های اولیه ماموران حکایت از 
این داشت که سارقان در یک باند ۵ نفره از غفلت شهروندان 
سوءاستفاده کرده و در ساعات مختلف شبانه روز اقدام به 
سرقت موتورسیکلت و دوچرخه آن ها می کنند. جانشین 
لبرز تصریح کرد: در ادامه با  فرمانده انتظامی استان ا
تاش های بی وقفه ماموران کانتری ۱۱ کرج مخفیگاه هر ۵ 
سارق شناسایی و با هماهنگی قضائی در عملیات های ضربتی 
همه آن ها دستگیر شدند. این مقام انتظامی با اشاره به 
کشف ۳ دستگاه موتورسیکلت سرقتی از مخفیگاه متهمان، 
اظهار داشت: سارقان در تحقیقات تکمیلی و بازجویی های 
به عمل آمده تاکنون به ۲۸ فقره سرقت دوچرخه و ۳ فقره 
موتورسیکلت اعتراف کرده اند. سرهنگ نادربیگی با بیان 
اینکه همه مالباختگان این پرونده شناسایی و به همراه 
متهمان پرونده برای انجام مراحل قانونی به مرجع قضائی 
معرفی شدند، از شهروندان خواست: در صورت مشاهده 
هرگونه موارد مشکوك موضوع را به مرکز فوریت های پلیسی 

۱۱۰ اطاع دهند.

انهدام باند قاچاق موادمخدر 
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ از کشف 6۸ 
کیلوگرم تریاك و دستگیری ۴ نفر قاچاقچی مواد افیونی طی 
عملیات انتظامی در اتوبان آزادگان خبر داد. سرهنگ حسین 
باباپور در تشریح جزئیات این خبر اعام داشت: با انجام رصد 
و پایش و پیگیری های شبانه روزی و فعالسازی گشت های 
آشکار و پنهان پلیس مبارزه با موادمخدر فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ در محورها و بزرگراه های منتهی به پایتخت، 
مأموران به یکدستگاه خودرو زانتیا با ۴ سرنشین در حوالی 
بزرگراه آزادگان مشکوك و با استفاده از گشت آشکار نسبت 
به صدور دستور ایست و توقف اقدام کردند. وی افزود: 
متهمان بدون توجه به دستور پلیس اقدام به حرکات مارپیچ 
و رانندگی پر سرعت و خطرناك به راه خود ادامه داده که در 
راستای صیانت از شهروندان در حال تردد در بزرگراه به ناچار 
با اخطار ایست و شلیک هوایی قصد توقف سوژه را داشته که با 
متهم بی توجهی و اقدام به فرار می نماید که در نهایت با اجرای 
طرح مهار و شلیک دقیق سرتیم عملیات لاستیک خودرو 
مورد اصابت گلوله قرار گرفته و در نهایت متوقف و متهمان نیز 
دستگیر شدند. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ 
در پایان خاطرنشان کرد: با توقف خودرو در بازرسی دقیق 
از خودرو 6۸ کیلو گرم تریاك کشف شد. این مقام انتظامی 
تصریح کرد: متهمان به پلیس مبارزه با موادمخدر تهران 
بزرگ منتقل و پس از انجام تحقیقات تکمیلی و بازجویی های 

فنی جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شدند.

توقیف ۳۱ دستگاه ماینر 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف و توقیف ۳۱ 
دستگاه ماینر غیرمجاز از یک واحد دامپروری در قم خبر 
داد. سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: در راستای مقابله 
با پدیده شوم قاچاق و جمع آوری دستگاه های ارز رمز 
دیجیتال غیرمجاز در سطح استان، با اقدامات پلیسی صورت 
گرفته توسط ماموران پاسگاه انتظامی لنگرود قم با همکاری 
تیم های حراست و بازرسی لوازم اندازه گیری شرکت توزیع 
نیروی برق استان، تعداد ۳۱ دستگاه ماینر فعال از یک واحد 
دامپروری کشف و توقیف شد. وی افزود: این تعداد دستگاه 
استخراج رمز ارز معادل ۱۵۰ خانوار برق مصرف می کرد. 
فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: یک نفر متهم در 
این رابطه دستگیر و پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی 

معرفی شد. 

۳۵ سارق خودرو دستگیر شدند
از شناسایی و  رئیس پلیس آگاهی خراسان جنوبی 
دستگیری ۳۵ سارق با اجرای اولین طرح عملیاتی مبارزه 
با سارقان محتویات داخل خودرو در این استان خبر 
داد. سرهنگ کاظم صادقی گفت: اولین طرح مبارزه با 
سارقان محتویات داخل خودرو به مدت سه روز در استان 
خراسان جنوبی با استفاده حداکثری از امکانات و تجهیزات 
فنی پلیس اجرایی شد. وی افزود: در این طرح با انجام 
اقدامات و تحقیقات گسترده پلیسی، ۳۵ نفر سارق دستگیر 
شدند که در بازجویی ها به ۵۹ فقره سرقت اعتراف کردند 
و برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شدند. 
رئیس پلیس آگاهی استان خراسان جنوبی بیان کرد: ۵ 
دستگاه خودرو و ۵ دستگاه موتورسیکلت سرقتی نیز در این 
عملیات کشف شد. وی با تاکید بر این نکته که شهروندان 
وسایل نقلیه خود را به تجهیزات ایمنی و پیشگیری از سرقت 
مجهز کنند، گفت: همچنین از پارك کردن وسایل نقلیه در 
نقاط تاریک و خلوت خودداری شود و شهروندان در صورت 
مشاهده هرگونه موارد مشکوك موضوع را از طریق ۱۱۰ به 

پلیس اطاع دهند. 

بیش از 2 هزار نخ سیگار کشف شد
 فرمانده انتظامی شهرستان محات، از کشف ۲ هزار و 
۲۸۰ نخ سیگار قاچاق از یک واحد صنفی در این شهرستان 
خبر داد. سرهنگ »رضا جنتی« گفت: در پی کسب خبری 
مبنی بر فروش سیگار قاچاق در یک واحد صنفی متخلف 
در شهرستان محات، بافاصله بررسی موضوع در دستور 
کار پلیس قرار گرفت. وی افزود: ماموران امنیت عمومی 
شهرستان محات پس از شناسایی واحد صنفی موردنظر و 
انجام تحقیقات و اطمینان از صحت خبر، با هماهنگی مقام 
قضائی در بازرسی از این واحد، ۲ هزار و ۲۸۰ نخ سیگار قاچاق 
را کشف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان محات ارزش 
این محموله سیگار را ۱۰۰میلیون ریال عنوان کرد و افزود: 
متصدی این واحد صنفی پس از تشکیل پرونده مقدماتی، 
به منظور سیر مراحل قانونی به مراجع ذیصاح معرفی شد. 

کــوتــاه

دستگیري سارق با 22 فقره سرقت
فرمانده انتظامي استهبان از دستگیري 
سارق باغات، اماکن خصوصي و دولتی و 
کشف ۲۲ فقره سرقت در این شهرستان 
خبر داد. سرهنگ حسین اکبرپور بیان کرد: 
در پي وقوع چندین فقره سرقت از باغات، 
اماکن خصوصي و دولتی در سطح شهرستان 
استهبان، شناسایي سارق یا سارقان در دستور 
کار ماموران انتظامي قرار گرفت. وي افزود: 
مأموران پلیس آگاهی تحقیقات خود را آغاز 
و با اقدامات تخصصي موفق شدند در این 
خصوص یک سارق را شناسایي و با هماهنگي 
قضایي وي را در مخفیگاهش دستگیر کنند. 
فرمانده انتظامي استهبان با بیان اینکه متهم 
در تحقیقات پلیسي به ۲۲ فقره سرقت از 
باغات، اماکن خصوصي و دولتی اعتراف کرد، 
عنوان داشت: پس از تشکیل پرونده سارق 

روانه دادسرا شد.

کشف محموله میلیاردی قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان نائین از کشف 
انواع کالای خارجی قاچاق به ارزش ۱۰ 
میلیارد ریال در عملیات مأموران انتظامی این 
فرماندهی خبر داد. سرهنگ هادی کیان مهر 
بیان داشت: مأموران مستقر در ایستگاه ایست 
و بازرسی شهید شرافت نائین در راستای 
اجرای طرح تشدید مقابله با قاچاق کالا و 
ارز حین کنترل خودرو های عبوری به ۳ 
دستگاه کامیون مشکوك و آن ها را جهت 
بررسی متوقف کردند. وی افزود: ماموران 
ضمن هماهنگی با مرجع قضائی به بازرسی 
از این خودروها پرداخته که در بازرسی انجام 
شده اموالی از قبیل ۲ دستگاه یخچال، یک 
کولر گازی، یک آبسرد کن، ۳ تن میوه انبه، 
۳ دستگاه تلویزیون و سینما خانواده، ۵6 
جفت کفش بچه گانه و ۲۴ عدد چسب که 
همگی خارجی و فاقد اسناد و مدارك قانونی و 
معتبر گمرکی بوده را کشف می کنند. فرمانده 
انتظامی شهرستان نائین با اشاره به اینکه 
ارزش اموال از سوی کارشناسان مربوطه ۱۰ 
میلیارد ریال برآورد شده است، تصریح کرد: 
در این خصوص ۵ متهم دستگیر که پس از 
تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به 

مرجع قضائی تحویل داده شدند.

۱8 فقره سرقت کشف شد
فرمانده انتظامی شهرستان سنندج از 
دستگیری یک نفر سارق سابقه دار با کشف 
۱۸ فقره سرقت در این شهرستان خبر داد. 
سرهنگ علیرضا مرادی، اظهار داشت: در پي 
وقوع چندین فقره سرقت قطعات و محتویات 
داخل خودرو، رسیدگي به موضوع در دستور 
کار مأموران انتظامی شهرستان قرار گرفت. 
وی افزود: مأموران کانتری ۱۳ با انجام 
اقدامات پلیسی موفق شدند یک نفر سارق 
سابقه دار را شناسایی و  با هماهنگی قضائی 
وی را  دستگیر کنند. این مقام انتظامی 
بیان داشت: متهم در بازجویی ها به تعداد 
۱۴ فقره سرقت محتویات داخل خودرو و 
۴ فقره سرقت از اماکن خصوصی اعتراف 
کرد. فرمانده انتظامی شهرستان در خاتمه 
تصریح کرد: در ادامه تحقیقات یک نفر مالخر 
شناسایی که پس از دستگیری به همراه متهم  

به مرجع قضایی معرفی شدند.

جمع آوری 8۰ معتاد متجاهر
فرمانده انتظامی شهرستان اسامشهر از 
جمع آوری ۸۰ معتاد متجاهر و کارتن خواب 
طی ۲۴ ساعت گذشته در این شهرستان 
خبر داد. ، سرهنگ محمدرضا علیزاده گفت: 
طرح ارتقاء امنیت اجتماعی، با موضوع 
جمع آوری معتادان متجاهر و خطرناك 
جهت زیباسازی چهره شهر و کاهش سایر 
جرائم اجرا شد. وی افزود: طی اجرای این 
طرح ۸۰ معتاد متجاهر و خطرناك توسط 
ماموران پلیس جمع آوری و به کمپ های 
ترك اعتیاد منتقل شدند. علیزاده در خبری 
دیگر عنوان کرد: سارقی حرفه ای منزل با 
۱۰ فقره سرقت در اسامشهر شناسایی و 
دستگیر شد. این مسئول خاطرنشان کرد: در 
پی وقوع چند فقره سرقت منزل دستگیری 
سارق و یا سارقان در دستور کار پلیس آگاهی 
قرار گرفت. به گفته علیزاده، ماموران پس از 
بررسی  های صورت گرفته موفق شدند در این 
ارتباط یک نفر را شناسایی و دستگیر کنند. 
وی یادآور شد: متهم پس از دستگیری در 
بازجویی های به عمل آمده با مشاهده ادله 
و مستندات پلیسی لب به اعتراف گشوده 
و به ۱۰ فقره سرقت منزل از نقاط مختلف 

شهرستان اسامشهر اعتراف کرد.

رئیس پلیس فتا فراجا از کشف پرونده 
کاهبرداری ۲۰ میلیارد ریالی با ارسال 
پیامک »نیاز فوری مالی و درخواست وجه به 
مخاطبان کاربران« خبر داد و گفت: تاکنون 
۳۰۰ فقره پرونده در این خصوص مورد 
شناسایی قرار گرفته است. سردار وحید مجید 
اظهارکرد: با وصول پرونده های متعددی به 
یکی از واحدهای پلیس فتا کشور با موضوع 
کاهبرداری در قالب هک حساب کاربری 
شبکه اجتماعی شهروندان و درخواست وجه 
از مخاطبان آنها، موضوع به صورت ویژه در 
دستور کار کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت. 
رئیس پلیس فتا فراجا افزود: متهمان پرونده 
با دسترسی غیرمجاز به حساب های کاربری 
شهروندان، اقدام به ارسال پیامی مبنی بر »نیاز 
فوری مالی و درخواست وجه« به مخاطبان 
کاربر با عنوان و هویت وی کرده و با توجه 
به دریافت پیام از شناسه کاربری قربانی )که 
عموما از بستگان و آشنایان وی هستند( و 
اعتماد ایجاد شده، دریافت کنندگان پیام اقدام 
به واریز وجه به حساب های بانکی معرفی شده 

از سوی مجرمان می کردند. مجید ادامه داد: با 
بررسی های تخصصی و اقدامات فنی صورت 
گرفته توسط کارشناسان پلیس فتا در نهایت 
متهمان اصلی پرونده در استان های مرکزی 
و شرقی کشور مورد شناسایی قرار گرفتند و 
پس از اخذ مجوزهای قضائی دستگیر شدند 

و در تحقیقات صورت گرفته به کاهبرداری 
اعتراف کردند. وی افزود: در بررسی های 
صورت گرفته تاکنون تعداد ۳۰۰ فقره پرونده 
مرتبط با متهمان با ارزش ریالی بالغ بر ۲۰ 
میلیارد ریال شناسایی شده است. رئیس 
پلیس فتا فراجا اضافه کرد: برابر اقدامات فنی 

و تخصصی صورت گرفته از سوی واحدهای 
پلیس فتا استان ها، از ابتدای سال جاری ۱۱۲ 
فقره پرونده مهمه و کثیرالشاکی در زمینه 
کاهبرداری رایانه ای شناسایی که در این 
رابطه ۲۰۴ نفر دستگیر و به مراجع قضائی 
معرفی شده اند. وی در ادامه گفت: مردم توجه 
داشته باشند چنانچه در شبکه های اجتماعی 
و یا بستر پیامک، پیامی از دوستان و آشنایان 
مبنی بر درخواست وجه دریافت کردند حتما 
قبل از انتقال وجه هماهنگی تلفنی با مالک 
خط، صفحه یا حساب کاربری انجام دهند و 
پس از اطمینان از صحت درخواست نسبت به 
واریز وجه اقدام کنند. به گزارش پایگاه خبری 
پلیس مجید به عموم مردم هشدار داد: هرگونه 
تماس تلفنی یا ارتباط از طریق پیام رسان های 
مجازی و درخواست اطاعات شخصی از جمله 
کدهای پیامک شده به تلفن همراه به منظور 
فعال سازی حساب های کاربری، کاهبرداری 
با هویت کاربر هستند، لذا هرگز به این قبیل 
پیام ها و تماس ها توجه نکنند و کدهای 

دریافتی را در اختیار هیچ کس قرار ندهند.

︀ ار︨︀ل پ﹫︀﹝ک کلاهب︣داری 2۰ ﹝﹫﹙﹫︀ردی︋ 

فرمانده انتظامی شهرستان مرودشت از دستگیری قاتل 
فراری با تاش پلیس کمتر از ۴۸ ساعت دریکی از محات 
این شهرستان خبر داد. سرهنگ فرشید زینلی بیان داشت: 
فردی در یکی از محات مرودشت ۳ نفر را با ساح کلت 
کمری به قتل رسانده و متواری شد که بافاصله شناسایی 
و دستگیری قاتل فراری در دستور ویژه پلیس قرار گرفت. 
وی افزود: با توجه به حساسیت موضوع، از نخستین ساعات 
وقوع این جنایت، دستگیری متهم با جدیت در دستور کار 

ماموران پلیس آگاهی این فرماندهی قرار گرفت و اقدامات 
فنی گسترده ای به منظور شناسایی محل اختفای وی 
آغاز شد. این مقام انتظامی ادامه داد: سرانجام کمتر از  ۴۸ 
ساعت با پیگیری شبانه روزی فرمانده انتظامی شهرستان، 
ماموران پلیس آگاهی موفق شدند قاتل را در یکی از 
روستاهای این شهرستان دستگیر و یک قبضه اسلحه 
کلت کمری به همراه ۱۲ تیر نیز کشف کردند. سرهنگ 
زینلی با اشاره به اینکه در سوابق متهم ارتکاب یک مورد 

قتل در سال ۹6 و محکومیت به قصاص وجود داشته 
که با  جلب رضایت اولیای دم  از زندان آزاد شده است، 
خاطرنشان کرد: این قاتل ۲6 ساله به قتل جوان  ۲6 ساله 
به دلیل اختاف حساب و قتل برادر و خواهر زن برادرش 
۲6 و ۲۴ ساله به دلیل اختاف خانوادگی اعتراف کرد که 
در این راستا متهم برای تحقیقات بیشتر در اختیار ماموران 
پلیس آگاهی قرار گرفت تا پس از تکمیل پرونده تحویل 

مقام قضائی قرارگیرد.

دستگیرى قاتل فرارى 

فرمانده انتظامی کهنوج از آزادی یک 
مرد میانسال از دست عامان گروگانگیری و 
بازگشت این فرد به خانواده اش پس از۱7 روز 
خبر داد. سرهنگ علیرضا امیری گفت: اواسط 
مردادماه سالجاری ربودن یک مرد میانسال 
توسط افراد ناشناس در حالی که با کامیون در 
محور کهنوج- جیرفت در حال عبور بوده به 
پلیس گزارش و بررسی موضوع به صورت ویژه 
در دستور کار پلیس آگاهی شهرستان قرار 
گرفت. وی افزود: در این راستا ماموران انتظامی 
با انجام اقدامات اطاعاتی نسبت به شناسایی 

این افراد که فرد ربوده شده را به استان 
سیستان و بلوچستان منتقل کرده بودند، اقدام 

و محل اختفای این فرد را شناسایی کردند 
که در ادامه با هماهنگی قضائی و استفاده 
از ظرفیت سران طوایف و ریش سفیدان 
به آغوش خانواده اش  فرد  این  منطقه، 
برگردانده شد. فرمانده انتظامی شهرستان 
کهنوج با اشاره به ادامه پی جویی های پلیس 
برای شناسایی و دستگیری عامان این 
عمل مجرمانه بیان داشت: اختافات مالی 
و موضوعات دیگر نمی تواند توجیهی برای 
اعمال مجرمانه به خصوص جرائم خشنی 

همچون آدم ربایی باشد.

 رهایی
 مرد میانسال 
از دست 
گروگانگیران 

کشف قتل و دستگیرى 3   قاتل راز یک جنایت هولناک کشف شد

دستگیرى ۵ سارق پسته 

کشف ۱۰۰۰ لیتر نفت سفید قاچاق 

فرمانده انتظامی سیستان وبلوچستان از دستگیری زنی که ۸ ماه قبل همسر خود را با 
همدستی برادرانش به قتل رسانده بود، خبر داد. سردار دوستعلی جلیلیان در گفت وگو با ایرنا 
اظهارکرد: حدود ۸ ماه قبل گزارشی مبنی بر گم شدن فردی به پلیس آگاهی شهرستان نیکشهر 
اعام شد که بررسی موضوع به صورت ویژه در دستور کار، کارآگاهان پلیس این فرماندهی قرار 
گرفت. وی افزود: کارآگاهان پلیس پس از بررسی موضوع و انجام اقداماتی تخصصی به همسر فرد 
گمشده مشکوك و از او بازجویی کردند. فرمانده انتظامی سیستان وبلوچستان با اشاره به اینکه 
زن مقتول به قتل شوهر خود به علت اختافات خانوادگی با همدستی چهار برادر خود اعتراف 
کرد، گفت: متهمان مقتول را در خواب خفه و به قتل رسانده و جسد او را در محلی نامشخص 
دفن کرده بودند. وی افزود: متهمان این پرونده برای اقدامات قانونی به مراجع قضائی تحویل 

داده شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان مارد از دستگیری ۳ نفر قاتل خبر داد. سرهنگ منصور خدایی، 
اظهار داشت: در پی دریافت اخبار و اطاعاتی مبنی بر قتل فردی در منطقه قلعه مسکن مهر 
قپچاق، بررسی موضوع در دستور کار ماموران پلیس آگاهی شهرستان مارد قرار گرفت. وی 
افزود: ماموران با مراجعه به محل با جسد فرد مذکر بدون سر مواجه شدند. سرهنگ خدایی بیان 
داشت: با اقدامات فنی و پلیسی و تحقیقات تخصصی و بازجویی از مظنونان، هویت قاتان که 
متواری شده بودند، شناسایی شد. این مقام انتظامی ادامه داد: ماموران با انجام اقدامات تخصصی 
و پس از هماهنگی قضائی قاتان را دستگیر و به پلیس آگاهی انتقال دادند. فرمانده انتظامی 
شهرستان مارد در پایان با بیان اینکه قاتان در بازجویی های به عمل آمده به جرم چندین 
فقره قتل اعتراف کردند، افزود: نامبردگان جهت سیر مراحل قانونی با تشکیل پرونده تحویل 

مرجع قضائی شدند.

فرمانده انتظامی دامغان از دستگیری ۵ سارق پسته طی دو عملیات جداگانه در این شهرستان 
خبر داد و گفت: در این راستا گشت های انتظامی حوزه باغات در دامغان تشدید شده است. 
سرهنگ غامحسین عرب ابراز داشت: عملیات نخست در پی گزارش های مردمی مبنی بر وجود 
دو سارق در باغات پسته موضوع در دستور کار رسیدگی قرار گرفت. وی ضمن بیان اینکه با رصد 
اطاعاتی و انجام اقدامات فنی دو سارق دارای سوابق کیفری سرقت و مواد مخدر بودند، دستگیر 
شدند، افزود: در بازرسی منزل یکی از متهمان ۴۵ کیلو پسته تازه و وسایل سرقتی کشف و ضبط 
شده است. فرمانده انتظامی دامغان ضمن بیان اینکه طی عملیات دیگری سه سارق سابقه دار 
باغات پسته شناسایی و دستگیر شدند، گفت: در منزل یکی از این سه نفر ۳۰۰ کیلو پسته تازه 
کشف و ضبط شده است. عرب ضمن بیان اینکه برای پیشگیری از بروز این سرقت ها در فصل 
برداشت پسته گشت های محسوس و نامحسوس در شهرستان فعال شده است، تصریح کرد: 
پلیس برای حمایت از کشاورزان دامغانی تا پایان برداشت محصول در کنار مردم حضور خواهد 
داشت. وی ضمن بیان اینکه گشت های شبانه روزی برای کاهش وقوع سرقت فعال هستند، بیان 
کرد: از کشاورزان پسته کار دامغانی نیز تقاضا داریم که اقدامات حفاظتی لازم شامل دیوار، 
حفاظ، وجود نگهبان، دوربین و غیره را برای پیشگیری از وقوع جرم حتما انجام دهند و موارد 

مشکوك را گزارش کنند تا موضوع رسیدگی شود.

فرمانده انتظامی شهرستان شاهرود از کشف یک هزار لیتر نفت سفید قاچاق با تاش مأموران 
پاسگاه انتظامی طرود این شهرستان خبر داد. علی کریمی، اظهار کرد: در راستای تداوم اجرای 
طرح تشدید مبارزه با قاچاق عمده سوخت و مقابله با فعالیت های مجرمانه قاچاقچیان، مأموران 
پاسگاه انتظامی طرود شهرستان شاهرود حین کنترل محور مواصاتی شاهرود- طرود به یک 
دستگاه خودروی وانت مشکوك شدند و آن را متوقف کردند. وی بیان کرد: مأموران در بازرسی 
از خودرو، یک هزار لیتر نفت سفید قاچاق و خارج از شبکه توزیع فرآورده های نفتی را کشف 
کردند. فرمانده انتظامی شهرستان شاهرود با اشاره به اینکه طبق نظر کارشناسان، ارزش فرآورده 
سوختی قاچاق کشف شده ۲۰۰ میلیون ریال برآورد شده است، افزود: در این  رابطه راننده خودرو 
دستگیر و پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. کریمی 
با بیان اینکه مبارزه با قاچاق سوخت و منابع ملی به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار دارد، 
از شهروندان خواست در صورت کسب هرگونه اخبار و اطاعاتی از فعالیت قاچاقچیان بافاصله 
موضوع را از طریق شماره ۱۱۰ به پلیس اطاع دهند تا در اسرع  وقت با متخلفان برخورد قانونی 

صورت گیرد.

جنایت آتشین در شرق تهران
رئیس پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری عامل جنایت آتشین در شرق تهران خبر داد. سردار 
کارآگاه  علی ولیپور گودرزی اظهار کرد: روز دوشنبه نهم مرداد امسال، کارکنان انتظامات یکی 
از بیمارستان های شرق تهران مرگ مشکوك مرد جوانی را به دلیل سوختگی شدید به مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰ گزارش کردند. وی افزود: با اعام این خبر، تیمی زبده از کارآگاهان 
اداره دهم پلیس آگاهی، راهی سردخانه بیمارستان مورد نظر شدند و تحقیقات میدانی را آغاز 
کردند. این مقام ارشد انتظامی عنوان کرد: تیم جنایی در سردخانه بیمارستان با جسد مرد جوانی 
مواجه شدند که بر اثر سوختگی فوت کرده بود؛ بررسی های اولیه نیز نشان می داد، مرد جوان 
بر اثر سوختگی ناشی از انفجار کوکتل مولوتف از خیابان کوهستان در نزدیکی باغ پرندگان به 
این مرکز درمانی منتقل شده است. رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ گفت: تحقیقات ابتدایی 
حکایت از آن داشت، مرد جوان با قاتل  اختاف مالی  داشته که ظاهرا روز حادثه قاتل به طرز 
ناگهانی با پرتاب کردن کوکتل مولوتف از قبل ساخته شده به سمت مقتول، دست به این جنایت 
آتشین زده است. سردار گودرزی ادامه داد: کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی در نخستین گام با 
تجزیه و تحلیل های اطاعاتی متوجه شدند متهم پس از ارتکاب جنایت به سبزوار رفته و در آنجا 
به صورت مخفیانه زندگی می کند که همین سرنخ مهم کافی بود تا مردجنایتکار در یک قدمی 
بازداشت قرار بگیرد. وی افزود: کارآگاهان جنایی دایره ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ پس 
از دریافت این اطاعات مهم بی درنگ راهی سبزوار شدند و پس از شناسایی مخفیگاه موردنظر 
در عملیات نفسگیر متهم را دستگیر کردند. رئیس پلیس آگاهی پایتخت خاطرنشان کرد: با 
صدور قرار قانونی از سوی مرجع قضائی متهم برای روشن شدن زوایای پنهان پرونده در اختیار 

اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ )مبارزه با قتل( قرار گرفت.



 آرمان ملی: هفته سوم لیگ برتر در حالی امروز 
پیگیری می شود که در مهم ترین دیدار تیم های سپاهان و 

استقال به مصاف هم می روند. 
  پیش بازی 

تیم های سپاهان و استقال در چارچوب هفته سوم لیگ 
برتر فوتبال ایران در ورزشگاه نقش جهان اصفهان به مصاف 
یکدیگر خواهند رفت. دو تیم که خیلی زود با هم روبه رو 
می شوند در حالی مقابل همدیگر صف آرایی می کنند که 
شرایط یکسانی در جدول رده بندی دارند. پیروزی برابر 
رقبا در دو هفته آغازین لیگ برتر باعث شده تا 6 امتیازی 
باشند با این تفاوت که سپاهان با تفاضل گل بهتر صدرنشین 
است و استقال در رتبه دوم جای دارد. زردپوشان در گام 
نخست برابر تراکتور به برتری پر گلی رسیدند و در ادامه با 
شکست ذوب آهن فاتح دربی اصفهان شدند. آبی پوشان 
در آبادان مقابل صنعت نفت به برتری قاطعی رسیدند و 
در دومین گام در ورزشگاه بی تماشاگر آزادی از سد ملوان 
عبور کردند. دو تیم تا به حال ۸۲ بار مقابل هم صف آرایی 
کرده اند که سپاهان ۳۱ و استقال ۳۰ بار به برتری دست 
یافته اند و ۲۱مسابقه با تساوی به پایان رسیده است. با این 
حساب برتری برای استقال در این دیدار می تواند آمار 
پیروزی های دو تیم را برابر کند و اگر سپاهان فاتح این 
میدان باشد، آمار برتری هایش مقابل حریف تهرانی مضاعف 
می شود. ژوزه مورایس این فصل اسکلت بندی سپاهان 
را حفظ کرد و با جذب بازیکنانی چون رضا اسدی، رضا 
شکاری، کاوه رضایی، هادی محمدی، احسان پهلوان و... 
تیمش را به خوبی تقویت مرد. در میان نفرات شاخصی که 
از جمع شاگردان مرد پرتغالی خارج شدند یاسین سلمانی 
و مسعود ریگی که به پرسپولیس پیوستند مطرح تر از بقیه 
بودند و نفراتی چون الویس کامسوبا، ایگور کاتاتو، جال 
الدین علی محمدی، رناتو داسیلویرا، مانوئل فرناندز، محمد 
علی نژاد و سید محمدرضا حسینی، تفرات مورد اعتماد 
مورایس نبودند و کمتر به بازی گرفته می شدند. عملکرد 
سپاهان در دو بازی گذشته هم گویای آن بوده که سرمربی 
پرتغالی درست تصمیم گرفته چون کیفیت زردپوشان دیار 
نصف جهان بالاتر رفته است. در استقال شرایط بسیار 

متفاوت تر است. جواد نکونام که با کوهی از امید سرمربی 
این تیم شد با مشکات مدیریتی متعددی که در باشگاه 
رخ داد در فصل نقل و انتقالات به غیر از مهرداد محمدی 
نتوانست بازیکن شاخص دیگری را جذب کند. نکونام بیشتر 
دست روی بازیکنان جوان گذاشت و جالب اینکه او عذر چند 
بازیکن را خواسته بود اما وقتی عدم موفقیت باشگاه را در 
فصل نقل و انتقالات دید، بالاجبار با این نفرات تماس گرفت 
و آنها را حفظ کرد تا تیمش در بحبوحه مسابقات با کمبود 
بازیکن مواجه نشود. استقال در دو بازی اول برنده بوده و به 
اعتقاد کارشناسان، مهره های جدید نتوانسته اند تأثیرگذار 
باشند. ضمن اینکه آبی پوشان از سد رقبایی گذشته اند که 
فصل قبل جایگاهی ضعیف تر از حریفان سپاهان داشته اند. 
آخرین مصاف دو تیم که در دور برگشت فصل گذشته لیگ 
برتر برگزار شد با برتری سپاهان به پایان رسید و این بار هم 
بخت سپاهان به خاطر مهره هایی که در اختیار دارد بیشتر 
به نظر می رسد، اما نکونام که شروع خوبی با استقال داشته 
برای واگذاری سه امتیاز با دستیاران و بازیکنانش به اصفهان 
سفر نخواهد کرد و جای تردیدی نیست که آبی پوشان 
پایتخت تاش خواهند کرد تا روند خوب هفته های گذشته 
را ادامه دهند. استقال در این دیدار آرمین سهرابیان را در 
اختیار نخواهد داشت و سپاهان هم امید نورافکن و محمد 
کریمی را به دلیل مصدومیت در اختیار ندارد. وضعیت 

روحی پیام نیازمند هم بعد از درگذشت پدرش مشخص 
۵۰ است.  نیست و احتمال بازی کردن این بازیکن -۵۰

  کارشناس
فرشید طالبی در گفت وگو با فارس، در مورد دیدار 
چهارشنبه سپاهان و استقال در هفته سوم لیگ برتر اظهار 
داشت: هر دو تیم شروع بسیار خوبی در لیگ داشته اند و با 
دو برد و 6 امتیاز بهم رسیده اند و از نظر روحی و روانی هم در 
شرایط مطلوبی قرار دارند همین مساله جذابیت و حساسیت 
بازی را دو چندان خواهد کرد. هرچند هر دو تیم روز به روز 
بهتر و هماهنگ تر هم خواهند شد و به اصطاح خودشان را 
بهتر پیدا خواهند کرد. سپاهان در دو مسابقه قبلی خود نشان 
داد تیمی کاما هجومی و سراپا حمله است و ۵ گل هم در دو 
مسابقه زده ولی استقال هم ۴ گل در دو بازی زده و وضعیت 
مناسبی دارد. همین آمارها و شروع خوب در لیگ برتر باعث 
افزایش اعتماد به نفس بیشتر بازیکنان هجومی هر دو تیم 
خواهد شد. وی افزود: به نظرم با توجه به گل های زده دو تیم 
در دو مسابقه ابتدایی لیگ برتر هم شاهد یک دیدار پرگل و 
جذاب خواهیم بود. سپاهان فقط یک گل از تراکتور خورد ولی 
استقال در دو مسابقه دروازه اش را بسته نگه داشته است. هر 
دو تیم بالانس خوبی در تیم دارند و شرایط فنی شان مطلوب 
است ولی سپاهان نباید مقابل استقال احساسی فوتبال 
بازی کند زیرا استقال و مربی اش بسیار باهوش هستند و 
می توانند از یک غفلت حداکثر استفاده را ببرند و به استقال 
لطمه بزنند. سپاهان از 6 بازیکنی که در نقل و انتقالات خرید 
۵ بازیکنش را در فاز هجومی خرید تا مانع تکرار اتفاقات 
فصل گذشته شود. طالبی با اشاره به مهمان بودن استقال 
در اصفهان عنوان کرد: سپاهان در خانه خود بازی می کند 
و از حمایت تماشاگرانش برخوردار است و قطعا هجومی تر 
از استقال بازی خواهد کرد ولی استقال هم با سیاست 
بازی می کند. هر دو تیم هجومی هستند، اما مشخص است 
که استقال محتاط تر باشد زیر مهمان است و گرفتن یک 
امتیاز هم برای استقال نوعی برد محسوب خواهد شد. 
سپاهان در دو دیدار گذشته دو تیم خوب و قدرتمند تراکتور 
و ذوب آهن را شکست داد ولی مقابل استقال باید مراقب 

باشد تا غافلگیر نشود. 
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه
تسنیم: عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس اعام کرد که 
حساب این باشگاه توسط دو سازمان تامین اجتماعی و اداره 
مالیات بسته شده است. حسین خبیری عضو هیات مدیره باشگاه 
پرسپولیس درباره ثبت قرارداد بازیکنان این تیم گفت: ما سال 
گذشته دو قهرمانی گرفتیم و مردم را خوشحال کردیم و هیچ 
پاداشی هم نگرفتیم و وقتی می خواهیم قرارداد های مان را ثبت 
کنیم می گویند به فدراسیون بدهکارید. ما در فصل جدید به 
بازیکنان پرداختی نداشتیم و آنها آپشن های فصل گذشته شان 
را طلب دارند. وی ادامه داد: ما مشکل منابع مالی نداریم، پول 
در حساب مان هست و هیچ وقت هم دست مان را دراز نمی کنیم 
و بگوییم به ما کمک کنند، ولی حساب مان بسته است. من از 
ارگان های دولتی خواهش می کنم، طلبکاران حقیقی بالاخره 
پول شان را می گیرند، ولی سازمان تأمین اجتماعی و اداره 
مالیات حساب ما را بسته اند. باشگاه های دیگر برای پرداخت 
بدهی های شان تعامل می کنند، ولی پرسپولیس برای برداشت 

پول خودش به مشکل می خورد. 

بیــن المــلل
 ارلینگ هالند تاکنون مقابل ۵ تیم لیگ برتری گل نزده است 
و باید دید می تواند به این رکورد برسد یا خیر. به گزارش بی ساکر، 
ارلینگ هالند مقابل تیم های زیادی که در لیگ برتر حضور 
داشتند، گلزنی کرده است. لیورپول، چلسی، برنتفورد، شفیلد 
یونایتد و لوتون تاون که به تازگی به لیگ برتر صعود کرده اند، 
تیم هایی هستند که تاکنون از ارلینگ هالند گلی نخورده اند. 
منچسترسیتی لیگ برتر را با دیدار برابر برنلی، یکی از ۳ تیم تازه 
صعود کرده به لیگ برتر شروع کرد. این اولین فرصت برای ارلینگ 
هالند بود که به این تیم گل بزند و در نهایت موفق به گلزنی هم شد. 
اکنون چلسی، لیورپول، برنتفورد، شفیلد یونایتد و لوتون تاون 
تیم هایی هستند که مقابل این بازیکن نروژی گل نخوردند. فصل 
گذشته، ارلینگ هالند در ۳۵ بازی از ۳۸ بازی شرکت کرد. او تنها 
سه بازی خارج از خانه برابر لستر و برنتفورد و دیدار خانگی مقابل 
لیورپول را از دست داد. چلسی می تواند به خود ببالد که به رغم 
اینکه هالند دو بار با این تیم روبه رو شده، هنوز نتوانسته دروازه 
آبی های لندن را باز کند. منچسترسیتی هر دو بازی را با اختاف 
کمی برد، اما ریاض محرز در استمفوردبریج و خولیان آلوارز 
در اتحاد بودند که برای تیم پپ گواردیولا گلزنی کردند. سیتی 
یکشنبه به مصاف شفیلد یونایتد می رود و باید دید هالند می تواند 
شفیلد را نیز به قربانیان خود اضافه کند یا خیر. در این صورت 
رکورد دیگری از سود فوق ستاره نروژی ثبت خواهد شد. کریستال 
پالاس و ولوز با ۴ گل خورده دو تیمی هستند که بیش ترین گل 
خورده را از ارلینگ هالند دریافت کردند. وستهم، ساوتهمپتون، 
منچستریونایتد و ناتینگهام فارست نیز ۳
گل دریافت کردند. فوق ستاره نروژی 
در نخستین فصل حضورش در لیگ  
منچستر  پیراهن  با  و  انگلیس  برتر 
سیتی توانست ۳6 گل به ثمر 
رساند تا بیش ترین نقش را در 
قهرمانی سیتیزن ها در لیگ 
جزیره داشته باشد. هالند 
بالاترین رقم گلزنی را 
معتبر  لیگ های  در 
اروپایی به نام خود 

به ثبت رساند. 

خسروی وفا خطاب به تکواندوکاران: 
جای چنین حرف هایی اینجا نیست!

ایسنا: رئیس کمیته ملی المپیک در واکنش 
به صحبت های مسئولان و مربیان تیم ملی 
تکواندو درباره پاداش کادر فنی گفت: جای 
چنین حرف هایی اینجا نیست. در حالی کیومرث 
هاشمی، سرپرست وزارت ورزش و جوانان و 
محمود خسروی وفا، رئیس کمیته ملی المپیک، 
از اردوی تیم ملی زنان و مردان تکواندو در محل 
خانه تکواندو بازدید کردند، بیژن مقانلو، سرمربی 
تیم ملی تکواندو، از مسئولان حاضر درخواست 
کرد شرایط را برای حضور مربی بدنساز تیم ملی 
در بازی های آسیایی فراهم کنند. پس از او هادی 
ساعی، رئیس فدراسیون تکواندو، بیان کرد: در 
شرایطی که کادر فنی در تمامی لحظات در 
اردوی تیم ملی حضور دارد و حتی تا فرودگاه 
نیز همراه با تیم ملی می آیند، اما متاسفانه شاهد 
حضور تمامی اعضای کادر فنی در مسابقات 
نیستیم و عاوه بر این در مقوله پاداش ها نیز 

نادیده گرفته می شوند. 

خارج ازمستطیل سبز

اعزام 2 گروه داوری به عربستان 
در شهریور و مهر

خداداد افشاریان، رئیس کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال در گفت وگو با ایسنا در 
خصوص اعزام داوران به عربستان عنوان کرد: 
در تاریخ دوازدهم شهریور حسن اکرمی، امیر 
عرب  براقی، بیژن حیدری، مرتضی منصوریان 
و کوپال ناظمی به عنوان داوران بین المللی 
همراه با دانیال مرادی به عنوان مدرس VAR به 
عربستان خواهند رفت و دوره ای 6 روزه را در 
این کشور می گذرانند. وی ادامه داد: گروه دوم 
که شامل پیام حیدری، وحید کاظمی و ۴ داور 
ملی است، در مهر ماه به عربستان خواهند رفت 
تا در کاس های VAR شرکت کنند. هنوز آن ۴
داور ملی انتخاب نشده اند و باید با بررسی های 
دقیق این داوران را به همراه حیدری و کاظمی 

به عربستان بفرستیم. 

خبـــــر

ارزش سه امتیاز بیشتر از بازی زیبا

استقال در اوایل بازی های لیگ برتر قرار دارد و در شروع 
مسابقات کسب نتیجه مهم تر از ارائه بازی زیباست. هم اکنون 
کسب ۳ امتیاز در هر بازی بیشتر از هر چیزی به استقال 
کمک می کند تا در ادامه راه با انگیزه تر به سمت جلو حرکت 
کند. استقال در هفته اول مقابل صنعت نفت بازی بی نقصی 
انجام داد چون هیچ تیمی نمی تواند در آبادان به این تیم ۳ گل 
بزند. در دیدار با ملوان هدف کسب ۳ امتیاز بود، اما یک سری 
افراد شیطنت می کنند و نمی خواهند موفقیت تیم را ببینند. 
می گویند استقال خوب بازی نکرد و برُد اقتصادی به دست 
آورد. نکونام تا اینجا موفق عمل کرده و توانسته در ۲ بازی ابتدای 
فصل 6 امتیاز کسب کند. اگر نکونام حمایت شود استقال در 
این فصل موفق می شود و می تواند مدعی قهرمانی هم باشد. 
۲ پیروزی روحیه بخش در ۲ هفته ابتدایی می تواند آمادگی 
نفرات را بالا ببرد تا در دیدار مقابل سپاهان با انگیزه تر بازی 
کنند. دیدار سپاهان و استقال بزرگ ترین بازی هفته سوم 
لیگ برتر است، قطعاً این دیدار در اصفهان برای استقال دشوار 
خواهد بود، چون این تیم بازیکنان خارجی و داخلی خوبی را در 
اختیار دارد. استقال اگر بتواند ۳ امتیاز را در اصفهان بگیرد کار 
بزرگی را انجام داده است. باشگاه سپاهان با قرارداد های چندین 
میلیاردی و اعدادی به مراتب بالاتر از سایر تیم ها بازیکنان را 
جذب کرد و قانون سقف بودجه را رعایت نکرد. مشخص نیست 
بازیکنان این تیم چقدر پول گرفته اند و این باشگاه این همه پول 
را از کجا آورده  است؟ تیم فوتبال سپاهان با این همه هزینه که 
داشته، یک تیم در زمین و یک تیم دیگر روی نیمکت دارد. بروز 
اینگونه بی قانونی ها، ضعف فدراسیون فوتبال بوده که این تیم 
خیلی نور چشمی است. البته پرسپولیس و تراکتور هم کلی پول 
خرج کردند تا تیم شان را آماده مسابقات امسال کنند. نکونام 
یک سری بازیکنان را می خواست، ولی تا حدود زیادی این 
خواسته ها از سوی باشگاه برآورده نشده است. اما نکونام به خاطر 
عشق به استقال ایستادگی و استقامت داشت و با بازیکنان 
فصل قبل وارد بازی های لیگ برتر شد. با این حال استقال در 
پست مهاجم یک فوروارد ششدانگ احتیاج دارد، دفاع و هافبک 
بازی ساز هم باید اضافه شوند. اگر این بازیکنان در پست های 
مختلف به استقال بیایند، در ادامه راه عملکرد بهتری را از این 
تیم شاهد خواهیم بود. البته هواداران هم باید صبور باشند و 
فریب دشمنان را نخورند و همچنان تیم محبوب شان را حمایت 
کنند. بزرگ ترین امتیاز مربی حمایت هواداران از تیمش است. 
نکونام هم اعام کرده با توجه به شرایط کنونی باشگاه با همین 

نفرات ادامه خواهد داد. 

ابراهیم اسدی هافبک سال های نه چندان دور 
پرسپولیس در خصوص وضعیت این تیم در لیگ 

برتر صحبت کرد. 
  عملکرد تیم فوتبال پرسپولیس در 2
هفته ابتدایی را چگونه ارزیابی می کنید؟

 پرسپولیس در دیدار با تراکتور بسیار پیشرفت 
داشت و بهتر از بازی با آلومینیوم بود. قطعا با 
تمرین بیشتر، کار تیمی نیز به شرایط ایده آلی 
خواهد رسید و در هفته های بعد هماهنگی 
بازیکنان زیادتر می شود. تراکتور در پیش فصل 
نفرات سرشناس و قدرتمندی را به خدمت گرفته 
و رقیب بسیار دشواری برای پرسپولیس بود. 
پرسپولیس چند موقعیت مسلم گلزنی داشت و 
تراکتور نیز یک بار به تیر دروازه پرسپولیس زد، 
اما در نهایت اگر اشتباه دروازه بان تراکتور نبود، 

شاید بازی با تساوی خاتمه می یافت. 
  به نظر می رسد پرسپولیس باید یک 

مهاجم خوب جذب کند!
 با توجه به اینکه مهدی عبدی هم از تیم 
رفت، پرسپولیس با کمبود مهاجم مواجه است. 
اگر گل محمدی در هفته های آینده خط حمله 
تیمش را تقویت نکند، دچار مشکل می شود. 
چون تیم یک فوروارد فرصت طلب و تمام کننده 
ندارد. اگر قرار است مهاجمی ششدانگ نیز جذب 
شود بهتر است زودتر به ترکیب تیم اضافه شود. 
در فوتبال ایران فوروارد شاخصی نمانده است تا 
پرسپولیس بخواهد مهاجمی بگیرد. حتی اگر دو 
فوروارد خارجی هم بگیرد قطعا شرایط خوبی در 
بازی های بعد خواهد داشت. در این ۲ بازی چیز 
خاصی از زاهدی ندیدم. هافبک ها و وینگرها 
باید فوروارد را تغذیه کنند ، اما آنچنان فرصت 
گلزنی برای زاهدی مهیا نشده است تا او توانایی 
و شایستگی خودش را نشان بدهد. امیدوارم در 
بازی های بعدی با ایجاد موقعیت خوب گلزنی، 
پای زاهدی هم به گل باز شود. برای برتری یک 
تیم خیلی مهم است تا زحمات سایر نفرات به ثمر 
بنشیند و گلی زده شود. چون تمام بازیکنان برای 
رساندن توپ به محوطه حریف تاش می کنند 
و اگر فوروارد تمام کننده نباشد به طور حتم در 

طول جریان بازی تیم ضربه خواهد خورد. 
    اصفهان در هفته سوم لیگ برتر چه 

نظری دارید؟
 پرسپولیس این هفته در ورزشگاه آزادی 
میزبان ذوب آهن است و می تواند به بهترین 
شکل از شرایط میزبانی استفاده ببرد تا به سومین 
پیروزی پیاپی خودش دست پیدا کند. اگر 
این پیروزی با هر نتیجه ای هم باشد بسیار 
روحیه بخش است، چون با کسب ۳ امتیاز در 
کورس رقابت صدرنشینان باقی خواهد ماند و 
مهم جمع کردن امتیازات هفته های ابتدایی 

مسابقات است. 
  پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا 

باید به مصاف حریفان برود!
 تیم فوتبال پرسپولیس یکی از نمایندگان 
فوتبال ایران در لیگ قهرمانان آسیاست و بر 
همین اساس رضا درویش باید به دنبال تأمین 
منابع مالی بیشتر برای موفقیت این تیم در 

آسیا باشد. 

محمد نورى 
 کارشناس فوتبال 

اسدی:
پرسپولیس می تواند 
به سومین برد برسد! 

شاه محمدى: مهاجم درجه یک نه حداقل درجه 3 بیاورند

فکرى: براى حرفه اى شدن فوتبال مان باید سوار موتور هزار شویم 

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس معتقد است 
در رقابت های آسیایی تیم ملی و پرسپولیس 
به هیچ جایگاهی نخواهند رسید. جمشید 
شاه محمدی در گفت و گو با تسنیم در واکنش 
به این موضوع که با وجود کمبود بازیکن در 
خط حمله مهدی عبدی نیز جدا شد، گفت: 
تصمیم گیرنده سرمربی است. شاید او احساس 
می کرد عبدی کارایی ندارد. عبدی در تیم های 
پایه با من کار کرده است، اما باید بیشتر از 
اینها تاش کند. پرسپولیس و استقال با 
تمام تیم ها فرق دارند. پرسپولیس جای هر 
کسی نیست و هر شخصی می آید باید تمام 
زندگی اش را برای تیم بگذارد. عبدی تاشی 

را که باید می کرد، نداشت. یک فصل خوب 
بود، اما بعد از آن افُت کرد. او نباید روی نیمکت 
می نشست. کسی که به پرسپولیس می آید 
نباید روی نیمکت بنشیند؛ آنهم در حالی که 
پرسپولیس یکی، دو فصل است اصا مهاجم 
خوب ندارد. عبدی جوان تر از همه مهاجمان 
بود، ولی نتوانست خوب کار کند. پیشکسوت 
باشگاه پرسپولیس در مورد جذب نشدن 
مهاجم جدید نیز توضیح داد: صد درصد باشگاه 
مقصر است، چون یحیی از روز اول دنبال 
مهاجم بوده و اسم هم به باشگاه داده است. 
باشگاه الان باید تاش کند تا بازیکن مدنظر 
را بگیرد. پول الکی هم نباید خرج کنند؛ لازم 

نیست حتما از اروپا مهاجم بیاورند، از آفریقا و 
کشورهایی مانند مالی و... هم می توانند بازیکن 
خوب بیاورند. این را هم بگویم که بازیکن درجه 
یک به ایران نمی آید، اما حداقل درجه سه را 
بیاورند. متأسفانه باشگاه های ما بازیکن درجه 
پنج می آورند! وی راجع به گایه بازیکنان 
پرسپولیس از عدم پرداختی به موقع باشگاه 
به آنها تصریح کرد: باز هم باشگاه مقصر است. 
اگر قرارداد می بندند باید پول را به موقع بدهند. 
اینکه نمی شود به بازیکن بگویند امضا کن حالا 
پولت را می دهیم! شاه محمدی در ادامه با اشاره 
به حضور پرسپولیس در آسیا گفت: مطمئن 
باشید در آسیا هم هیچ چیز خبر نیست و ما 

»هیچی« نمی شویم. هم در باشگاهی و هم در 
تیم ملی! تا کی می توانیم بگوییم غیرت داریم؛ 
به خدا آنها هم دین دارند و هم غیرت! من دیدم 
یک کسی می گوید عربستان نتیجه نمی گیرد؛ 
چرا نتیجه نمی گیرد؟! بازیکنان جوانش همه از 
بزرگان یاد می گیرند. خدا پدرشان را بیامرزد 
حداقل یک کاری کردند سایر کشورها هم 
بفهمند که باید بازیکن خوب بیاورند. شما 
مراسم رونمایی از نیمار را دیدید؛ بعد ما به زور 
یک بازیکن درجه چندم می گیریم و از بهشت 
زهرا یک گل می آوریم و به او می دهیم! این شد 
استقبال تیم های ما! با این شرایط هر کسی 

گفت در آسیا موفق می شویم باور نکنید. 

سرمربی تیم فوتبال هوادار گفت: برای حرفه ای شدن 
فوتبال مان یا باید سوار موتور هزار شویم، یا اینکه لاك پشتی 

هم که شده به سمت حرفه ای شدن گام برداریم. 

  دیدار با آلومینیوم اراك
 محمود فکری در نشست خبری پیش از بازی با آلومینیوم 
اراك، در هفته سوم لیگ برتر اظهار داشت: به هفته سوم لیگ 
رسیدیم مسابقه ای که تیم حریف در جدول لیگ رقیب ماست. 
امیدواریم در این بازی در درجه اول حداقل امتیاز را بگیریم و 
اگر بازیکنان باهوش باشند و از موقعیت ها خوب استفاده کنند 
سه امتیاز را می گیریم که اتفاق خوبی برای ما است. آلومینیوم 
تیم خوبی است بازیکنان جوان و با انگیزه خوبی دارد. در دو 
بازی اولش خیلی خوب بازی کرد. مقابل پرسپولیس مستحق 
باخت نبود. امیدوارم فردا بازی خوبی انجام شود. هواداران از 

بازی زیبا لذت ببرند. 

  کمک داور ویدئویی
سرمربی تیم فوتبال هوادار در مورد اینکه داوران ما نه تنها 
کمک داور ویدئویی ندارند، حتی از هدست هم محروم هستند، 

گفت: برای حرفه ای شدن فوتبال مان یا باید سوار موتور هزار 
شویم، یا اینکه لاك پشتی هم که شده به سمت حرفه ای شدن 
گام برداریم. در بازی ما با شمس آذر در هفته گذشته داوران 
هدست هم نداشتند. با این حال باید از داورانمان تشکر کنیم، 
زیرا خارجی ها با این همه تکنولوژی که در اختیار دارند و 
حتی بعد از بازبینی صحنه توسط کمک داور ویدئویی باز هم 
دچار اشتباه می شوند. اما داوران ما با این شرایط بد اقتصادی 
و زندگی تاش می کنند کمترین اشتباه را داشته باشند و از 
داوران خارجی هم بهتر قضاوت می کنند. باید از آنها تشکر 
کنیم، اما باید به سمت تکنولوژی هم برویم و تاش کنیم 
تکنولوژی را در اختیار داورانمان بگذاریم تا کمتر دچار اشتباه 

شوند و عدالت برقرار شود. 

  شکایت از سایپا 
وی در مورد شکایتش از باشگاه سایپا که منجر به رای کمیته 
انضباطی شد، یکی از حسرت هایم این است که چرا نتوانستم 
در سایپا بمانم تا این تیم را ورزشی و سالم به لیگ برتر بیاورم. ما 
تیم دوم جدول لیگ یک بودیم، اکنون هم این باشگاه به دنبال 
حقوق خود است تا بتواند به طریقی به لیگ برتر بیاید که البته 

حق شان است پیگیر مسائل و حق و حقوق خود باشند، اما کاش 
می توانستم در سایپا بمانم و این تیم را بالا بیاورم که آن هم حق 
6 ماه  و حقوق باشگاه بود. کمیته تعیین وضعیت هم بعد از -7
رای صادر کرد و من به حق و حقوقم خواهم رسید. سرمربی 
تیم فوتبال هوادار اظهار داشت: امیدوارم سخت گیری با 
باشگاه هایی که سندها را پرداخت نمی کنند بیشتر شود. من از 
نفت مسجدسلیمان طلب داشتم. از این باشگاه چک گرفتم که 
برگشت خورد. کاش با مدیرانی که چنین رفتارهایی می کنند 
سخت گیرانه تر برخورد شود تا وقتی آنها به باشگاه های دیگر 
می آیند بدانند حق و حقوق ها را باید پرداخت کنند، نه اینکه 
حق و حقوق بازیکنان و مربیان خارجی را نپردازند و برای 
فوتبال مان مشکل درست کنند. فکری ادامه داد: من از باشگاه 
نفت شکایت کرده بودم، اما به خاطر رضا عنایتی که در نیم 
فصل سرمربی این تیم شد، قبول کردم که چک بگیرم و رضایت 
بدهم، اما چک برگشت خورد. ظاهرا در فوتبال ما باید بد باشی 
و خوب ها را دوست ندارند. بعد از اینکه چک هم برگشت خورد 
دیگر جواب تلفن ما را هم ندادند. من می خواستم در فضایی 
دوستانه کار پیش برود و باید این شرایط فراهم شود، ضمن 
اینکه کمیته وضعیت هم محکم تر با این باشگاه ها برخورد کند. 

علی نظرمحمدی گلر خبرساز 
استیل آذین که سابقه هدایت 
تیم فوتبال بعثت کرمانشاه 
را در کارنامه دارد، بار دیگر 
هدایت تیم بعثت را در لیگ 
دسته دوم فوتبال باشگاه های 

کشور بر عهده گرفت. 

مدیرعامل  نکیسا  نیما   
ذوب آهن با انتشار یک 
استوری تاکید کرده که تا 
کنون مصاحبه ای نداشته 
ضمن اینکه میلاد سرلک 
از تاریخ یکم شهریورماه 
سرباز است و نباید در مصاف 

با ذوب آهن بازی کند.

یوفا تصمیم گرفته است که 
از حضور بازیکنان درخشان 
و بزرگ فوتبال اروپا مانند 
از  تونی کروس که یکی 
بازیکنان  پرافتخارترین 
حاضر در لیگ قهرمانان است 
برای رونمایی از توپ این فصل 

مسابقات، بهره ببرد. 

ـت
وشـ

س ن
︀︋﹅︠︳ و ﹡︪︀نعک  ︨︣﹚﹎   ﹩︀﹝﹡رو        

سایر دیدارهای هفته سوم لیگ برتر طبق برنامه زیر 
برگزار می شود: 

چهارشنبه یکم شهریور
هوادار - آلومینیوم اراك

ملوان انزلی - فولاد خوزستان
سپاهان - استقال

صنعت نفت آبادان - پیکان
پرسپولیس - ذوب آهن

پنجشنبه دوم شهریور
نساجی مازندران - گل گهر سیرجان

گل دریافت کردند. فوق ستاره نروژی 

۳6

بالاترین رقم گلزنی را 

اروپایی به نام خود 

دیگر جواب تلفن ما را هم ندادند. من می خواستم در فضایی 
دوستانه کار پیش برود و باید این شرایط فراهم شود، ضمن 

از حضور بازیکنان درخشان 
و بزرگ فوتبال اروپا مانند 
از  تونی کروس که یکی 

حاضر در لیگ قهرمانان است 
برای رونمایی از توپ این فصل 

برنــامه 

تقابل سپاهان و استقلال در هفته سوم لیگ برتر 

︗︡ال ﹝︡︻﹫︀ن در ﹡﹆︩ ︗︀ن︗︡ال ﹝︡︻﹫︀ن در ﹡﹆︩ ︗︀ن
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موسیــقیغیـــر محرمانـــه

بازداشت عکاس تسنیم توسط طالبان
»محمدحســین ولایتــی« عــکاس و تدوینگــر 
خبرگزاری تسنیم توســط گروه طالبان در افغانستان 
بازداشت شد. حسین ولایتی روز شنبه هفته جاری و 
در حالی که به صــورت قانونی و از طریق مرز هوایی 
وارد افغانســتان شــده و مــدت ۱۰ روز نیز در کابل 
حضور داشــت، هنگام بازگشــت و در فرودگاه کابل 
بدون هیچگونه توضیح مشخصی بازداشت شده است. 
طالبان به رغم پیگیری ها هیــچ توضیحی ارائه نکرده 
اســت که ولایتی را بنا به چه دلیلی بازداشــت کرده 

است؟ 
شورش اعدام شد 

حجت الاســام والمسلمین حســینی، رئیس کل 
دادگستری استان کردستان اظهار داشت: صبح دیروز 
۳۱ مردادماه حکم قصاص نفس غامرضا )شــورش( 
مروتی در زندان مرکزی ســنندج اجرا شد. حسینی 
گفــت: در مورخ ۱۳ آبان ماه ۱۳۸۸ و در پی ســرقت 
غامرضا )شورش( مروتی از طافروشی سیار در سقز، 
صاحب طافروشــی را به قتل می رســاند. رئیس کل 
دادگستری استان کردســتان تصریح کرد: با اقدامات 
پلیس آگاهی سقز، متهم پس از ۹ ماه دستگیر و روانه 

زندان می شود. 
 

کشف پاتوق فساد 
نماینده دادســتان قزوین از کشف پاتوق فساد در 
یکی از کافه های مســتقر در جاده ســامت قزوین و 
ترویج فســاد و فحشا در پوشش نمازخانه در این کافه 
خبر داد. در ادامه اجرای طرح انتظام بخشی و مقابله با 
ناهنجاری های اجتماعی توسط دادستانی مرکز استان 
و با حضور ســیدجمال حســینی نماینده دادســتان 
عمومی و انقاب مرکز اســتان پاتوق فساد در یکی از 

کافه های مستقر در جاده سامت قزوین کشف شد. 
 

برکناری به خاطر توییت؟
محمدرضا نجارزاده مدیر گروه اجتماعی شبکه سه 
ســیما که در هفته های اخیر در شبکه های اجتماعی 
خبرساز شده بود، از سمت خود کنار رفت. فرهیختگان 
با اعام این خبر نوشت: »نجارزاده در جریان ماجرای 
بازگشــت برخی چهره های قدیمی به صداوســیما با 
محمدرضا شــهبازی مجری شبکه دو درگیری لفظی 
پیدا کرده بود و گفته بود برنامه شهبازی »۵ درصد« 

بیننده دارد! 
 

جدایی یک مجری سرشناس 
در یــک ماه اخیــر برنامه گزارش ورزشــی بدون 
حضور رضا جاودانی از شبکه سه پخش شده و به نظر 
می رســد در ادامه تغییرات صداوسیما، همکاری این 

مجری هم با تلویزیون به پایان رسیده است. 

 

 

 

 »راغب« کنسرت رایگان برگزار می کند

مدیرعامل برج میاد تهران از آغاز اجرای کنســرت 
آیینی »چهارپایه عشــق« به صورت رایــگان با اجرای 
ویژه مصطفی راغب همزمان بــا آغاز ماه صفر در مرکز 

همایش های برج میاد خبر داد. 
عباس حیدری با بیان این مطلب افزود: کنسرت های 
آیینی به عنوان یکــی از ماندگارترین و تاثیرگذارترین 
ســوگواره ها برای تکریم واقعه عاشوراســت. کنســرت 
»چهارپایه عشــق« که متاثر از روی چهارپایه ایستادن 
مداحان بزرگ برای خواندن نوحه های تاثیرگذار اســت، 
قصد دارد با اجرای هنرمندانه مصطفی راغب، کنسرتی 
آیینی و عاشــورایی را در قالبی همه سو نگر و مرکب از 
اجرای دکلمه و تصویر بــه بازخوانی نوحه های ماندگار 
بپردازد. به گفته مدیرعامل برج میاد، کنســرت با سه 
ضلع هنری اثربخش و هماهنگ می کوشــد تا مخاطب 
خود را با عبرت های عاشــورایی آشــنا و نســل ها را با 
یکدیگر پیوند دهد. حیدری با بیان اینکه کنسرت با حال 
و هــوای ایام محرم و صفــر و نوحه هایی که در اذهان و 
قلوب مخاطبان جایگاهی ویژه دارند، تصریح کرد: در این 
ویژه برنامــه آوایی، ضمن اجرای آثاری فاخر برگرفته از 
ردیف ها و دســتگاه های آوازی اصیل ایرانی، هنرمندان 
تاش می کنند ســبکی جدیــد در رویدادهای مذهبی 
هنــری را اجرا کنند. حیدری همچنیــن گفت: در این 
برنامه پخش تصاویری احساســی و گویای مناسک های 
آیینی و مذهبی بر شــالوده فرهنگ ایرانی ـ اســامی 
خواهد بود و شــروعی متفاوت با روایتگری راوی که به 
بازخوانی حماسه عاشــورایی می پردازد و دل ها را آماده 
پذیــرش پیام معنوی می کند. با کمک این ســه ضلعی 
از صــدا )راوی(، تصویــر و اجرای یک گــروه از کامل 
موسیقایی شامل ارکستر زهی، سازهای کوبه ای، سنتی 
و دیگر ادوات موســیقی لحظاتی معنــوی برای انتقال 
مفاهیم عاشورایی شکل خواهد گرفت. به گفته حیدری 
»چهارپایه عشق« در نظر دارد با اجرای ویژه و استفاده از 
عناصر ذکر شده بتواند مخاطبان گوناگونی را در برگرفته 
و افرادی که تا کنون به هر دلیل در آیین ها و مراسم های 
مذهبی حضور نداشته اند را جذب کند.   کنسرت آیینی 
»چهارپایه عشــق« در تاریخ های ۳۱ مــرداد، ۴ تا ۱۰ 
شهریور ماه از ساعت ۲۰ در مرکز همایش های برج میاد 
تهران برگزار خواهد شــد. عاقه مندان برای تهیه بلیت 
می توانند به ســایت برج میاد مراجعه کنند. مخاطبان 
تنها با در دست داشتن بلیت های کنسرت امکان ورود به 

سالن و تماشای کنسرت را خواهند داشت. 

خبــــر

تهیه کننده ســریال »رحیل« درباره دوبله و ادامه نقش 
زنده یاد حسام محمودی توضیحاتی ارائه کرد. 

رامین عباســی زاده تهیه کننده سریال »رحیل« درباره 
این مجموعه که از شبکه سه روی آنتن می رود با مصطفی 

امامی مجری »استودیو هشت« به گفت وگو پرداخت. 
وی دربــاره تولید و پخش این ســریال بیان کرد: این 
سریال ۴۰ قسمت اســت که ۲۰ قسمت در محرم و صفر 
و ۲۰ قســمت در فاطمیه پخش می شود. البته بنای اولیه 
بر این بود که زمان بیشــتری هم برای آماده سازی سریال 

داشته باشیم. 
عباسی زاده در ادامه درباره دوبله صدای حسام محمودی 

در ایــن ســریال بیان کرد: متاســفانه ما زنده یاد حســام 
محمودی را در نیمه کار از دســت دادیم ابتدا سعی کردیم 
با هوش مصنوعی او را داشته باشیم اما دیدیم زمان زیادی 
می خواهد و چالشــی برای ارائه داده ها به هوش مصنوعی 
داشتیم. بنابراین از طریق هوش مصنوعی چهره ای را پیدا 

کردیم که نزدیک ترین شباهت را با او داشته باشد. 
این تهیه کننده در ادامه گفت: شخصی که انتخاب شد 
براساس هوش مصنوعی انتخاب شد که تشخیص داده بود 
او چهره اش شباهت بیشــتری دارد و برای اینکه مخاطب 
این شــباهت را در صدا هم داشــته باشد صدای او را برای 

زنده یاد حسام محمودی استفاده کردیم. 

وی در توضیحی بیان کرد: ما ابتدا خواستیم از دوبلورها 
بهره بگیریم که نوعی یکدســتی داشــته باشد صدای دو 
بازیگر اما در نهایت جمع بندی این شد که از صدای بازیگر 

جایگزین استفاده شود. 
حمیدرضا آذرنگ، ثریا قاسمی، اندیشه فولادوند، نسیم 
ادبی، هومن برق نــورد، کاظم هژیرآزاد، ریحانه رضی، علی 
عباســی زاده، مریم کاویانی، معصومه عربی، ابتسام بغانی، 
غزاله اکرمی، محسن امیری، ستاره دهقانی، هانیه غامی، 
مهرداد نیکنام، محســن نقیبیان، شاهو رســتمی، فتح ا... 
طاهری و زنده یاد حســام محمودی، از جمله بازیگران این 

سریال هستند. 

تهیه کننده مطرح کرد

دلیل دوبله صدای حسام محمودی در »رحیل«

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند تراکم فروشی بلای جان باغ  و فضاهای سبزیست که ریه های شهر هستند

منبع:  ایرنا    اینفوگرافیک

مدیــرکل اداره نظارت بر نمایش فیلم ســازمان 
سینمایی تاکید کرد چنانچه حضور بازیگران در اثری 
مربوط به قبل از تخلف یا قانون شکنی آنها باشد قانون 

عطف به ماسبق نخواهد شد. 
روح ا... ســهرابی، مدیرکل اداره نظارت بر نمایش 
فیلم سازمان سینمایی تاکید کرد: چنانچه استفاده از 
بازیگران مربوط به قبل از تخلف یا قانون شکنی آنها 

باشد قانون عطف به ماسبق نخواهد شد. 
وی ادامه داد: سازمان ســینمایی پس از بررسی 
وضعیت آثاری که طی یک سال اخیر یا قبل تر تولید 
شده و یا در نوبت اکران قرار دارند اما به دلیل حضور 
یک یا چند تن از عوامل قانون شکن یا کشف حجاب 
کرده امکان نمایش عمومی پیدا نکرده اند با ملحوظ 
داشتن جوانب امر بنا دارد آثار یاد شده را به مرور روی 
پرده بفرستد تا سرمایه گذاران فیلم ها، تهیه کنندگان 
و دیگر عواملی که به نحوی در تولید این آثار نقشی 
داشته اند به خاطر رفتار قانون شکنانه تعداد معدودی 
از عوامل و بازیگران دچار خسارت و زیان نشوند. وی 
ادامه داد: همان گونه که پیش تر هم در گفت وگوهای 
مراجع مختلف و مقامات ارشد وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسامی تاکید شده، درباره آثار تولید شده قانون عطف 
به ماســبق نخواهد شد و در جهت صیانت از اعتماد 
و ســرمایه همه فعالان و ســرمایه گذاران این عرصه 
چنانچه شــرایط اکران این فیلم ها مهیا شود همانند 

دیگر آثار سینمایی به نمایش عمومی خواهند رسید. 
مدیــرکل اداره نظارت بر نمایش فیلم ســازمان 
ســینمایی با بیان این نکته که سینمای ایران یکی 
از استثنایی ترین دوره های خود از لحاظ امیدبخشی 
و رونق اقتصادی را ســپری می کند، افزود: حدود ۱۰ 
عنوان فیلم مشکلی مشابه هم دارند که بازیگران آنها 
پس از نقش آفرینی در فیلم ها اقدام به کشف حجاب 
و یا فرار از کشــور کرده اند و ســرمایه گذاران و تهیه 
کنندگان را با انبوهی از مشکات و موانع مختلف تنها 

گذاشته اند. 
وی با اشاره به این نکته که روزی نیست که تهیه 
کنندگان و کارگردانان این فیلم ها به صورت حضوری 
یا تلفنی پیگیر حل و فصل مشکات پیش آمده برای 
فیلمشان نباشند، اضافه کرد: تعداد انگشت شماری 
از بازیگــران و عواملی که بدون توجه به ماحظات و 
قوانین کشور رفتار کرده اند و سرمایه و زحمات عده 
زیادی را تحت الشعاع رفتار هنجارشکنانه خود قرار 
داده و به خطر انداخته اند، باید پاسخگوی رفتار خود 
باشند و اگر حقیقتاً معتقد به عدالت، انصاف و مقید 
به اخاق و اصول انســانی و یا حتی اصول حرفه ای 
هستند باید با بازگرداندن دستمزد خود لااقل بخشی 

از ضرر و زیان صاحبان آثار را جبران کنند. 
سهرابی اضافه کرد: البته این افراد از این پس اجازه 

حضور در هیچ اثری را نخواهند داشــت و هرگونه 

استفاده از آنها در آثاری که بعد از فرار یا کشف حجاب 
تولید شده غیرقانونی بوده و مستلزم اخذ مجوزهای 
لازم از مراجع ذیصاح است لذا تهیه کننده، کارگردان 
و ســرمایه گذاری که از این افراد استفاده کنند باید 

منتظر تبعات و خسارات آن نیز باشند. 
وی در پایان مطرح کرد: با توجه به حساسیت های 
موجود و شرایط خاص حاکم بر فضای سینما به رغم 
حمایت تمام قد سازمان سینمایی از آثار آماده اکران، 
تبلیغات این فیلم ها از طریق اســتفاده از چهره و نام 
افرادی که قوانین دایر کشــور را رعایت نکرده باشند 
دارای محدودیــت خواهد بود و صاحبان آثار ملزم به 

رعایت این مسئله هستند. 

روح ا... سهرابی: 

آثار سابق بازیگران کشف حجاب کرده اکران می شود
زاویـه

 دور دوم
  »جایزه ادبی بوته«

در راه است 

طی  بوته  هنــری  بنیاد  دبیرخانه  
به  عنایت  بــا  کرد:  اعلام  فراخوانی 
برگزاری موفقیت آمیز دوره ی نخست 
جایزه ادبی بوته در سال 1400 شمسی، 
و انتخاب و معرفــی برگزیدگانِ این 
دوره توسط هیأت داوران)داوران دورِ 
اول، ماقبل نهایی و نهایی، به ریاست 
حســین آتش پرور( بنابر استقبال و 
دوم  دور  علاقه مندان،  درخواســت 
جایزه ادبــی بوته با هدف کشــف 
اســتعدادها از طریقِ ایجاد گفتمانی 
بی واسطه، سهل و سازنده بینِ جامعه  

با  کمتر شــناخته شده  نویسندگانِ 
فضا و گروهِ مخاطبان حرفه ای ادبیات 
داستانی کشــور، در تابستان و پاییز 
لذا،  برگزار می شود.  1402 شمســی 
از کلیه علاقه مندان و نویســندگان 
فارسی زبانِ سراســر دنیا دعوت به 
عمل می آید، تا برای شرکت در دوره  
دوم جایزه ادبی بوتــه، آثار خود را 
طبق ضوابطِ دبیرخانه، نهایتا تا پایانِ 
آدرس به  شمسی،   1402  شهریورماه 
 botteh1art.institute@gmail.com

ارسال نمایند. لازم به ذکر است، دومین 

دوره جایزه ادبــی بوته با دبیری آرش 
مونگاری و ســرداوری فرهاد کشوری، 
همچون دوره  قبل در سه مرحله  برگزار 
می شــود، پذیرش آثار تنها در بخش 
داستان کوتاه است و اسامی راه یافتگانِ 
به دور دوم جایزه  ادبی بوته، متعاقبا از 
طریق دبیرخانه، در ابتدای پاییز، اعلام 
خواهد شد. جوایز دور دوم، به شرح زیر 
است: جایزه  نفرات اول تا سوم: تندیس 
بوته، لوح تقدیر، هدیه  نقدی و چاپ اثر 
در کتاب. جایزه  نفرات چهارم تا دهم: 

لوح تقدیر و چاپ اثر در کتاب.


